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20-letnica Folklorne skupine Rači 1 2 0 0 1 0 1 4 4 , 1 2 
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COtlS:. D 

okrepčevaln ica , trgovina in storitve 
Pance'21,1293 Š M A R J E - S A P 

tel. 01/ 786-80-53 
udimo Vam: 
prostor za razna praznovanja 
za 50 In za 25 oseb 

- hrana po naročilu 
- organiziran prevoz za zaključene družbe 

OTROŠKE OKI! 
Taborska 13 
1290 Grosuplje 
GSM 031/ 775-772 
telefon 01/ 786-30-49 

V soboto, 1. decembra, je Folklorna skupina Račna 
proslavila svojo 20-letnico delovanja s kar dveurnim 
plesnim nastopom. Ko se je odrska zavesa odprla, se 
je pokazala nova scena, slika Račne s Kopanjem, kar 
so gledalci pozdravili z aplavzom. 

Najprej je nastopila starejša plesna skupina, obo
gatena z ljudskimi pevci Zarja. Zapeli so prelepo ljud
sko pesem o Kopanju že pod odrom in nadaljevali 
potem še na odru tako, da so petje spremljali s takimi 
instrumenti, kot so jih včasih imeli pri vsaki hiši, mar
sikaj pa so znali tudi improvizirati. Piskali so na piščali 
ter glavnik, klepali in brusili koso v določenem ritmu in 
igrali na kozarce, različno napolnjene, da so dajali 
različne zvonke glasove. Mimogrede so se pevci 
prelevili v plesalce in zaplesali so splet plesov iz 
Račne in okolice, ki jih je postavila na oder Olga 
Gruden. 

Nato so nastopili otroci. Izkazali so se kot dobri 
pevci in plesalci. Pogumni mladi harmonikar Klemen 
Perko je napovedal, da se za prihodnost folklore v 
Račni ni treba bati. Spomnili so nas na lepe stare 
otroške igre, ki so poleg razvijanja gibalnih sposob
nosti pogojevale tudi, da so se otroci družili. 

Plesalci so se preoblekli v gorenjske narodne noše, 
ki so lepe in bogate. Napovedovalec Slavko Podboj se 
je oošali1 da 30 verjetno Mfe stiskaškin1 Go-/jnjcem 
šivali Dolenjci. Plese z Gorenjske je Folklorni skupini 
Račna pomagal postaviti gospod Brane Šmid. 

Zagnani plesalci so se 
pri belokranjskih plesih 
poskušali približati tudi 
njihovi glasbeni spreml
javi. Pa so stopili čez mejo 
na Hrvaško in kupili tam
burice. Dobrim glas
benikom ni bilo treba 
dosti časa, pa so 
obvladali tudi tambu
raške instrumente: biser
nico (Eva Podržaj in Urša 
Berdajs), bugarijo (Sabina 

Gruden), brač (Anja Perko, Irena Poderžaj in profesor 
Peter Jakša), čelo (Karmen Gruden). Zaigrali in zapeli 
so nekaj belokranjskih narodnih, pridružili pa so se jim 
tudi plesalci v belokranjskih narodnih nošah. Plesna 
postavitev je delo Olge Gruden, tamburaše pa vodi 
Peter Jakša. 

Za popestritev te prireditve pa so želeli pokazati še 
en običaj. Nov projekt pa je spet pomaknjen v bližnje 
kraje. Raziskali so pustne običaje v Ponikvah in jih 
folklorno oživili. Tu so ti običaji še zelo dobro ohran
jeni. Za pusta so šli v Ponikve in sledili dogodkom cel 
dan, pa še kasneje so domačine povpraševali po 
maskah, kostumih, glasbi, navadah in ti prijazno sode
lovali. Tako je nastal polurni nastop. Kot gospodar pa 
je nastopal Ivan Zabukovec, rojen Dobrepoljec, ki je 
poročen v Račni. Tako so se poskušali tudi po narečju 
čim bolj avtentično približati kraju, od koder običaj 
izhaja. 

Trije "podivci" že cel teden pred pustom tekajo po 
vasi in podijo otroke. V hiše pa ne smejo. Tudi v dvo
rani so se otroci zatekli na oder, kije predstavljal hišo. 
Na pusta pa maškare hodijo po hišah. Najprej že zju
traj pride "agent", ki ga spremljajo podivci, a le do 
vrat. Zahteva denar za plačilo davka na dolge nosove, 
prinese pa tudi napisan spored, kaj se bo tisti dan 
dogajalo, vse maske so namreč neme in r.tirrii moški. 

nadaljevanje na strani 12 

mo d . o . o 

Občanke in občani. 
Ob teh prijetnih prazničnih dnevih vam v mojem in imenu mojih 

sodelavcev želim, da bi lepo in v prijetnem, veselem, družinskem vzdušju 

preživeli božične praznike in da bi lepo preživeli dneve do novega leta, 

da boste v leto 2002 prestopili veselo razpoloženi. Žal vsakdanje težave 

in problemi ne bodo minili, lahko pa jih vsaj za nekaj časa pozabite in 

se sproščeno razveselite. Leto 2002 je pred nami. Izkoristite ga, pos

torite vse tisto, kar ste želeli, pa do sedaj niste mogli ali utegnili. Naj 

bo vam in vašim bližnjim zdravo in uspešno v vseh pogledih. Začnite ga 

dobro, to je pol uspeha. 

Ob tej priliki vam čestitam tudi k državnemu prazniku, prazniku 

samostojnosti, zgodovinskemu dnevu, ko smo se državljani Slovenije 

odločno opredelili za svojo pot v bodočnost - ta je naša. 

SREČNO Zupan Janez Lesjak 
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O stekla 
£ vleka 
^ klepatstvo 

Cenjenim strankam 
se zahvaljujemo za 

obisk in se 
priporočamo tudi 

v prihodnjem letu. 

F R J Z E R S K 3 S T H Đ 3 0 

A d a m i č e v c e n t e r 
prvo nadstropje 
Taborska 4 
1290 Grosuplje 
Tel.: 01/7S6-37-55 

Vsem našim cenjenim strankam želimo notranjega miru v 
prazničnih dneh, v prihajajočem novem letu pa veliko sreče in 
osebnega zadovoljstva. 

Za uresničitev želja lahko poskrbite tudi sami, v FRIZERSKEM 
STUDIU M pa bomo, če nas boste obiskali, poskrbeli, da boste z 
lepo urejeno pričesko zadovoljni v prazničnih dneh! 

Obiščite nas tudi v novem letu 2002, 
z veseljem vas pričakujemo! 

0 

Glasilo 
prebivalcev 

občine 
Grosuplje 

Letnik XXXVI 
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Ob posebnih 
priložnostih in 
praznikih že od 
nekdaj nastajajo 
posebne vrste kruha 
in pogač, praznični 
kruhi. Zaljubljeni v 
slovensko izročilo so 
mojstri peki 
iz grosupeljske 
pekarne že pripravili 
praznično ponudbo. 
Slovenska tradicija se lahko ponaša 
z izredno bogato preteklostjo peke 
prazničnih kruhov, saj se je vsaka 
slovenska pokrajina ponašala s 
svojimi kruhi za slavja. Praviloma 
so bili boljši kruhi in pogače 
zameseni iz bele moke, jajc, mleka 
in sladkorja, ki je nekoč veljal za 
pravo razkošje. Najbolj posebni 
kruhi pa so nastajali prav v času 
pred božičem in novim letom. 

Največje j e bilo 

pričakovanje otrok 

Prvi decembrski praznik, ki se 
ponaša s praznično peko, je 
Miklavž. Takrat se manjšin sladkih 
dobrot in pekovskega peciva najbolj 
razveselijo otroci. Tudi v Pekarni 
Grosuplje ob praznikih najprej 
pomislijo nanje. Za Miklavža jim 
tako spečejo fine parkeljne. Spretni 
grosupeljski mojstri peki pa ob 
podobnih priložnostih po naročilu 
oblikujejo tudi ptičke in zajčke, ki 
so prav tako globoko zakoreninjeni 
v dolenjski tradiciji. Pred novim 
letom najmlajše razveselijo še s 
pisanimi pečenimi smrekicami. 

• > * * * * 

Iz Pekarne Grosuplje diši po praznikih, parkeljni, ptički in zajčki. 

Peki te desetletja mino pripravljajo praznične kruhe in 
pecivo in verjamejo, da ima tudi danes kruh, pripravljen 
z ljubeznijo in dobro voljo, čarobno moč. 

ntoftarna , 
(fvsuplje 

Ko vsakodnevna miza postane 

p r a z n i č n a 

Na vsako bogato obloženo mizo sodi tudi praznični 
kolač iz grosupeljske pekarne. Ze ime pove, da so v 
hlebec zamesili samo najžlahtnejše sestavine. Beli 
praznični kolac je oplemeniten z maslom, sladkosnedi 
pa se bodo razveselili rozin, ki bogatijo ravno prav rahlo 
sredico. 
V davnino sega tudi praznična peka sadnega kruha. Od 
drugih slavnostnih kruhov se razlikuje po moki za zames, 
ki je bila vedno črna. Njegove dobrote so se skrivale pod 
lepo rjavkasto skorjo. Pri zamesi so testu dodali drobno 
narezana posušena jabolka in hruške ter rozine. 
Razkošnejši sadni kruhi, kakršne danes še vedno pečejo 
tudi v Pekarni Grosuplje, v sebi skrivajo tudi lešnike in 
orehe. Pričarajo vam okusne in čarobne praznične dni. 
Srečno! 

'Pol stoletja z Vami 
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Praznik slovenskega jezika 
Sredi novembra je - po skoraj 40 

letih - izšel nov Slovenski pravopis, 
nepogrešljivi svetovalec za pisanje in 
govorjenje našega knjižnega jezika. 
Izdala sta ga Slovenska akademija 
znanosti in umetnosti, naša najvišja in 
najbolj reprezentativna znanstvena in 
kulturna ustanova, ter njen Znanstveno 
raziskovalni center, v okviru katerega 
deluje Inštitut za slovenski jezik Frana 
Ramovša. Jezikovni priročnik obsega 
nad 1800 strani, nastajal pa je skoraj 
tri desetletja. Pri sestavljanju pravopis-
no-pravorečnih pravil oziroma določil je 
sodelovalo 18 strokovnjakov, zlasti 
jezikoslovcev pa tudi besednih umet
nikov in prevajalcev, pri slovarskem 
delu pravopisa pa je sodelovalo 27 
jezikoslovcev. Tako pri pravilih kot pri 
slovarju je imel najvplivnejšo in zadnjo 
besedo predsednik Pravopisne komisije 
akad. dr. Jože Toporišič. 

Pravopisna pravila, ki so sicer izšla že 
leta 1990, obsegajo nad 1100 členov 
(paragrafov), razdeljenih na 7 glavnih 
poglavij. Znamenjeslovje obsega črke, 
števke (cifre) in druga jezikovna zna
menja, uporabljana v matematiki, fiziki, 
logiki, jezikoslovju In tiskarstvu. Sledijo 
pravila o rabi velikih in malih črk: imena 
stvari in spoznanj, poimenovanih po 
kom, se lahko pišejo z malo ali veliko 
začetnico: blagajev volčin in Blagajev 
volčin, arhimedov zakon in Arhimedov 
zakon. 

Iz tujih jezikov ali iz narečij prevzete 
besede, ki pomenijo vrsto stvari, se 
pišejo ali podomačeno ali v skladu z 
izvirnim jezikom, vendar daje pravopis 
prednost podomačeni obliki: bolje 
kokakola kot coca-cola, bolje biznismen 
kot businessman, toda bolje bypass kot 
bajpas. Nekatere besede naj bi se 
pisale sploh samo podomačeno, npr. 
džus, nekatere pa samo originalno, npr. 
big band. 

Ločiloslovje obsega pravila o stavi 
ločil od pike do deljaja, vseh ločil je 16. 
Pisava besed skupaj ali narazen temelji 
na dveh načelih: navidezno večbesedni 
izrazi naj bi se pisali skupaj, če mednje 
ne moremo vriniti druge besede ali če 
ne moremo spremeniti zaporedja nji
hovih sestavnih delov. Zato naj bi poleg 
pikapolonice pisali tudi vikendhišica in 
bekhendudarec, vendar pravila kot 
sicer slabšo varianto dopuščajo tudi še 
pisanje vikend hišica in bekhend 
udarec oziroma bachhand udarec. 

Naslednja tri pravopisno-pravorečna 
poglavja so slovnična: določajo 
slovenske glasove ter oblike in tvorbo 
besed. Temeljno glasoslovno načelo je: 
tuji glasovi se v slovenščini izgovarjajo z 
ustreznimi, to je najbližjimi slovenskimi 
glasovi: Munchen se naj izgovarja 
/minhVn/, behaviorist se naj izgovarja 
/biheujorist/. 

Zelo bogato in pomembno je poglav
je o zvrsteh, to je pojavnih oblikah in stil
nih ravneh slovenskega jezika. Poleg 
najvišje, zborne oblike knjižnega jezika 
je definiranih še nad 50 njegovih drugih 
oblik. Navedimo samo nekaj zgledov: 
knjižno pogovorno: lump 'ničvreden, 
malopriden človek' ali katrca 'znamka 
avtomobila'; neknjižno pogovorno: brih-
ten 'bister, pameten' ali bajta 'hiša'; 
ljudsko: Uršička 'ženska s priimkom 
Uršič'; neknjižno ljudsko: biti pod ga
som 'biti pijan', cokel 'talni zidec'; slen-
govsko, to je v jeziku, značilnem za raz
ne neformalne skupnosti, zlasti mladih: 
bejba 'dekle', keš 'gotovina'. Z delitvijo 
na zvrsti je postal knjižni jezik veliko bolj 
živ, bogat in odprt, po drugi strani pa je 
v knjižnem jeziku veliko manj tako ali 
drugače prepovedanega. Seveda pa 
mora pisec ali govorec vedeti, v kakšnih 
družbah oziroma položajih lahko 
nezborne, označene besede in oblike 
uporablja, ne da bo žaljiv ali nekulturen. 

Na koncu pravil je navedenih 50 tujih 
evropskih, azijskih, afriških in drugih 
pisav oziroma črkopisov ter navodila, s 
katerimi znaki latinice jih moremo 
prečrkovati ali nadomestiti in kako jih 
glasovno in pisno lahko tudi podomači-
mo. Sledi slovarček z razlagami 250 

jezikoslovnih izrazov in kmalu za njim 
še kazalo skoraj sedemstotih 
jezikoslovnih pojmov, kar kaže, da 
Slovenski pravopis 2001 daleč presega 
raven preprostega, poljudnega priročni
ka. 

Slovarski del priročnika, katerega 
uvaja 130 členov slovaropisnih pravil, 
obsega 1500 strani, na katerih je obde
lanih nad 130 000 slovarskih enot: 
predvsem besed pa tudi večbesednih 
izrazov: Krška vas, ad hoc 'posebej za 
ta primer' in delov besed: ..nik 'vršilec' 
(npr. govornik); avdio.. 'slušno'(npr. 
avdiokaseta). Veliko je lastnih imen: 
500 najpogostejših slovenskih pri
imkov, priimki znanih slovenskih in tujih 
osebnosti, imena sodobnih narodov in 
zgodovinskih ljudstev, imena gospo
darskih organizacij, ustanov, imena 
držav, mest, rek itd., imena časopisov, 
televizijskih hiš, naslovi znanih besedil 
itd. Slovar navaja tudi mnoge kratice: 
bolezen norih krav se uradno imenuje s 
kratico BSE, ki pomeni: goveja spongi-
formna encefalopatija, mnoge simbole: 
C npr. pomeni Celzij, kulon ali ogljik, ter 
veliko okrajšav: prim. npr. pomeni 
primerjaj pa tudi primarij. 

Pri vsaki slovarski enoti ali podenoti 
je navedno, kako se zapisuje in 
naglasa, pri domačih izgovornih prob
lemih ter pri prevzetih enotah tudi, kako 
se izgovarjajo - dalje katere oblike ima, 
kako se veže z drugimi besedami, v 
katero jezikovno zvrst spada oziroma 
katero stilno vrednost ima. Pogosto sta 
raba in pomen slovarske enote pona
zorjena s primeri, včasih je navedeno 
tudi, koga ali kaj označuje oziroma kaj 
pomeni. 

Naglasa sta dveh vrst: jakostni, kot 
ga poznajo npr. Štajerci, in tonemski, 
kot ga poznajo npr. Dolenjci ali Gorenjci. 
Besednih vrst je 11, vendar so še 
natančneje pomensko in skladenjsko 
določene. Zaimki so npr. razdeljeni kar 
na 27 podvrst. Pri vseh samostalnikih 
je naveden drugi sklon, ob posebnostih 
pa tudi število, živost, človeškost. Na 
slovnično posebnost opozarjajo tudi tri 
pomenske oznake: pri voda je npr. 
zapisano, da pomeni nekaj snovnega, 
pri svoboda, da pomeni nekaj poj
movnega, in pri kamenje, da pomeni 
nekaj skupnega, vse tri oznake pa 
pomenijo, da navedene besede niso 
števne, da se torej - v navedenih 
pomenih - uporabljajo samo v ednini. 

V Pravopis 2001 so bile sprejete tudi 
besede oziroma slovarske enote, 
značilne za 90 strok oziroma dejavnos
ti. Tako so v slovarju besede iz alpiniz
ma, avtomobilizma, psihologije, prava, 
računalništva, športa, tehnike, umet
nosti, verstva, zdravstva itd. Prav tako 
so v slovarju nekatere besede, značilne 
za 14 slovenskih narečij oziroma pre
delov Slovenije. 

V knjižnem jeziku prepovedanih, s 
črno piko označenih besed, je zelo 
malo: brezobrazen in svojilni pridevniki 
na -in, delani za moške s priimkom na -
a, npr. Cavazzin (kot bi bil ženska), kot 
pravilna oblika je predpisana Cavačev 
ali Cavazzev. Beli krogec označuje 
besede oziroma besedne oblike, ki so 
za knjižni jezik nepravilne, npr. bolana 
(prav je: bolna) ali Perkotov (prav je 
Perkov). Razmerja med boljšo, bolj pri
poročljivo in slabšo, manj priporočljivo 
obliko kaže slovar z gl. (= glej) s tudi ali 
z in ali pa z zaporedjem, npr bonbon gl. 
bombon, baseball gl. bejzbol tudi 
bezbol, ananasliker tudi ananas liker, 
pisati in pisati. Prednost kaže tudi 
izpust druge variante: pri bejzbol 
angleška oblika besede sploh ni 
zapisana. 

Kaj je v novem Pravopisu 2001 
neskladnega, nedoslednega, težko 
sprejemljivega, pomanjkljivega ali 
motečega, ob njegovi predstavitvi ne 
želim navajati. Izšla je potrebna, korist
na in pomembna knjiga, ki jo mora 
imeti vsakdo, ki piše ali javno govori ter 
nekaj da na korekten in ustrezen jezik. 

J. Miiller 

Pihalni orkester Glasbene šole Grosuplje PRIREJA 

v petek, 21. decembra 2001, 

ob 19. uri 
BOŽIČNO NOVOLETNI KONCERT 

S SREČELOVOM 
v avli Osnovne šole Louisa Adamiča na 

Tovarniški ulici. - Vstop je prost. 

GROSUPEUSKI ODMEVI 
Glasilo prebivalcev 

občine Grosuplje 

Ustanovitelj časopisa: 
Občinski svet občine Grosuplje 

"Pa kaj lepega napiši!" 
Včeraj sem se sredi Grosupljega po 

dolgem času spet srečal s starim 
znancem. Vljudno meje vprašal, če grem 
z njim na "en' kofe", a sem si utrgal čas 
še za podaljšek z "vejico". 

Beseda je dala besedo. Poznava se že 
več kot četrt stoletja, zato se skoraj 
vedno, kadar se srečava, precej pogovori
va. To pot sva si imela povedati toliko, da 
bi težko napisal na eni strani časopisa. 
Obdelala sva skoraj vse: od osebnih, kra
jevnih, občinskih, pa do drugih dogajanj. 
V precepu sva imela skoraj ves tisti čas, 
odkar se nisva srečala. Pogovor je bil 
kljub okolju dokaj resen in, jasno, najine
mu poznavanju primeren. Na uro res 
nisem gledal in veliki kazalec je najbrž 
obhodil kar nekaj več kot cel krog, ko sva 
se razšla. Ob stisku rok je dejal: "Doma 
pozdravi, in če se letos ne srečava več -
vesel božič - pa kaj lepega napiši v 
naslednjem časopisu!" 

Danes sedim in pišem uvodnik. 
Listam po letošnjih številkah časopisa. 
Neverjetno! Koliko dogodkov, razmišljanj, 
pogledov. Koliko časa, dela, sredstev, 
energije... Koliko ljudi stoji za tem, da se 
stvari uresničijo od ideje naprej v 
delovnih okoljih, v krajih, društvih in 
drugih organizacijah! 

In potem: Kako hitro je mesec naokoli! 
Komaj pospravim eno številko z vsemi 
organizacijskimi, tehničnimi, tržnimi in 
drugimi elementi, je že treba začeti 
znova. 

V takšnem ritmu je pravzaprav zdirjalo 
tudi leto. Zdi se mi, kot da sem pred 
dobrim mesecem pisal lanskoletni 
decembrski uvodnik Iz zimske pravljice, 
pa že "hodijo parkeljni po vasi" in čez 
nekaj ur bo prišel Miklavž. 

Misli preskočijo... Koliko si bil parkelj in 
koliko Miklavž? 

Ni mi vseeno, o čemu pišemo. Rad bi... 
Saj res: "... pa kaj lepega napiši" mi še 
danes rojijo znančeve besede po glavi. 
Lahko je reči, veliko težje je napisati. 
Kako močno sredstvo je beseda. 
Beseda, ki lahko pove veliko ali pa nič. 
Gradi ali pa podira... Lahko boža, pohvali, 
osrečuje ali pa graja, ljudi spravlja v slabo 
voljo... 

Se dovolj zavedam tega? 

In ko besede spraviš na papir, so še 
toliko bolj resne. 

Ob večini dogajanj in prizadevanj v 
občinskem in nekoliko širšem prostoru 
smo bili le opazovalci, poročevalci in 
medij, ker smo želeli biti ogledalo časa. 
Včasih je bil ta obraz resen, zamišljen, 
mrk, bil pa je tudi optimističen, vesel, 
ohrabrujoč... Nedvomno smo del te slike 
soustvarjali tudi mi, sodelavci v ured
niškem odboru in vi, spoštovani redni 
dopisovalci. Namerno pa nočem ocenje
vati našega dela. To raje slišim od vas, 
spoštovani bralci, ki se odzivate po izidu 
vsake številke časopisa ali pa pred 
pripravo nove. Lahko pa zapišem, da je 
bilo kar nekaj ustnih, telefonskih, elek
tronskih in pisnih pohval, pa tudi 
pripomb; slednje, če smo ugotovili, da so 
dobronamerne, smo poskušali uresničiti 
oziroma popraviti. V nekaterih primerih 
smo se prizadetim tudi opravičili. Zelo 
velikokrat pa je "glavna napaka" v tem, 
da zaradi omejenega prostora in sred
stev ne moremo objaviti vsega poslane
ga gradiva. Žaljivih in ugotovljivo neres
ničnih trditev (v skladu z veljavno zako
nodajo) pa tudi v bodoče ne bomo objav
ljali. 

Naj se ob iztekajočem letu zahvalim 
vsem sodelujočim pri časopisu ter vas še 
naprej vabim k dejavnemu sodelovanju. 
Povabilo velja tudi vsem, ki še niste našli 
poti do nas, ali ste na nas morda neko
liko pozabili. 

V pričakovanju in praznovanju božiča 
pa vam (in sebi) zaželim res tistega 
pravega notranjega miru in svetlobe, 
kajti le ta dva sta nam lahko prava poro
ka, da bo svet okoli nas prijaznejši. 

Naj vam, ki ste že doslej imeli posluh 
za vse lepo (za glasbo, naravo, sočlove
ka, slovenski jezik...) ta posluh ostane še 
naprej! Vam, ki vas tarejo bolezni in 
druge nadloge, naj jih dobre misli pre
podijo! Vsem pa naj se prijetni trenutki 
čim večkrat zlijejo v celoto! 

Drug drugemu bodimo ljudje! 
Sloveniji pa želim, da bi se veselila živ

ljenja, kot so se ga otroško veselili pastir
ji v Betlehemu. 

"Za prijazno Grosuplje" 
odgovorni urednik Jože Mlkllč 
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PRODAMO: 
- zazidljive parcele v Grosupljem in bližnji okolici, v Stični, Viru pri Stični in na 

Rakitni: 
- stanovanjske hiše različnih cenovnih razredov in velikosti tudi nadstandardno (v 

Grosupljem, Višnji Gori, Ivančni Gorici, Kompoljah, Vidmu, Št. Juriju.Vel. Lipljenih); 
- etažo nadstandardne hiše v Grosupljem in stanovanjske hiše v Šmarju-Sap; 
- kmetijo z vsemi objekti, primerno za kmečki turizem, z 18 ha zemljišča; 
- manjšo kmetijo z lepo stanovanjsko hišo, gospodarskimi poslopji na 5000 m2 ter 

2,6 ha kmetijskih zemljišč, na izredno lepi lokaciji; 
- kmetijska zemljišča: travnike, njive in gozdove na različnih lokacijah; 
- večja stanovanja; ^ 
- poslovne prostore v AC Grosuplje, v Ivančni Gorici, tudi gostinska lokala. j ^ B 
ODDAMO V NAJEM: 
- samske sobe po ugodnih cenah; 
- večja stanovanja v individualnih hišah; 
- več poslovnih prostorov za različne namene. 
DRUGE STORITVE: 
- sestava predlogov za vpis v zemljiško knjigo (lahko se dogovorimo tudi po 

telefonu); 
pomoč pri sestavi vseh vrst pogodb in urejanje dokumentacije, vse do notarske 
overitve; 

- pri prodaji kmetijskih zemljišč vam uredimo vse od ponudbe prodaje do vpisa v 
zemljiško knjigo. 

SVETOVANJE: 
Če želite svojo nepremičnino VARNO prodati, podariti, izročiti ali jo pridobiti, vam 
priporočamo, da se o svoji nameri prej posvetujete pri naslakršenkoli način, vam 
priporočamo, da se prej o tem POSVETUJETE PRI NAS! 

ila. 
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Jože Miklič 
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786-07-22, 786-07-21 
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e-mail: jozem@slol.net 
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Po potrdilu o vpisu v evidenco 
javnih glasil št. 5/4-03-754/95-42 z 
dne 8. maja 1995 je interni časopis 
"Grosupeljski odmevi" vpisan pri 
Uradu Vlade za informiranje pod 
zaporedno številko 1255. Na podlagi 
Zakona o davku na dodano vrednost 
(Ur. list RS št. 89/98) spada časopis 
med izdelke, za katere se obračuna
va davek na dodano vrednost po 
stopnji 8%. Glasilo izhaja enkrat 
mesečno v nakladi 5.120 izvodov in 
ga prejemajo vsa gospodinjstva v 
občini brezplačno. 

PRISPEVKE ZA ČASOPIS V 
FEBRUARJU JE TREBA ODDATI 
DO PONEDELJKA, 
4. FEBRUARJA 2002. 

Nenaročenih besedil, fotografij in 
drugih gradiv za objavo ne vračamo. 
Nepodpisanih in oddanih prispevkov 
po datumu za oddajo ne objavljamo. 
Sporočila, ki se nanašajo na kritiko 
katerekoli pravne ali fizične osebe in 
posegajo v področje, kjer bi lahko 
prišlo do sporov po Zakonu o javnih 
glasilih, je treba oddati na papirju z 
lastnoročnim podpisom in polnim 
naslovom, za pravne osebe pa mora 
biti dodan še žig. V skladu s pro
gramsko zasnovo in uredniško poli
tiko si pridržujemo pravico do kraj
šanja besedil. 

Oglasno trženje: 
Pravne osebe: z naročilnico 
Fizične osebe: plačilo po računu 

Cene oglasov so bile potrjene na 
občinskem svetu in objavljene v 
Grosupeljskih odmevih št 11 / 1999. 
Stopnja davka na dodano vrednost od 
oglasov je 19%. 

Vse oglase, ki bodo izdelani v digitalni 
obliki in so dogovorjene velikosti, je treba 
oddati v EPS ali TIF zapisu (300 pik/patec-
za barvne v CMYK razstojitvi) na domači 
naslov odgovornega urednika najpozneje 
štiri dneve po roku za oddajo ostalega 
gradiva. Manjše digitalno izdelane oglase 
lahko pošljete tudi na elektronski naslov 
amset@mrak.si. vendar je potrebno 
vašo odločitev potrditi z naročilnico, ki jo 
pošljete na naslov odgovornega urednika 
najpozneje štiri dni po roku za oddajo gradi
va. 

Za oglase, predstavitvene članke in zah
vale je poteg polnega naslova potrebno 
navesti tudi davčno številko naročnika. 
Zahvale, ki ne bodo imele polnega naslova 
naročnika, ne bodo objavljene. 
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VIKENDI IN ROMSKO NASELJE 
Seja Občinskega sveta - 5. decembra /Ravnateljica zavrnila očitke. Ogrevanje z lesom, plinom in soncem. 

Zakaj je načrtovana šola Št. Jurij prevelika. Čakanje na zdravnika. Nove cene odpadkov in kanalščine. 

MEDČLOVEŠKI ODNOSI 
V KOLEKTIVU. 
Irena Kogovšek, ravnateljica OŠ 

Brinje, je argumentirano zavrnila na 
predhodni seji izrečene očitke dr. M. 
Kranjca (LDS), češ da se je v njenem 
obdobju zamenjalo 10 do 15 delavcev 
oziroma delavk, kar naj bi kazalo, da 
odnosi v obdobju njenega mandata 
(1997-2001) v kolektivu niso bili 
najboljši: na šoli seje dejansko zamen
jalo 7 delavcev, od tega 3 na lastno 
željo, 6 pa se jih je upokojilo, odšlo na 
daljši bolniški dopust oziroma dobilo 
zdravju primerno delo. Zaradi del, 
povezanih z gradnjo, selitvijo in urejan
jem nove šole ravnateljica res ni mogla 
biti vsak dan med delavci in učenci, 
vedno pa je vsakogar sprejela in se z 
njim pogovorila, je poudarila ravnatelji
ca. 

PRIPOROČENI ENERGENTI: 
LES, PLIN IN SONCE. 
Po Energetskem zakonu so občine 

dolžne pripraviti srednje- in dolgoročno 
strategijo razvoja in energetske oskrbe 
ter skrbeti za čim večji energetski izko
ristek in za izkoriščanje obnovljivih 
virov. Zato je podjetje ISPO izdelalo 
obsežno študijo, temelječo na 400 
anketnih raziskavah, pri katerih so bili 
pregledani stanovanjski bloki, javne in 
poslovne stavbe ter industrijski objekti 
na Grosupljem in v Šmarju - Sap, 
podatke o ogrevanju stanovanjskih hiš 
pa so povzeli po anketi, opravljeni v 
občini Škofljica. 

Raziskava je pokazala, da nam 60 % 
porabljene toplote daje kurilno olje, 24 
% elektrika, 13 % drva, po 1 % pa naft
ni plin, premog in sončni kolektorji. V 1 
letu na ozemlju občine pokurimo kar 
10 milijonov litrov kurilnega olja. 
Strokovnjaki priporočajo razširitev 
daljinskega toplovodnega ogrevanja 
zlasti z lesno biomaso, obnovljivim 
virom energije, ki ga ima občina v izo
bilju, napeljavo plinovoda in povečanje 
porabe sončne energije s solarnimi 
strešniki. 

Študija, za katero sta Občina in 
državna Agencija za učinkovito rabo 
energije plačali po 2,4 milijona tolar
jev, je osnova za sprejetje dolgoročne

ga plana, na podlagi katerega bomo 
pri izboljševanju ogrevanja lahko kan
didirali za državne in tuje subvencije, 
torej denar, ki ga ne bo treba vrniti. 

Svetniki so študijo pohvalili, želeli pa 
so slišati tudi, koliko bi preurejanje 
ogrevanja obremenilo občinski pro
račun in za koliko bi se zmanjšale 
emisije plinov (mag. P. Verlič - SDS), 
koliko bi preureditev ogrevanja stala 
lastnike individualnih hiš (D. Čakš -
SDS); uporaba lesne biomase bi se 
sicer lahko nekoliko povečala, vendar 
je les primeren samo za manjše 
ogrevalne sisteme, strateški energent 
je plin (J. Košir - samostojni). V odgo
vorih smo slišali, da je toplovod v 
Šmarju - Sapu, po velikosti drugo 
naselje v občini, za zdaj nerentabilen, 
ker razen šole nima nobenega 
velikega odjemalca, plinovod pa naj bi 
prišel čez Škofljico čez kakih 5 let. 

VIKENDI IN LEGALIZACIJA 
ROMSKEGA NASELJA. 
Zaradi pobud občinskih strokovnih 

služb in 578 lokacijskih vlog 
posameznikov je Svet obravnaval spre
membe prostorskega plana občine 
Grosuplje. Nova oziroma spremenjena 
območja urejanja naj bi bila na 
Grosupljem: Brinjski hrib, ki zajema 
območje med avtocesto in cesto Šmar-
je-Sap - Grosuplje, namenjen za ure
ditev rekreacijskih površin ter nov 
zdravstveni dom. Jerova vas 1, ki zaje
ma območje med Grosupeljščico in 
jedrom vasi, namenjeno za stanovan
jsko gradnjo, ter Jerova vas 2, ki zaje
ma območje med Grosupeljščico in 
avtocesto, namenjeno za obrtne in 
storitvene dejavnosti. Poleg teh pa še 
Rožna dolina in Pod gozdom, slednje 
za obrtne, storitvene in centralne 
dejavnosti. 

Predlagane spremembe segajo tudi 
na območje Brvac, Brezja in Boštanja. 
V KS Šmarje - Sap so predlagane spre
membe na območju med železniško 
progo in glavno cesto skozi naselje, 
segajoče na zahodu do podvoza pod 
železniško progo in avtocesto, namen
jeno za izgradnjo stanovanjskih, 
poslovnih in proizvodnih objektov. Na 
območju Hriba na Polici se predvideva 

zemljišče za novo šolo, v Račni pa 
zemljišče za širitev gasilskega doma. 

Obsežnejše razširitve zazidljivih 
območij so predvidene za naselja 
Veliki Vrh pri Šmarju, Farovški hrib pri 
Šmarju, Sp. Slivnica, Gajniče, Malo 
Mlačevo, Veliko Mlačevo, Št. Jurij, 
Mala Ilova Gora, Čušperk, Luški ces
tarji v Lučah, Mali Vrh pri Šmarju, 
Moravče na področju Medvedice in za 
Velike Lipljene. 

Na območju naše občine je 5 
območij počitniških hišic. Zaradi 
interesa po prekvalificiranju počitniš
kih hiš v stanovanjske je za območje 
Dole, Dobje in Vino predlagana spre
memba v stanovanjska območja. 
Območje Ščevnice/Oaza (blizu ceste 
Grosuplje - V. Mlačevo?), kjer so na 
kmetijskih zemljiščih naseljeni Romi, 
pa naj bi dobilo status zazidljivega 
območja, in sicer zato, da bi bilo tu 
mogoče komunalno in prostorsko ure
janje. 

Kot komasacijsko območje so pred
videna zemljišča Cigani, Steljnik, Polde 
1 in 2 ter Malo Mlačevo, skupaj nekaj 
nad 71 ha. 

Več svetnikov je postavilo vprašanje, 
kdo je predlagal legalizacijo romskega 
naselja in ali so Romi priviligirani 
državljani Republike Slovenije, vendar 
jasnega odgovora niso dobili. 

ČAKANJE V ZDRAVSTVENEM DOMU. 
Svet je za svojo delegatko v svetu 

ZD znova izvolil V. Šparovec, sicer svet
nico SDS. V krajši razpravi je F. 
Štibernik (LDS) kritiziral predolge 
čakalne čase v ambulantah zlasti v 
času nadomeščanja, in navedel, da je 
pri zobozdravniku treba čakati celo več 
mesecev, zato je menil, da bi moral 
biti predstavnik v Svetu ZD kritičen in 
odločen. Direktor ZD dr. J. Mervič 
(SDS) je navedel, da je število 
zdravnikov odvisno od števila delovnih 
mest, ki jih priznava in plačuje 
zdravstveno zavarovanje, da imamo 
na Grosupljem celo več zdravnikov, kot 
je normirano, da je obremenitev 
zdravnikov nenormalno visoka, čakal
na doba v zobozdravstvenih ambulan
tah pa da je res dolga, vendar med 
najnižjimi v Sloveniji. 

ZAKAJ NOVA ŠOLA IN VRTEC 
V ŠT. JURIJU PREVELIKA? 
A. Likovič (SDS) je pohvalila priprav

ljeni investicijski program za novo šolo 
in vrtec - cena 365 milijonov, rok 
izgradnje maj 2003 - opozorila pa je, 
da iz dokumenta ni razvidno, zakaj 
imajo šolski prostori za 172 m 2 večjo 
površino, kot jo dovoljujejo normativi. 
Ministrstvo namreč prispeva 10 % nor
mativnih stroškov, ves nadstandard pa 
mora kriti občinski proračun. 

Župan J. Lesjak jo je skušal najprej 
prepričati, da gre za prostore, namen
jene Krajevni skupnosti, nato, da 
površina pripada povečani centralni 
kuhinji, vendar je Likovičeva navedla, 
da je v dokumentu večja površina 
izrecno pripisana prostorom za pouk. 
Zadrego je rešil dr. M. Kranjc (LDS), 
češ da gre za razliko med starimi in 
novimi normativi. 

BREZ POLITIČNEGA SOGLASJA. 
Zaradi spremenjenega zakona o 

lokalni samoupravi in zakona o finan
ciranju občin mora Svet spremeniti 
tudi Statut občine in Poslovnik 
občinskega sveta. Sporna sta bila 
zlasti dva predloga SDS in SLS+SKD, 
in sicer 1. da bi Svet - zaradi 
pospešitve poslovanja po zgledu 
Državnega zbora - lahko del svojih 
pristojnosti prenesel na svoja delovna 
telesa in 2. daje potreba "večina opre
deljenih glasov vseh članov občin
skega sveta", torej najmanj 12 glasov 
od 22 možnih, ne samo za sprejetje 
proračuna, ampak tudi za sprejetje 
zaključnega računa. Prvi predlog bi 
dajal večini Sveta večji vpliv, drugi pa 
bi nekoliko dvignil "težo" zaključnega 
računa. Direktor Občinske uprave 
pravnik M. Podvršnik, župan J. Lesjak 
in svetniški skupini LDS in ZLSD so 
obe spremembi zavračali z argumenti, 
da nista v skladu z zakoni. Glede prve 
so prepričali tudi večinsko stran, glede 
zaključnega računa pa ne, zato je na 
koncu M. Trontelj (predsednik komisi
je, ki je spremembe pripravila) predla
gal, da se na eni od prihodnjih sej 
obravnavajo samo popravki, ki so zara
di sprememb zakonov nujni. 

ODPADKE BOMO PLAČEVALI 
PO LITRIH. 
J. Skarlovnik, direktor Javnega 

komunalnega podjetja, je predstavil 
nov sistem zbiranja, sortiranja in 
obračunavanja komunalnih odpadkov. 
Organski odpadki se naj ne bi več 
odvažali na občinsko odlagališče, 
ampak naj bi se kompostirali, steklo, 

kovine in papir naj bi se zbirali ločeno 
na posebnih zbirališčih, ostale odpad
ke pa bi odlagali v zasebne zabojnike 
ali posebne vreče ter zanje plačevali 
po dveh tarifah: po nižji za tedensko 
normiranih 30 litrov odpadkov na 
osebo, po višji pa za preostale 
količine. 

Dr. M. Kranjc (LDS) je ugovarjal, da 
bi se odvrženi avtomobili odvažali na 
stroške občinskega proračuna, oben
em pa bi komunalno podjetje razpola
galo s celo vrsto osebnih podatkov, in 
da bi morala občina, ne komunalno 
podjetje, poskrbeti za odlagališča 
gradbenih odpadkov. Mag. P. Verlič, je 
opozoril, da je predlog novega sistema 
pisan na kožo izvajalca, kaj novi pred
logi pomenijo za ljudi, povzročitelje 
odpadkov, pa finančno ni prikazano. 
Tudi P. Štrublja (SLS+SKD) je motilo, 
da se iz predloga ne more izračunati 
novih cen. 

Predlagane spremembe bo dobilo 
vseh 10 KS, dane pa bo tudi v javno 
razpravo, ki bo trajala do konca janu
arja 2002. 

NOVE, PREDVSEM VIŠJE 
CENE ODPADNIH VOD. 
Zaradi 13 milijonov izgub naj bi se 

cene kanalščine povečale, in sicer je 
direktor Javnega komunalnega podjet
ja predložil 4 cenovne variante: 1. 
Cene naj bi se povišale linearno za 47, 
27 %, tako da bi za gospodinstva, 
priključena na javno kanlizacijsko 
omrežje, znašale 95,49 sit/m1 (do zdaj 
64,84 sit/m3), za gospodarstvo pa 
449 sit/m3 (do zdaj 305,26 sit/m3). 2. 
Cena naj bi se dvignila le za obrato
valne stroške in amortizacijo, to je za 
30,08 %; za gospodinstva bi znašala 
84,34 sit/m 3 , za gospodarstvo pa 
397,08 sit/m'. 3. Selektivno povečan
je cene bi veljalo samo za gospodinjst
va, in sicer za 70,96 %, kar pomeni, 
da bi bila nova cena 111,51 sit/m3, za 
gospodarstvo pa bi ostala cena 
nespremenjena, torej 305,26 sit/m1. 
Kot 4, zadnja varianta pa je pred
lagano, naj se cena za odjemalce ne 
poviša, pač pa naj JKP dobi sredstva, 
ki se plačujejo kot republiška ekološka 
taksa in znašajo okoli tretjino doslej 
zaračunavane cene, letos 51 milijonov 
tolarjev. Po kateri varianti bo določena 
nova cena kanalščine, bo Svet odločal 
prihodnjič, ker je bila seja zaradi 
nesklepčnosti oziroma pozne ure prek
injena. 

J. Muller 

4. IZREDNA SEJA ODBORA ZA DRUŽBENE 
DEJAVNOSTI V OBČINI GROSUPLJE 

POTNE LISTINE 

26. novembra 2001 je Odbor za 
družbene dejavnosti v občini 
Grosuplje imel že 4. izredno sejo v 
tekočem letu. Izredne seje so se 
udeležili člani odbora, župan občine 
Janez Lesjak, Jelka Kogovšek -
vodja Urada za gospodarstvo, mag. 
Peter Verlič - predsednik Odbora za 
prostor, komunalno infrastrukturo 
in okolje, Andrej Cevc - Zveza šport
nih organizacij in predstavniki 
večjih klubov in društev v občini 
GROSUPLJE. 

Obravnavali smo uspehe in prob
leme na področju športa v občini. 
Ponovno smo ugotovili, da je šport 
izrednega pomena za kvalitetno 
življenje vseh generacij občank in 
občanov. Rekreativni in tekmovalni 
šport mladostnikom omogoča 
aktivno izrabo prostega časa, razvi
ja dobre prijateljske odnose, ob 
doživljanju uspehov in porazov 
razvijajo mladostniki pozitivno 
samopodobo o sebi, ki je za mlade
ga človeka izrednega pomena. Vse 
to mlado generacijo vodi po tisti 
poti, ki je daleč stran od najra
zličnejših zasvojenosti. Naša skup
na skrb je, da čimveč mladih 
vključimo v aktivno delo na 
področju športa in rekreacije. Prav 
tako je zelo koristna rekreacija 

odraslih za sproščanje, dobro 
počutje in nabiranje novih moči za 
odgovorno delo. Starejšim občanom 
in občankam pa rekreacija omogoči 
druženje in sproščanje, kar pa pri
naša dobro počutje in zdravje. 

Naša skupna ugotovitev je bila, 
da so rezultati na področju športa v 
občini dobri. Na tem področju pa se 
srečujemo tudi s problemi, zato je 
naša skupna skrb, da omogočimo 
pogoje za delo na področju športa 
in rekreacije in omogočimo najbolj 
množično udejstvovanje občank in 
občanov na tem področju (od 
osnovnošolske mladine, mladost
nikov, odraslih in upokojencev). 

V drugem delu izredne seje pa 
smo spregovorili o organizaciji špor
ta v občini Grosuplje. V občini sedaj 
deluje Zveza športnih organizacij, v 
katero so vključeni (večinoma) vsi 
športni klubi in društva. Že pred 
časom pa se je pojavila ideja, da bi 
v občini za področje športa 
ustanovili Zavod za šport po zgledu 
drugih občin v Sloveniji. V ta namen 
so člani odbora, v gradivu dobili 
osnutek Odloka o ustanovitvi 
Zavoda za šport v občini Grosuplje. 
Povedati je potrebno, da je to že 
tretji osnutek. Dva so na občinskem 
svetu že obravnavali pred časom in 

so ju zavrnili. Ob tem se je razvila 
živahna razprava. Stališča so bila 
deljena eni so podpirali ustanovitev 
Zavoda za šport, drugi so nasproto
vali. Vsi so svoja stališča utemelje
vali. Po daljši razpravi je bil z večino 
glasov sprejet sklep, da se ponovno 
pripravi osnutek Odloka o usta
novitvi Zavoda za šport v občini 
Grosuplje in se ga posreduje v 
obravnavo na občinski svet. Večina 
članov odbora je prepričanih, da je 
iz vseh treh osnutkov možno 
pripraviti takega, ki bo sprejemljiv 
za vse. V osnutku je potrebno 
natančno opredeliti dejavnost Zavo
da za šport, ki bo zagotavljala še 
boljšo organizacijo, večjo pregled
nost in učinkovitost. Želja večine 
članov odbora je bi la, da na 
področju športa skupno poiščemo 
novo organizacijsko obliko delovan
ja. 

Kot predsednica Odbora za 
družbene dejavnosti v občini 
Grosuplje si želim, da bi tudi na 
področju športa imeli skupno vizijo, 
ki bo omogočila vsem zainteresiran
im aktivno udejstvovanje na pod
ročju športa in rekreacije. 

Angelca Likovič, predsednica 
Odbora za družbene dejavnosti v 
občini Grosuplje 

Potni listi izdani na starih obrazcih (modri potni listi) od 05.08.2002 ne bodo več 
veljali. Pozivamo vse, ki mislijo, da bodo v prihodnjih letih potno listino potrebovali, 
da le-to zamenjajo še pred iztekom roka, ker se v mesecu juniju, juliju in avgustu 
2002 lahko opravičeno pričakuje močno povečano število zahtevkov, saj smo do 
danes zamenjali le 1.800 potnih listin, od 22.000 izdanih po starem zakonu. 

V želji, da bi se izognili gnečam pred okenci na upravni enoti in s tem zmanjšali 
nezadovoljstvo občanov zaradi dolgih čakalnih rokov, pozivamo vse, ki si želite pri
dobiti novo potno listino, da to storite čimprej. K vlogi za zamenjavo stare modre 
potne listine je poleg starega potnega lista potrebno priložiti fotografijo dim. 

3.5 x 4.5 cm. Vlogo se vloži osebno. Cena potnih listin skupaj s takso je za 
obrazcec z 32 stranmi glede na veljavnost naslednja: 

- za otroke od enega do štirih let /z veljavnostjo dveh let/ 5.860 SIT 
- za mladoletne osebe od petega do 18 leta /z velj. 5 let/ 6.580 SIT 
- za polnoletne osebe /z veljavnostjo desetih let/ 7.780 SIT. 

NOVI SISTEM REGISTRACIJE MOTORNIH 
IN PRIKLOPNIH VOZIL 

S 03.12.2001 so v pooblaščenih organizacijah za tehnične preglede motornih 
in priklopnih vozil pričeli izdajati nalepke za tehnični pregled vozila, ki poleg 
tehničnega pregleda označujejo čas v katerem je plačano povračilo za uporabo 
cest in sklenjeno zavarovanje za avtomobilsko odgovornost. Veljavna nalepka 
nalepljena na spodnji desni strani vetrobranskega stekla nadomešča dosedanji 
sistem vsakoletnega podaljšanja veljavnosti prometnega dovoljenja vozila. Tako 
kot se je veljavnost prometnega dovoljenja podaljševala za čas enega leta, bo 
tudi nalepka v večini primerov veljala eno leto. V nekaterih primerih pa se bo 
izdajala /tujci/ tudi s krajšim rokom veljavnosti. Za že registrirana vozila bo 
možno pridobiti veljavno nalepko ob poteku veljavnosti prometnega dovoljenja, 
če to ni poteklo več kot trideset dni. 

V primerih, daje od dneva zapadlosti veljavnosti prometnega dovoljenja potek
lo več kot trideset dni je pred izdajo nalepke potrebno vozilo odjaviti in ga po izda
ji nalepke ponovno registrirati. Enako bo veljalo tudi v primeru, ko bo poteklo več 
kot trideset dni od poteka veljavnosti zadnje nalepke. 

Ob zapadlosti veljavnosti registracije se zamenjajo tudi vsa prometna dovol
jenja. 



OZNAČEVANJE IN 
EVIDENTIRANJE GOVEDI 

16. POROČILO O URESNIČEVANJU ZAKONA O DENACIONALIZACIJI 
(II. del - obseg premoženja) 

V letu 2001 smo pričeli postopno uvajati 
nov sistem označevanja in identifikacije 
govedi (UL 86/99, 59/00, 111/00, 
118/00, 82/01, 85/01 ). Osnova te 
odredbe, ki je bila predpisana s strani 
Ministrstva za kmetijsko gozdarstvo in 
prehrano, določa, da morajo vsi imetniki 
govedi v letu 2001 označiti in evidentirati 
vso govejo živino, oziroma za njih to opravi 
selekcijska kontrolna služba pri KGZS ali 
območna primarna veterinarska služba, 
odvisno za koga se imetnik odloči. Ob 
označitvi in popisu vseh govedi na gospo
darstvu je vsak imetnik živali dolžan vse 
podatke o živalih (številko živali, datum rojst
va, spol, pasma, številka matere, številka 
očeta, datum vpisa) vpisati v rumeno knjigo 
"register govedi na gospodarstvu". Prav tako 
mora imetnik govedi vpisovati vse spre
membe, ki se dogodijo v reji (telitve, izločitve, 
nakupij.v "register govedi na gospodarstvu", 

Glede na spremembe in dopolnitve 
odredbe o označevanju in registraciji govedi 
(Uradni list RS, 82/01 in 85/01) zlasti 
opozarjamo na naslednja nova določila: 

UŠESNE ZNAMKE: 
Kot ustrezne označitve živali, rojenih pred 

1. 1. 2001, se štejejo: zelena veterinarska 
znamka, rumena selekcijska znamka, 
medeninasta selekcijska znamka in origi
nalne znamke uvoženih živali. Če je registri
rana žival (taka žival že ima potni list ali čaka 
nanj) izgubila originalno ušesno znamko, jo 
je treba nadomestiti z znamko enake vse
bine (ista identifikacijska številka, kot je bila 
na izgubljeni), oblika znamke pa mora 
ustrezati določbam odredbe o označevanju 
in registraciji govedi. 

Vse nadomestne označitve za izgubljene 
ušesne znamke, ki so bile nadomeščene z 
ušesno znamko z ročno izpisano številko po 
sistemu Govedorejske službe Slovenije, je 
treba zamenjati z ušesnimi znamkami, na 
katerih je strojno natisnjena ista identifika
cijska številka, kot je bila na izgubljeni origi
nalni ušesni znamki. 

Vse na tak način označene živali je treba 
preoznačitl najkasneje do konca leta 2002. 
Preoznačevanje se opravlja postopoma, 
vsekakor pa pred oddajo živali v promet. 
Preoznači se samo tiste živali, katere je z 
ročno izpisano številko označila govedorej-
ska služba ter je bil zanje že izdan potni list. 
Vse neregistrirane živali, ki imajo ročno 
izpisane številke, pa za označitve ne obstaja 
dokumentacija, se morajo označiti na novo 
in registrirati. Nadomestne ušesne znamke 
se naročajo pri službi za identifikacijo in re
gistracijo živali (SIR) po že vpeljanem 
postopku za naročanje nadomestnih ušes
nih znamk. 

ZAČASNI POTNI LIST: 
Takoj se ukine uporaba začasnega pot

nega lista za govedo, starejše od 4 tednov. Z 
začasnim potnim listom se lahko premikajo 
samo še teleta, stara do 4 tedne, oziroma 
bolj natančno, začasni potni list velja le 7 dni 
od izdaje. Poleg obveznih podatkov (KMG-

MID gospodarstva, podatki o imetniku, iden
tifikacijska številka živali, spol, pasma, iden
tifikacijska številka matere, šifra in podpis 
označevalca, datum označitve in podpis 
imetnika) mora začasni potni list vsebovati 
tudi številko veterinarskega spričevala oziro
ma veterinarske napotnice, ki jo je treba 
vpisovati desno od identifikacijske številke 
živali. Zelo pomembno je, da imetnik ob pri
hodu teleta na gospodarstvo sprotno, 
najkasneje pa v sedmih dneh, obvesti 
pooblaščeno veterinarsko organizacijo, pri
hod pa vpiše v register govedi na gospo
darstvu. 

POTNI LIST ZA GOVEDO: 
V kupon "Odhod" na potnem listu se med 

drugim zapiše tudi številko veterinarskega 
spričevala oziroma veterinarske napotnice. 
To številko se vpisuje nad črtno kodo na 
kuponu "Odhod". 

Kupon "Prihod" novi imetnik odda svoji 
veterinarski postaji za evidentiranje oziroma 
potrditve prihoda živali, "potni list za gove
do" pa zadrži v svoji hlevski knjigi ter 
podatke ob prihodu goveda vpiše v knjigo 
"register govedi na gospodarstvu" (številka 
živali, datum rojstva, mati, oče, datum priho
da na gospodarstvo, KMG-MID prejšnjega 
gospodarstva in datum sporočitve SIR-u). V 
prostor "imetnik" (prvi prazen prostor) kupec 
vpiše svoj KMG-MID, ime in priimek, naslov, 
datum prevzema in se podpiše. Po pet
najstih dneh novi imetnik dobi iz SIR-a po 
pošti nova kupona "Prihod" in "Odhod" za 
morebitne naslednje premike živali. 

TELETA, ROJENA V LETU 2001, 
JE MOŽNO REGISTRIRATI SAMO, 
ČE IMAJO ZNANO POREKLO. 
Živali, rojene po 1. 1. 2001, morajo biti 

registrirane v skladu z odredbo o označe
vanju in registraciji govedi (UL RS 86/99, 
59/00, 111/00 in 118/00). Sistem regis
tracije je domišljen tako, da zagotavlja 
sledljivost od rojstva do smrti. Zaradi tega 
mora biti govedo individualno vpisano v re
gister govedi na gospodarstvu, kamor se 
beležijo tudi odhodi živali iz gospodarstva. 
Po 8. členu odredbe o označevanju in regis
traciji govedi se tele označi do 20. dne 
starosti ali prej na rojstnem gospodarstvu. 7. 
člen odredbe o označevanju in registraciji 
govedi jasno govori, da se med drugim na 
potrdilo o označitvi vpišejo tudi podatki o 
materi. Za pravilnost podatkov na potrdilu o 
označitvi je odgovoren rejec, kar potrdi s svo
jim podpisom. 

Telet zaradi manjkajočih podatkov ni 
mogoče registrirati in jim izdati potnih listov. 
Teleta, katerih podatki bodo dopolnjeni do 
31.12. 2001, bodo registrirana in bodo pre
jela potne liste. 

Ker se zakonodaja tudi na tem področju 
spreminja, bodite pozorni na možne spre
membe-informacije o le-teh dobite pri kmeti
jski svetovalni in selekcijski službi. 

KGZS-zavod LJubljana, 
Selekcijska služba 
Matic RIGLER 

IZDAJA NALEPKE ZA LAHKI PRIKLOPNIK 
Glede nato, da ima veliko število občanov tudi lahki priklopnik jih seznanjamo, 

da bo moral biti označen z nalepko za tehnični pregled tudi lahko priklopnik, ki 
je bi prodan prvemu dokončnemu kupcu pred 01. 12. 2001, za katerega je bila 
izdana izjava o ustreznosti in tehnični brezhibnosti vozila /A izjava/, najkasneje 
do 01. 05. 2002. Nalepka bo izdana in nalepljena na priklopnik v pooblaščenih 
organizacijah za opravljanje tehničnih pregledov/cestnina in zavarovanje za ta 
vozila se ne plačuje/. 

STANOVANJSKI PRIKLOPNIKI 
Najkasneje do 03. 01. 2003 - za stanovanjske priklopnike, katerih sedanje 

prometno dovoljenje nima omejitve veljavnosti ali pa velja dlje od tega datuma 
/trajno..../, na vozilu mora biti nalepljena veljavna nalepka za tehnični pregled 
vozila. 

TRAKTORJI IN TRAKTORSKI PRIKLOPNIKI 
Novi registracijski sistem izenačuje traktorje in traktorske priklopnike z drugi

mi registriranimi vozili tako glede registracije, izdaje veljavnih nalepk za tehnični 
pregled vozila, kakot tudi obvezne odjave vozila. 

REGISTRACIJA KOLES Z MOTORJEM 
Po določbi Zakona o varnosti cestnega prometa bodo vsa kolesa z motorjem 

v cestnem prometu morala biti označena z veljavno nalepko za tehnični pregled 
vozila do 01.04.2002 in registrirana pri pristojni upravni enoti. 

Pripravil: Andrej Struna Nevenka Dolgan, 
načelnica UPRAVNE ENOTE GROSUPUE 

V denacionalizacijskih postopkih je 
bilo po stanju na dan 30 .06 .2001 vred
nostno odločeno o 59,96 % zahtevane
ga premoženja. V enoletnem obdobju se 
je odstotek vrnjenega premoženja 
povečal za 7,8 % (od 52,14 % na 59,96 
%). Denacionalizacijski upravičenci 
oziroma pravni nasledniki so zahtevali 
vračilo premoženja v skupni vrednosti 
4.619.098.070 DEM, do sedaj je bilo že 
odločeno o premoženju v skupni vred
nosti 2.769.495.022 DEM (59,96 %). To 
pomeni, da je bilo odločeno o 62.373 
ha kmetijskih zemljišč v vrednosti 
607.579.089 DEM, kar predstavlja 49,2 
% zahtevanih zemljišč, 110.188 ha goz
dov v vrednosti 368.249.222 DEM 
(65,9 %) zahtevanih gozdov, 663.949 
m 2 stanovanjskih enot v vrednosti 
449.473.555 DEM (84,1 %) zahtevanih 
površin, 512.176 m 2 poslovnih prostorov 
v vrednosti 356.141.582 DEM (77,3 %) 
in 19.409.104 m 2 stavbnih zemljišč v 
vrednosti 619.707.459 DEM (48,6 %) 
zahtevanih stavbnih zemljišč. Pri pod
jetjih je bilo vrnjenega za 347.128.940 
DEM (66,7 %) zahtevane vrednosti, pre
mičnega premoženja pa je bilo vrnjene
ga za 21.215.177 DEM (60,5%). 

Podatki prikazujejo, da je bilo največ 
kmetijskih zemljišč in gozdov vrnjenih v 
last in posest, in sicer 55 % kmetijskih 
zemljišč in 84% gozdov. Pri kmetijskih 
zemljiščih je druga najpogostejša oblika 
vračila odškodnina v obveznicah oz. del
nicah RS (15%), pri gozdovih pa je na 
drugem mestu vračilo v solastniškem 
deležu (4 %). Skupaj je bilo vrnjenih 
53.959 ha kmetijskih zemljišč, kar pred
stavlja 86,5 % ugodno rešenih 
zahtevkov, 13 % odločenih zadev je bilo 
neugodno rešenih, kar predstavlja 
površino 8.243 ha. Sem spadajo vse 
ustavitve postopkov, zavrnitve in 
zavrženje zahtev. Gozdov je bilo vrnjenih 
za 101.094 ha (91,8 %). 

Pri vračilu stanovanjskih enot je bila 
najpogostejša oblika vračila premoženja 
v obveznicah oz. delnicah RS (36 %), 
druga oblika je bila vzpostavitev last
ninske pravice (33 %), tretja pa vrnitev v 
last in posest (20 %). Skupaj je bilo 
ugodno rešenih 92 % zahtevkov. Pri 
vračilu poslovnih prostorov je bil naj
pogostejši način vrnitev v last in posest 
(35 %), na drugem mestu je vzpostavitev 
lastninske pravice na nepremičnini (30 
%), na tretjem pa odškodnina v 
obveznicah oz. delnicah RS (22 %). 
Skupaj je bilo vrnjenih 484.476 m 2 

poslovnih prostorov, kar predstavlja 95 
% ugodno rešenih zahtevkov, 5 % 
odločenih zadev je bilo neugodno 
rešenih, kar predstavlja površino 
26.988 m2. 

Pri denacionalizaciji podjetij sta naj
pogostejši obliki odškodnina v obvezni
cah oz. delnicah RS (38 %) ter vračilo v 
solastniškem deležu (31 %), sledi pa 
vrnitev v last in posest (13 %) ter 
vzpostavitev lastninske pravice na 
nepremičnini (10 %). 

(GLEJ TABELO L) 
Pri nekaterih upravnih enotah v 

Sloveniji je razmerje odločeno 
premoženje glede na zahtevano 
premoženje preseglo 100 %. To ne 
pomeni, da je v takem primem upravna 
enota vrnila večji obseg premoženja, kot 
je bil podržavljen, ampak je vzrok v 
pomanjkljivih podatkih, ki so jih upra
vičenci navajali v vloženih zahtevah. 
Skupno zahtevano premoženje ni bilo 
vedno navedeno tudi v površini (m2 ali 
ha), ampak so bile včasih navedene le 
posamezne parcelne številke, ki so bile 
nekomu odvzete. 

Zadruge so do 30. 6. 2001 vložile 
140 zahtev za vračilo premoženja v 
skupni vrednosti 90.847.623 DEM. Do 
sedaj je bilo odločeno o premoženju v 
skupni vrednosti 37.552.140 DEM, kar 
predstavlja 41,3 % zahtevanega 
premoženja. Od vsega odločenega 
premoženja je bilo 75 % ugodno rešenih 
zahtevkov, 25 % pa neugodno rešenih. 

Premoženje zadružnih organizacij, 
organizacij kooperantov ali zadružnih 
zvez, ki je bilo po 9. 5. 1945 brez nado-

KMETIJSKA Z E M L J I Š Č A GOZDOVI 
Zahtevano 

(ha) 
Odločeno 

(ha) 
Razmerje Zahtevano 

(haj 
Odločeno 

(ha) 
Razmerje 

2,191.31 1,635.79 74.65% 1,639.14 1,486.61 90.57% 

STANOVANJA POSLOVNI PROSTORI 
Zahtevano 

(n'2) 
Odločeno 

(m2) 
Razmerje Zahtevano 

(m2) 
Odločeno 

(m2) 
Razmerje 

1,133.00 2,780.00 245.375% 3,534.00 4,712.00 133.33% 

STAVBNA Z E M L J I Š Č A PODJETJA 
Zahtevano 

(m2) 
Odločeno 

(m2) 
Razmerje Zahtevano 

(DEM) 
Odločeno 

(DEM) 
Razmerje 

,196,860.00 1 49,341.00 30.06% 794,679 1,376,773. 1 73 25% 

P R E M I Č N I N I : 
Zahtevano 

(m2) 
Odločeno 

(m2) 
Razmerje 

142,525.01 162,057.91 113.70% 

TABELA i 
Prikaz zahtevanega in odločenega 

premoženja na prvi stopnji - po vseh 
vrstah premoženja, v Upravni enoti 
Grosuplje 

mestila podržavljeno ali preneseno na druge uporabnike, se v skladu s tem zakonom 
vrne zadružnim organizacijam, organizacijam kooperantov oziroma zadružnim 
zvezam. 

Člani agrarnih skupnosti so vložili 619 zahtev za vračilo odvzetega premoženja. Do 
sedaj je bilo odločeno o 37,6 % zahtevanega premoženja, kar vrednostno predstav
lja 217.999.851 DEM. Od vsega odločenega premoženja je bilo 95 % ugodno rešenih 
zahtevkov. 

Po 14. členu Zakona o denacionalizaciji (verske skupnosti) je bilo vloženih 484 
zahtev za vračilo premoženja v skupni vrednosti 441,633,213 DEM. Do sedaj je bilo 
odločeno o premoženju v vrednosti 214,279,648 DEM, kar predstavlja 48,5 % zahte
vanega premoženja. Od vsega odločenega premoženja je bilo 96 % ugodno rešenih 
zahtevkov. Verskim skupnostim se odvzeto premoženje vrača na podlagi določil 14. 
člena ZDEN-a, ki določa naslednje: pravica do vrnitve premoženja gre cerkvam in 
drugim verskim skupnostim, njihovim ustanovam oziroma redom, ki ob uveljavitvi 
tega zakona delujejo na območju Republike Slovenije. 

V R S T E R E Š E V A N J A Z A D E V Števi lo v Števi lo v 
letu 2000 letu 200] 

št. v loženih zahtev 1,141 1.175 
Št. izdanih odločb 1,302 1.595 
a) od tega ugodenih 1,092 1.321 
b) od tega delno ugodenih 87 111 
c) od tega zavrženih 54 61 
d) od tega zavrnjenih 33 48 
e) od tega ustavljenih postopkov 36 54 
št. izdanih delnih odločb 977 1201 
št. zaključenih zadev 384 484 

Število vloženih zahtev In Izdanih odločb za upravičence Iz 14. člena (verske skup
nosti) 

VRSTA ZAHTEVANO O D L O Č E N O 
Površina Vrednost 

(DEM) 
Površina Vrednost 

(DEM) 
kmetijska zemljišča 
(ha) 

16.057 156.409.077 7,832 76,286,791 

gozdovi(ha) 37.704 126.005.609 17,837 59,610,902 
stanovanja (m2) 66 176 44.798.896 39,896 27,008,395 
poslovni prostori (m2) 68 271 47.472.358 35,503 24,687,192 
stavbna zemljišča (rn2) 1.784.702 56.983.202 742,912 23,720,214 
podjetja (DEM) 9.669.485 2.824.358 
premičnine (DEM) 294 586 141,796 
SKUPAJ (DEM) 441.633.213 214,279,648 

VRSTA UGODENO NEUGODENO 
Površina Vrednost 

(DEM i 
Površina Vrednost 

(DEM) 
kmetijska zemljišča 
(ha) 

7,707 75,069,019 125 1,217,772 

gozdovi(ha) 17,736 59,274,580 101 336,322 
stanovanja (m2) 36,087 24,429,816 3,809 2,578,579 
poslovni prostori (m2) 33,243 23,115,701 2,260 1,571,491 
stavbna zemljišča (m2) 645,186 20,599,950 97,726 3,120,264 
podjetja (DEM) 2,824,358 
premičnine (DEM) 141,796 
SKUPAJ (DEM) 205.455,220 8,824,427 

Premoženje v postopku denacionalizacije v zvezi z zahtevami upravičencev iz 14. 
člena ZDEN (verske skupnosti) 

16. poročilo o uresničevanju denacionalizacije predstavlja tudi podatek o ugotav
ljanju državljanstva kot predhodnega vprašanja na prvi stopnji. (Upravna enota 
Grosuplje) 

POTRDILA O 
D R Ž A V L J A N J S T V U 

UGOTOVITVENE O D L O Č B E 

število izdanih potrdil Skupno »t. odi. št odi »t. odi po 
število upol. -oseba je -oseba ni Čl. 35/2 ZD 
odločb jugoslov jugoslov. FLRJ 

držav držav 

1640 95 91 4 1 
Ugotovitev državljanstva v postopkih denacionalizacije od 7. 12. 1991 do 30. 6. 

2001 
V slovenski javnosti je bilo od začetka izvajanja zakona o denacionalizaciji pa do 

danes že mnogo povedanega in napisanega. Dejstvo je tudi, da je bilo kar nekaj 
poskusov sprememb zakona in ne glede na vse to nas tudi EU nenehno opozarja na 
počasnost izvajanja zakona ter obenem dodaja, da je čimprejšnji zaključek dena
cionalizacije povezan s prednostnim vstopom Slovenije v EU. Podobno je tudi z 
vstopom v NATO. S skrajšano predstavitvijo 16. poročila o uresničevanju Zakona o 
denacionalizaciji sem želel širši javnosti predstaviti le, kje se trenutno nahaja proces 
denacionalizacije in kje je najbolj v zaostanku. 

Matjaž TrontelJ 



Kaj in kako delamo v občini in občinskem svetu. 
Hitro se bliža konec leta. To je čas, ko 

se je potrebno ozreti nazaj, narediti 
povzetek in zaključek ter se odločiti, kako 
naprej. Med letom se nisem oglašal vtem 
glasilu, saj se vsako moje javljanje pra
viloma sprevrže v nekoristno polemiko z 
mojimi političnimi nasprotniki. Za take 
prepire in medsebojne spopade pa 
nimam ne volje ne časa. 

Ko sem se odločil, da kandidiram za 
župana, sem predvsem želel, da v tem 
prostoru z velikimi razvojnimi možnostmi 
in potenciali naredim čim več koristnega 
in nadoknadim leta stagnacije. Toliko 
bolje, če bi mi pri tem pomagali tudi občin
ski svetniki. Vendar žal, večina v 
občinskem svetu nikakor ne more prebo
leti poraza na županskih volitvah in da ne 
želim plesati po njihovi politični taktirki. 
Na sejah občinskega sveta bijemo never
jetne, nesmiselne in dolgotrajne bitke 
skoraj za vsako točko dnevnega reda. Za 
vsak nujen in prepotreben sklep, ki 
odloča o zakonitem in nemotenem delo
vanju občine, je potrebno vložiti ogromno 

napora, energije, predvsem pa živcev. 
Najpomembnejši občinski akt, občinski 
proračun, moram več mesecev ponujati 
na občinskem svetu, vendar svetniki 
desnice o njem ne želijo niti razpravljati. 
Po velikih mukah ga praviloma sprej
memo prepozno, tako da imamo v pre
ostanku leta velike težave z realizacijo 
vseh nalog. 

Večinska skupina svetnikov desnih 
strank po koalicijskem dogovoru, 
nenačelno in neodgovorno ruši skoraj 
vsako pomembnejšo točko dnevnega 
reda. Ne pomagajo ne strokovne podlage 
in gradiva, ne dolgotrajna pojasnjevanja 
ali opozarjanja. Ure in ure, dneve in 
dneve, z občinskimi in zunanjimi strokov
nimi sodelavci presedimo na sejah 
odborov in občinskega sveta ter svet
nikom in članom odborov dvakrat, trikrat 
tolmačimo pomembnost posameznega 
sklepa, vendar je vse kot bob ob steno. Če 
opozicijske svetnike na odborih morda še 
uspemo prepričati v nujnost sprejetja 
določenih sklepov, pa se kasneje na seji 

občinskega sveta vse zopet sprevrže. Isti 
ljudje se o isti stvari v dveh dneh odločajo 
popolnoma drugače. Prisotnost in vpliv 
"določenih vplivnih političnih vodij" je ne
verjetna. Svetniki, ki v normalnem življen
ju delujejo kot izobražene, samostojne in 
zrele osebe, se na sestanku občinskega 
sveta prelevijo v poslušne glasovalce brez 
lastnega prepričanja. 

V občinski upravi vlagamo velike 
napore in na robu fizične zmogljivosti, 
poleg ostalega dela, pripravljamo vsak 
mesec strokovna gradiva za seje 
občinskega sveta. Medtem ko imajo 
druge občine po Sloveniji od tri do šest sej 
na leto, jih mi pripravimo od 11 do 14, pri 
tem ne štejem večkratnih nadaljevanj. 
Vsaka seja ima od 16 do 24 točk, za 
katere je potrebno pripraviti strokovno 
gradivo. Na več področjih smo inovativni v 
državi. Predvsem pa v najkrajšem 
možnem času reagiramo na vsako uprav
ičeno spremembo ali željo občanov pri 
reševanju njihovih težav. 

Smešno je zvenel članek g. Boža 

Predaliča, svetnika stranke SDS, v eni 
prejšnji številki tega glasila, ko tarna nad 
"nedelavnostjo" občine in župana, ki po 
njegovem ni pripravil dovolj sej 
občinskega sveta v tem letu. Smešno je 
predvsem to, da to napiše človek, ki je 
sam med najbolj nediscipliniranimi svet
niki. Stalno zapušča seje in na njih prese-
di morda samo dobro polovico časa. 
Presliši polovico razprav in točk in ko se 
mu zahoče, vstane in gre. Vsem ostalim 
potrpežljivim in odgovornim kolegom v 
svetu pove, da je utrujen in da ni več v 
stanju trezno razmišljati, zato zapušča 
sejo ne glede na posledice. Ostali "nje
govi" svetniki mu brez besed sledijo in 
sejo moram zaradi nesklepčnosti prekini
ti. 

Tak neodgovoren odnos me velikokrat 
pripelje do roba potrpežljivosti. V sistemu, 
ko kot župan odgovarjam za vse, ko v to 
delo vlagam velike napore in ves svoj 
prosti čas, ko osebno prevzemam vse kri
tike in materialno, predvsem pa moralno 
odgovornost za neopravljene naloge, 

težko prenašam tako neodgovorne ljudi. 
Žal pa so si ravno taki ljudje danes uzurpi
rali moč, ki jim ne pripada in jim jo ni 
nihče neposredno podelil. Pripravljen 
sem na objektivno in korektno kritiko, 
nikakor pa nisem pripravljen sprejemati 
kritike in deskreditacije od tistih, ki se ne 
zavedajo svojih obveznosti ali pa si jih tol
mačijo po svoje. Svojo vlogo v svetu vidijo 
predvsem v zadovoljevanju osebnih in 
ozkih strankarskih interesov. 

Morda je pri vsem tem dobro vsaj to, da 
si občani lahko na televiziji vsak mesec 
ogledajo celovečerno občinsko nadalje
vanko z nepredvidljivim koncem. Za 
slabo, včasih neokusno igro igralcev, se 
vsaj v svojem imenu gledalcem iskreno 
opravičujem. 

Čas hitro teče in v tem mandatu nam je 
ostalo malo časa in veliko dela. Ob vseh 
težavah, ki jih prinaša volilno leto, se 
bomo na upravi trudili, da bo delo v obči
ni teklo nemoteno. Na koncu pa tako ali 
tako štejejo samo rezultati. 

Župan Janez Lesjak 

28. seja Odbora za prostor, komunalno infrastrukturo in ekologijo: 

Energetska zasnova, Poročilo o izvajanju investicij v komunalno infrastrukturo, Odlok o 
spremembah in dopolnitvah prostorskih sestavin dolgoročnega in srednjeročnega plana 

Odbor za prostor, komunalno infra
strukturo in ekologijo občine Grosuplje je 
na svoji redni 28. seji obravnaval 
Energetsko zasnovo občine Grosuplje. 
Končno poročilo vsebuje sklepne ugo
tovitve in priporočila, strnjena v akcijski 
program za izvajanje energetske zasnove 
občine Grosuplje do leta 2006, s katerimi 
naj bi dosegli dva pomembna cilja v obči
ni: občutno zmanjšanje škodljivih plinov, 
ki jih spuščajo v zrak sedanja kurišča ter 
racionalno rabo energije v občini v pri
hodnje. Energetska zasnova predvideva v 

prvi fazi energetske preglede vseh javnih 
stavb v občini in uvedbo računalniškega 
energetskega knjigovodstva javnih stavb, 
poseben poudarek pa je dan energetske
mu osveščanju in izobraževanju prebival
cev. Akcijski program predvideva postop
no zagotovitev daljinske toplotne oskrbe 
preko toplovoda za čim večje število 
porabnikov v Grosupljem z gradnjo dodat
nega toplovodnega sistema daljinskega 
ogrevanja na lesno biomaso v južnem 
delu Grosupljega. Lokalni daljinski 
toplovodni sistemi na lesno biomaso so 

predvideni še v Velikem Mlačevem, 
gospodarskem kompleksu Boštanj in v 
vasi Peč. Prav lesna biomasa naj bi bila 
poleg sončne energije najpomebnejši 
lokalni obnovljiv vir energije, ki bi poleg 
energetskih imel tudi vzporedne učinke z 
vidika čiščenja gozdov in zagotavljanja 
novih delovnih mest. V Šmarju - Sapu pa 
je glede na relativno visoko gostoto 
toplotnega odjema ekonomsko najbolj 
primerna napeljava plinovodnega 
omrežja. Odbor je podal pozitivno mnen
je k energetski zasnovi, izvajalcu študije 
pa predlagal, da akcijski program dopolni 
z oceno potrebnih finančnih sredstev za 
izvajanje energetske politike občine, kijih 
bo potrebno zagotoviti znotraj občinskega 
proračuna. Odboru se zdi smiselno, da 
izvajalec posebej navede energetske pro
jekte, s katerimi bi občina lahko takoj 
kandidirala za dodatna domača in med
narodna finančna sredstva. 

V nadaljevanju seje se je Odbor za 
prostor, komunalno infrastrukturo in 
ekologijo seznanil s poročilom o izvrše
vanju proračuna v komunalnem in cest
nem gospodarstvu v letu 2001 v občini 
Grosuplje, ki sta ga pripravila Urad za 
komunalno - gospodarsko infrastrukturo 
in Javno komunalno podjetje Grosuplje. Iz 
poročila je razvidna izredno slaba rea
lizacija na področju komunalnega in cest
nega gospodarstva v občini. Na področju 
cest je v prvih devetih mesecih rea
liziranih le slaba polovica planiranih sred

stev, še slabše pa je na področju komu
nalne infrastrukture, kjer je v tričetrtletju 
realizirana le slaba tretjina planiranih 
sredstev in to kljub dejstvu, da je občin
ski svet sprejel poseben sklep, na podla
gi katerega se vsi prispevki in ekološke 
takse, ki bi se sicer zbrali v občinskem 
proračunu, namensko odvedejo Javne
mu komunalnemu podjetju za izvajanje 
investicij v komunalno infrastrukturo. Ker 
iz poročila niso bili jasno razvidni razlogi 
za tako nizek odstotek realizacije progra
ma, je odbor sprejel sklep, da Urad do 
naslednje seje pripravi obrazložitev k 
vsaki izmed proračunskih postavk z 
navedbo razlogov zaostankov, posebej 
pa obrazloži porabo okoli 130 milijonov 
SIT namenskih sredstev za izgradnjo 
vodovodnega in kanalizacijskega omrežja 
v občini, ki so bila Javnemu komunalne
mu podjetju dodeljena iz občinskega pro
računa v obliki investicijskih transferjev. 
Pereče je predvsem dejstvo iz poročila, 
da so se ta sredstva namenjala pred
vsem za komunalno opremljanje za 
območja zazidalnih načrtov v središču 
Grosupljega, ki bi se sicer morala finan
cirati iz drugih sredstev. Ostali deli občine 
zato ostajajo komunalno še naprej zane
marjeni in to kljub drugače sprejetim pro
računskim obvezam. 

Na seji je bil obravnavan tudi odlok o 
spremembah in dopolnitvah prostorskih 
sestavin dolgoročnega in srednjeročnega 
plana občine Grosuplje. Odlok ni bil 

obravnavan z vsebinskega vidika, saj je v 
prvem koraku potreben zgolj sklep o 
pričetku javne razgrnitve odloka. V zvezi s 
tem predlagam vsem občanom, ki so 
svoje predloge glede sprememb namem
bnosti oz. drugih problemov v zvezi z reše
vanjem svojih parcel naslovili na občino, 
da se udeležijo javnih razgrnitev, ki bodo 
organizirane po krajevnih skupnostih in 
tam podajo svoje pripombe in stališča, da 
jih bo nato obravnaval odbor in kasneje 
občinski svet. Kot predsednik odbora 
sem sicer prosil župana in občinske 
strokovne službe, da prosilce tudi pis
meno obvestijo o kraju in času razgrnitev, 
vendar je bil s strani župana posredovan 
odgovor, da občina ni dolžna pisno posre
dovati odgovorov ter da je to interes 
vsakega posameznika. Očitno smo na 
tem področju šele na začetku poti 
občanom prijazne občine. 

Kot predsednik odbora si bom tudi v 
prihodnje prizadeval pri oblikovanju pred
logov, usmerjenih na urejevanje pros
torskih, komunalnih in ekoloških razmer 
v občini, zasnovanih na razvojnih pro
gramih, ki bodo temeljili na enako
mernem razvoju celotne občine. S tem 
namenom vabim tudi vse občane in 
občanke, da odboru s svojimi predlogi in 
sugestijami pri delu pomagajo. 

Predsednik Odbora za prostor, 
komunalno Infrastrukturo 
In ekologijo, 
mag Peter Verllč, občinski svetnik 

32. redna seja Občinskega sveta občine Grosuplje 
5. 12. 2001 smo imeli 32. redno sejo 

Občinskega sveta občine Grosuplje. 
Predvidenih je bil 16 točk dnevnega reda. 
V glavnem so bile vse točke s pomembno 
vsebino, ki se tičejo vseh občank in 
občanov. Od 16.30. do 22.30 ure smo 
uspeli obravnavati le štiri pomembne 
točke. Razprave so bile dolge in konstruk
tivne. To pa nikoli ni po volji našega 
župana. 

Naslednji dan, 6.12., je župan že dajal 
izjave po Zelenem valu o poteku seje. Ker 
je zelo grdo napadal svetniško skupino 
SDS (tako kot običajno), se svetniška 
skupina SDS čuti dolžno, da občane in 
občanke seznani z resnico. Župan g. Janez 
Lesjak zelo rad napada svetnike SDS, da 
zavlačujemo seje, resnica pa je drugje, in 
sicer 

- Svetniki SDS želimo na sejah 
občinskega sveta konstruktivno sodelovati 
in s svojimi predlogi dati pozitivni prispevek 
k kvaliteti dela. Zavedamo se, da so nam 
to nalogo zaupali občani in občanke, ki so 
nas izvolili in prav zato moramo delati v 
dobrobit naših občanov. 

- Vzrok, da je bila razprava ob 2. točki 
dnevnega reda (Energetska zasnova 
Občine Grosuplje) dolga 3 ure, je bil, ker 
pripravljalci gradiva za to točko niso 
upoštevali vseh predlogov in dopolnitev 
ODBORA za komunalo, infrastrukturo in 
ekologijo. Župan pa je trdovratno vztrajal, 
da sprejmemo pomanjkljivo gradivo. 

- Pri točki Spremembe statuta in 
poslovnika občine seje zataknilo, ker svet
niki SDS želimo v bodoče dati enak pomen 
občinskemu proračunu in zaključnemu 
računu. Oba dokumenta sta za občino 
izrednega pomena, tu se obrača denar 
davkoplačevalcev in zato želimo, da je 
glasovanje za oba dokumenta enako. To ni 
v nasprotju z zakonodajo, kot trdi g. župan. 

- Veliko pripomb smo imeli svetniki SDS 
tudi na Odlok o spremembah in dopolnit
vah prostorskih sestavin dolgoročnega in 
srednjeročnega plana občine Grosuplje. To 
je odlok, ki je za naše občane in občanke 
izrednega pomena, saj nekaterim dovolju
je in drugim prepoveduje gradnjo, ki bi si jo 
želeli. V tem gradivu je zapisano, da na 
zemljišču I. kategorije ne sme nihče gradi

ti, razen Romov. Seveda svetniki SDS ne 
pristajamo, da imamo v naši občini dve 
vrsti občanov. 

- Tudi pri točki Osnutek Odloka o rav
nanju s komunalnimi odpadki v občini 
Grosuplje smo imeli svetniki SDS veliko 
pripomb. Trdimo, da je to izredno pomem
ben odlok, ki se tiče vseh občank in 
občanov. Potrebno ga je v marsičem 
dopolniti in tudi spremeniti. 

Občinska seja pa se je zaključila ob 
22.30, sicer res zaradi nesklepčnosti, ven
dar ne zaradi svetnikov SDS, kot je izjavil 
župan, saj če bi bili prisotni vsi svetniki 
LDS, bi se seja lahko nadaljevala. Sejo pa 
smo zaključili pri točki Povišanje cene 
odvajanja in čiščenja odpadnih in padavin
skih voda. Tu so predlagane velike 
podražitve, ki bodo udarile po žepu vse 
občane in občanke. To točko bomo nadal
jevali na naslednji seji, glede podražitve pa 
bomo svetniki SDS še veliko razpravljali. 
Glede podražitev, ki jih je predlagal župan 
občinskemu svetu, se na tej seji župan o 
njih sploh ni želel izjasniti, saj je njegova 
taktika vedno taka, da hoče, da odločitve, 

ki udarijo po žepu občanov, sprejme občin
ski svet. 

Svetniki SDS menimo, da smo bili na 
32. seji Občinskega sveta občine 
Grosuplje zelo konstruktivni, tudi gradivo 
smo temeljito pregledali. Posamezne 
točke dnevnega reda so se nam zdele zelo 
pomembne, saj se vse tičejo občanov in 
občank in zato jih ne moremo sprejemati 
kot županov glasovalni stroj. Župan g. 
Janez Lesjak bi rad 16. točk dnevnega 
reda obravnaval in sprejel brez pripomb v 

dveh urah, sicer pa bi občinski svet najraje 
kar ukinil. Prepričani smo, da bi morale biti 
seje bolj pogoste, le-tako bi se lahko bolj 
poglobili v vsebino. 

Svetniki SDS bomo tudi v bodoče na 
sejah občinskega sveta veliko razpravljali, 
podajali predloge in bomo tudi kritični do 
posameznih zadev, ki so v interesu naših 
občanov, pa naj je našemu županu po volji 
ali ne. 

Za svetniško skup/no SDS 
občine Grosuplje, mag Peter Verllč 

A v t o h i š a 

C U B E J 
d . o . o . , G r o s u p l j e 

SERVIS in PRODAJA vozil HVUNDAI 
Ljubljanska c. 66, Grosuplje 

VESELE BOŽIČNE PRAZNIKE IN SREČNO NOVO LETO 2002 

Ostanite ie naprej * mami - Hvundai, kvaliteta, kiji zaupam. 



ZA EVROPO NA SLOVENSKIH TLEH 
Po več kot enoletnem obstoju stranke 

Nova Slovenija - krščanske ljudske 
stranke, je bil 24. novembra v Rogaški 
Slatini organiziran prvi redni kongres, 
kjer se je zbralo več kot dvesto delegatov 
iz vseh delov Slovenije. 

Kongresa s plenarnim zasedanjem in 
bogatim kulturnim programom so se 
udeležili številni domači in tuji gostje, ki 
so nagovorili delegate. Veliko navdušen
je je požel tudi predsednik SDS Janez 
Janša, ki je pohvalil stranko, pomemb
nost Koalicije Slovenije ter predstavil 
trenutno politično stanje v državi. 

Na začetku so delegati sprejeli 
poslovnik kongresa, s katerim se je kon
gres formalno pričel. Delegati so v nadal
jevanju z usklajevanjem, popravki ter 
novimi dopolnitvami podprli statut Nove 
Slovenije, ki predstavlja temelje za 

osnovno demokratično delovanje in 
organiziranje. Novosti pri statutu pred
stavlja uvajanje novega organa stranke: 
to je konferenca, ki bo služila za tesnejše 
povezovanje in predvsem komuniciranje 
med vodstvom stranke in stranko na 
terenu. Spremembe so tudi v številu 
organov stranke in v vodstvu posa
meznih organov. 

Najpomembnejši vsebinski del kon
gresa je predstavljal sprejetje dokumen
ta z geslom "Za Evropo na slovenskih 
tleh". Nova Slovenija z resolucijo definira 
vzroke za nedokončano tranzicijo in 
razmere, ki so ob tem nastale. Ponudi 
tudi svoje strokovne rešitve, smernice za 
njeno dokončanje in demokratično delo
vanje države na vseh področjih. To pa je 
rešitev, ki vodi v Evropsko zvezo oziroma 
prihodnost v njej. Predvsem slednje je 

izpostavil predsednik Andrej Bajuk v svo
jem govoru: "Naša želja, ustvariti Evropo 
na slovenskih tleh, pa ni zgolj želja po 
materialnem blagostanju razvitega 
zahodnega sveta, temveč pripravljenost 
sprejeti našo evropsko usodo v celoti." 

Sledile so volitve, kjer so delegati izvo
lili organe stranke. Za predsednika 
stranke je bil ponovno izvoljen dr. Andrej 
Bajuk, kot predsednik sveta pa Lojze 
Peterle. Nova Slovenija si je s prvim kon
gresom začrtala prihodnost in program, 
ki je primerljiv sorodnim evropskim 
strankam. S tem želi vrniti Slovenijo v 
srce Evrope in prevzeti evropsko stanje 
duha. Želi tja, kjer cenijo njihove 
temeljne ključne besede resolucije: dos
tojanstvo, svoboda, odgovornost, soli
darnost in demokracija. 

Andreja Rajh 

Nova Slovenija o ozadju dvoletnega 
državnega proračuna (2002-2003) 

Za dobre novinarje velja, da uspejo 
priti do tistih informacij, ki jih uradna 
politika skriva. Kako se tudi imenuje 
"četrta veja oblasti"? Informacija je 
moč. Kako je s temi stvarmi pri nas, ni 
potrebno razlagati. Tu si morate, dragi 
bralci, sami najti odgovor. Za 
obveščenost ne zadostuje prebrati Delo, 
Dnevnik ali morda Slovenske novice. 
Zato se v stranki N.Si trudimo, da bi 
osvetlili te realne dogodke tudi v 
lokalnem časopisju. 

Finančni minister kar naprej ponavlja, 
da je dvoletni proračun uspeh. V Novi 
Sloveniji mislimo, da bomo o uspehu 
lahko govorili na koncu obdobja. Res, da 
gaje minister spremenil še prednosoga 
poslanci resno prijeli v roke, ker 
stvarnost že sedaj kaže drugače. Našel 
je priročen razlog - svetovno krizo, zlasti 
po septembru. 

Proračun za leto 2002 bo debel preko 
1200 milijard sit. Poraba bo večja, kot 
bodo prihodki, zato je vlada napovedala 
velike zadolžitve in kljub temu bo še za 
125 milijard tolarjev primanjkljaja. 
Tokrat minister pravi, da se v tujini ne bo 
kaj dosti zadolževal, ker to škodljivo vpli
va na raven inflacije, našo konku
renčnost in obresti. Tudi v slovenskih 
bankah ne bo iskal denarja za požrešni 
proračun, ker meni, da imajo naše 
banke "slabo strukturo pasive" 
(Jankovičev Mercator pa Ljubljansko 
banko veselo lupi), zato si je izmislil, da 
bo izdal preko 210 milijard tolarjev 
državnih obveznic. Zato, dragi občani, če 
imate še kaj denarja v nogavicah, ga 
prihranite za Ropove obveznice. Upam, 
da se minister zaveda, da je potrebno 
obveznice enkrat izplačati. 

Tudi pokojninska blagajna bo letos ter
jala od proračuna že 213 milijard, kar 
znese skoraj 20 % proračunskih 
izdatkov. Za toliko ima namreč "defici
ta". Na isto pot primanjkljaja se bo prvič 

podala tudi zdravstvena blagajna. Za 
začetek ne veliko, vendar kaže, da tudi 
ta blagajna stopa na majavo pot, ki zago
tovo ni dobra. Vendar to še ne pomeni 
manjših čakalnih vrst, boljših storitev in 
manjše participacije. Da bo vlada sploh 
dosegla začrtane finančne okvire, se 
bodo dvignili prispevki za zavarovanje, 
minister pa je med vrsticami omenil 
neko "racionalizacijo". 

Vlaganje v ceste in železnico bo zmanj
šano, zato ne pričakujte manj lukenj na 
cestah ali več asfaltnih preplastitev. 
Zagotovo pa se ne bo zmanjšalo število 
slavnostnih rezanj trakov ob novih 
odsekih avtocest. Prej so slavnostno 
odpirali 5-kilometrske odseke, odslej 
bodo verjetno poveličevali pridobitve za 
vsak nov kilometer. Glavno je, da smo 
veseli in se praznuje. 

Vsota pobranih davkov na plačilno 
listo se bo povečala vsaj za 15 %, minis
ter je napovedal večje trošarine za alko
hol in cigarete. Na drugi strani pa se vla
ganje v šolstvo zmanjšuje, zmanjšale so 
se subvencije za študente pri zaseb
nikih, podražila vožnja. Skratka, šolanje 
si vse težje privoščijo tisti s plitvejšimi 
žepi, kar zagotovo ni dobro za Slovenijo. 
Nekoliko več denarja bo šlo za notranje 
zadeve (+14 %), okolje in prostor (+29 
%), kmetijstvo (+ 21 %), kulturo (+12 %) 
ter urad predsednika vlade za (+32 %). 
Manj pa za pravosodje (+5 %), gospo
darstvo (+6 % ), znanost (+4 %) in naj
manj Državni zbor (- 7 % ). 

Zgoraj navedene številke je potrebno 
zmanjšati vsaj za stopnjo inflacije, kije bo 
po napove dih vlade za okrog 6 %. 

Zaradi krize pa se utegnejo zapreti še 
kakšna vrata podjetij, zato so nerealni pri
hodki proračuna, zapiranje podjetij pa 
utegne povečati tudi odhodke proračuna. 

Vlada pa namerava liberalizirati tudi 
določene cene. Vsaj v prvi fazi bo to 
pomenilo povečanje inflacije. Napo

veduje davek na dodano vrednost, 
povečanje trošarin. Vse to bo prispevalo 
k rasti inflacije. Ne nazadnje pa tudi to, 
da so gospodarstveniki ljudje, potrošniki, 
vse, kar smo državljani v naše lastne 
napovedi že vgradili. 

Zato bi morala vlada prednostno 
upoštevati, da v času, ko se najavlja sve
tovna recesija in s katero smo soočeni 
tudi že pri nas, resni gospodarski politiki 
ne načrtujejo dviga davkov, ampak jih 
znižujejo. Zaskrbljujoče pa je tudi to, da 
je vlada napovedala tudi 5 % realno 
povečanje javno finančne porabe. 
Fiskalne obremenitve, ki sledijo hitrim 
spremembam zakonodaje (namreč vse 
se ne sprejema po hitrem postopku), so 
vse bolj neusklajene z mednarodnim 
gospodarskim trgom. Predvsem pa bi se 
morala vlada zavezati in zavedati, da 
mora uporabljati nevtralne davčne obre
menitve in da bi vplivala na to, da bi se 
nacionalno varčevanje povečalo. Prilivi 
tujega kapitala pa naj bi se tudi povečali. 
Ob teh ukrepih, ki jih je možno razbrati v 
memorandumu, pa tudi potem v obraz
ložitvah vlade, tega ni možno pričako
vati. V Novi Sloveniji smo več pričakovali 
tudi pri odpravljanju administrativnih 
ovir, ki odvračajo tuje vlagatelje zaradi 
stroškov delavne sile, davkov, varnosti 
naložb, pravnega sistema in korupcije. 
Vse to so elementi, ki odvračajo investi
torje, da bi vlagali v našo državo. Zna se 
zgoditi, da se bo akumulacija sloven
skega gospodarstva selila v druge 
države. 

Že ob spremembi zakona o davku na 
igralnice so analitiki pa tudi igralnice 
izjavljali, da naš trg ni zanimiv in da bodo 
vlagali v druge države. To, kar se dogaja 
z nekaterimi velikimi trgovskimi in ostali
mi podjetji, kaže na to, kam gre slovens
ka akumulacija. 

NOVA SLOVENIJA, OO GROSUPUE 
MIha Kadunc 

Quo vadiš, Slovenija? - II. 
Letos bomo 26. decembra praznovali 

že 11 let od dneva, ko so razglasili, da 
smo se Slovenci množično odločili za 
samostojno državo. V Grosupljem je bil 
delež te odločitve še precej nad državnim 
povprečjem. A ker nekateri dogodki v zad
njem času vendarle ne kažejo najbolje tej 
naši odločitvi, naj navedem samo dva 
primera: 

Pisatelj Drago Jančar je na nedavnem 
posvetu o Slovencih v preteklem stoletju 
dejal, da smo živeli kar v štirih državah, ki 
so omogočile vzpon različnih totalitarnih 
režimov ter padec etike in vrednot. 
Nadaljnje ideološko sovraštvo v Sloveniji 
pa kaže, da se nismo iz vsega tega niče
sar naučili. "Slovenija začenja živeti živ
ljenje švicarskega kantona, njeni politiki 
pa želijo ta kanton čim prej pripeljati v EU, 
vendar ne da bi razumeli evropsko 
misel". Pri tem potovanju pa bi najraje 
vrgli skozi okno svojo identiteto in sloven

ski jezik, (po STA novicah) 
Drug precej drugačen primer je v 

komentarju Borisa Ježa (Delo, 3.12). Vsi 
tisti, ki ga že nekaj let spremljamo, poz
namo njegova prizadevanja, da bi bil čim 
bolj všečen vrhovom slovenske politike. 
Zdaj pa je zapisal: " ...deset let nas je li
beralna demokracija prepričevala, da 
nismo razprodali premoženja, tako kot 
denimo Madžari ali Čehi. Povprečen 
Slovenec bo težko razumel, čemu je treba 
vse prodati... Dejstvo je, da to poigravan
je pomeni gigantsko redistribucijo bogast
va: tisti, ki so bogati in nasilni, bodo še 
bolj bogati, drugi bodo pobirali drobtinice. 
Slovenija se utegne v kratkem času znajti 
"gola in bosa", brez tistega industrijskega 
in finančnega potenciala, s katerim se je 
do sedaj kitila..." 

Zaključek pa naj si bralci poiščejo 
sami. 

Jože Mlkllč 

Spoštovano uredništvo 
Prosim, da v skladu z Zakonom o 

javnih glasilih v decembrski številki Gr. 
odmevov objavite naslednje besedilo: 

NAMESTO ŠTIPENDIJ ZA 

KMETIJSKE STROKOVNJAKE 
V Grosupeljskih odmevih (november 

2001) je vaš poročevalec g. Muller na četrti 
strani v poročilu s 17. seje občinskega sveta 
dvoumno zapisal moj predlog - glede 
štipendiranja dijakov in študentov. 

Nedvoumen citat omenjenega predloga 
se glasi: Postavka "Štipendiranje za kmetij
ske poklice" naj se v proračunu za leto 
2002 popravi v "Štipendiranje za nadarjene 
dijake in študente". Vrednost postavke naj 
bo 3,6 mio sit mesečno (približno 20 
štipendistov po 15.000 sit mesečno); v ta 
namen naj se pripravi tudi pravilnik, ki bo 
temeljil na uspešnosti, aktivnosti in defici
tarnosti poklicev v občini. 

(Vir. Zapisnik 31. redne seje občinskega 
sveta, potrjen na 32. seji 5.12. Olj. 

Uspešno v novem letu vam želim. 
Milena Lunar, svetnica ZLSD 

Območno združenje veteranov 

vojne za Slovenijo Grosuplje 

želi vsem svojim članom in vsem občanom, ki so 

prispevali svoj delež pri osamosvojitvi Slovenije 

VESELE BOŽIČNE PRAZNIKE IN 

USPEŠNO NOVO LETO 2002. 

PREDSEDSTVO OBMOČNEGA ZDRUŽENJA 

VETERANOV VOJNE ZA SLOVENIJO, GROSUPUE 

S D S 
Kdo preštel bi misli, želje, 
ki prevevajo srce, 
ko poslavlja se za zmeraj 
staro leto za gore? 

Kakšno srečo si želite? 
Zdravje, božji blagoslov, 
mero zvrhano veselja, 
ali tih domači krov? 

Ena želja je najlepša: 
Toplega srca pozdrav, 
v težkih urah vas ogreval, 
večno v duši bo ostal. 

(B.V.Radoš) 

Vsem občankam in občanom, 
prijateljem in članom stranke 

želimo vesele in globoko 

doživete božične praznike 

ter srečno, zdravo in upanja 

polno novo leto 2002. 

Ob DNEVU SAMOSTOJNOSTI 

pa vsem občankam in občanom, 

prijateljem in članom stranke 

čestitamo v želji, 

da praznik obudi čut pripadnosti 

slovenskemu narodu. 

OO SDS Grosuplje 

SLS -»SKD 
S l o v e n s k a l j u d s k a s t r a n k a 

občinski odbor Grosuplje 
iskreno in s pozornostjo želi ob 

BOŽIČNEM PRAZNIKU IN NOVEM LETU 2002 

vsem občankam in občanom občine Grosuplje, vesele, blagoslovljene 

in duhovno globoko doživete praznične dni 

ter v prihajajočem letu veliko sreče, zdravja, notranjega miru 

in zadovoljstva na poti življenja. 

Ob DNEVU SAMOSTOJNOSTI 

pa želimo vsem občankam in občanom občine Grosuplje veselo in 

ponosno praznovanje praznika, ki slovenski narod združuje, bogati 

in mu utrjuje samospoštovanje. 

Praznovanje praznika je tudi priložnost, da pokažemo svojo zavest 

in ponos do domovine Slovenije, s tem da na praznični dan 

izobesimo slovensko zastavo. 

i i 
Sril'l'Olitfli 

Vstopamo v božično - novoletni čas, 
ko odpremo oči lepoti narave. 
Srečamo se z veličino trenutka, 
ko odpremo srce in zmoremo reči 
hvala prijateljem in družini. 

Naj se čas ustavi za trenutek! 

Poglejmo si v oči, sezimo si v roke in si zaželimo 

VESEL BOŽIČ IN SREČNO NOVO LETO 2002! 

Naj se vsako jutro v prihajajočem letu spremeni v lep dan! 
Naj bo to čas zadovoljstva v zasebnem življenju ter leto dobrih in pravil

nih odločitev. 
TO VAM ŽELI NOVA SLOVENIJA Krščanska ljudska stranka OO GROSUPUE 

Z D R U Ž E N A L I S T A 
socialnih demokratov 

V drugem letu tretjega tisočletja 

želimo vsem občanom, simpatizer 

jem in volivcem, veselo praznovan

je ter mnogo sreče in uspehov! 

Območni in občinski odbor ZLSD 

GROSUPUE 

V prejšnji številki Grosupeljskih odme

vov je bilo zapisano: 
(citirano) ... namesto štipendije za 

kmetijske strokovnjake naj se štipendira
jo nadarjeni dijaki in študentje iz naše 
občine sploh. 

Svetnica M. Lunar je na seji 7. 11. 
izrekla naslednje besede: "Prva pobuda 
je, dala sem jo že na prejšnji seji, in sicer, 
da se postavka štipendiranje za kmetij
ske poklice popravi, in sicer v štipendi
ranje za nadarjene dijake, dijakinje, štu
dente, študentke." 

Uredništvo 

Vsem občankam in občanom, 

prijateljem in članom zveze bor

cev želi Območno združenje 

Grosuplje in Krajevne organizacije 

ZZB prijetne in vesele božične 

praznike ter srečno, zdravo In 

upanja polno novo leto 2002. 

Območno združenje ZZB Grosuplje 



Kaj se je in kaj se bo v občini naredilo. Kmalu nova podružnična šola 
v Krajevni skupnosti Št. Jurij 

Iztekajo se zadnji dnevi leta 2001. V 
veliki časovni stiski na občini še inten
zivno delamo na izvajanju nalog, ki smo 
si jih zadali v letošnjem letu. Precejšen 
del denarnih sredstev iz proračunskega 
prihodka priteka na občinski račun šele 
sedaj. Za vse obveznosti, predvsem pa 
potrebe v občini, bo denarja letos in v pri
hodnje premalo. Občina se je s svojim 
vstopom v klub petindvajsetih najbolj 
razvitih občin znašla v težkih razmerah. 
Zakonske obveznosti nam na področju 
šolstva, otroške vzgoje in varstva, 
zdravstva, knjižničarstva, delovanja 
uprave, športa in kulture nalagajo velike 
obveznosti. Za obvezne naloge je v pro
računu že tako rekoč vnaprej porabljenih 
preko 70 % sredstev. Z ostalimi razpo
ložljivimi sredstvi pa v občini ne bomo 
mogli izpolniti najnujnejših potreb in 
želja, predvsem na področju prob
lematične in pomanjkljive komunalne 
opreme. Država nam bo v bodoče za 
investicije v družbene dejavnosti nameni
la samo še 10 % sredstev za obvezne 
programe, vse ostalo bomo morali finan
cirati iz lastnega proračuna. 

Problem je predvsem v tem, da seje v 
občini v preteklem obdobju premalo vla
galo v ureditev odvajanja in čiščenja 
odpadnih voda in v druge infrastrukturne 
objekte, predvsem na podeželju. 
Premalo se je vlagalo tudi v prostore 
družbenih dejavnosti (šole, vrtce, 
zdravstveni dom. knjižnico, glasbeno 
šolo. kulturne objekte idr). Sedaj bo to 
zelo težko nadoknaditi. Tudi ostala infra
struktura je bila v preteklosti izdelana 
nekvalitetno, (npr. kanalizaciji na relaciji 
Šmarje Sap - čistilna naprava, ceste idr) 
tako da nas sedaj in v bodoče čakajo veli
ka vlaganja tudi v obnove in popravila teh 
napak. 

Z veliko strokovnosti, razuma, potr

pljenja in žrtvovanja, bo potrebno v 
bodoče planirati in izvajati razvojne 
naloge. 

In vendar se premika. 
ZGRADILI SMO IN GRADIMO: 
Trenutno v Grosupljem teče izgradnja 

vrste objektov tako na področju 
družbenih dejavnosti, komunalne infra
strukture, poslovno gospodarskih kot 
stanovanjskih objektov. V lanskem letu 
smo namenu predali novo sodobno 
osnovno šolo Brinje za 500 učencev z 
večnamensko dvorano, vendar se inves
ticija zaključuje šele letos ob precejšnjih 
težavah in reklamacijah na izvršena dela 
in dobavljeno opremo. Zgrajena in dana v 
uporabo je sodobna komunalna deponi
ja v Špaji dolini, s katero smo si v treh 
občinah: Grosuplje, Ivančna Gorica in 
Dobrepolje s skupno investicijo zagotovili 
dolgoročno varno odlaganje in shranje
vanje komunalnih odpadkov. Zgrajena je 
gospodarska cona TOC II in intenzivno se 
gradi v sosednji gospodarski coni TOC III. 
Gradnja poteka tudi v stanovanjskih 
conah DVORI III in IV, kjer bo v sodobnih 
stanovanjskih objektih pridobljeno blizu 
sto novih stanovanjskih enot. Obnovili 
smo dotrajani most preko železniške 
proge pri Motvozu. Nujno popravilo in 
razširitev je bila potrebna predvsem zara
di varnosti prometa in sprostitve tega 
ozkega prometnega grla. Ta obnova 
mostu je prva faza celovite ureditve 
križišča pred Motvozom. Načrti za obno
vo so že v pripravi. Pričela so se dela na 
velikem, sodobnem in dolgo pričako
vanem trgovskem centru VELE, ki naj bi 
vrata prvim kupcem odprl že v prvi polovi
ci drugega leta. Občinska uprava je z 
odprodajo stare zgradbe zgradila in se 
spomladi vselila v nove sodobne prostore 
občinske zgradbe. Občinski objekt je 
skladno vkomponiran v sklop stanovan-

Želja vsakega je postati uspešen, zadovoljen, 
imeti službo v uspešnem podjetju, v katerem bo 
lahko uresničili svoje poklicne cilje. 
Uspešnih podjetij je malo. 
Neprestana rast poslovanja v zadnjih letih, širitev na tuje trge, 
ambiciozni načrt za leto 2002, uspeh pri 
doseganju zastavljenih ciljev, so predznak podjetja 

j s; 
največjega izobraževalnega centra za 
informacijske tehnologije v Sloveniji. 
V naš tim vabimo posameznike, ki bodo skupaj z nami dosegali 
cilje, ki si jih zastavljamo za prihodnost. 

'31 D O S 

* produktnega vodjo izobraževanj za informatike, 
* vodjo tehnično razvojnega oddelka informacijskih tehnologij, 
* komercialiste. 

Zahteve za posamezna delovna mesta so navedene na 
w w w . h o u s i n g . s i / z a p o s l i m o . h t m ali jih dobite preko 
telefona 568 40 40 - tajništvo. 

HOUSING Co. d.o.o., 
Vodovodna 100,1000 LJubljana 

jsko poslovnega objekta Adamičev cen
ter. S svojim izgledom in raznovrstno 
ponudbo v trgovskih in gostinskih lokalih 
je to velika pridobitev in popestritev za ta 
predel kraja. Ta objekt je tudi nakazal 
izgled in smernice bodočega razvoja tega 
pomembnega osrednjega dela naselja 
Grosuplje. 

V krajevnih skupnostih je bilo ob 
velikem osebnem trudu in angažiranju 
samih krajanov postorjeno marsikaj. 
Obnovljena je bila infrastruktura in mreža 
ulic v enem najstarejših delov 
Grosupljega, v Brinju. Ob tem je bila zgra
jena tudi ulična razsvetljava. Zgrajene ali 
prenovljene so bile tri mrliške vežice. 
Povečana in obnovljena so bila pokopa
lišča. Precej krajevnih cest je dobilo novo 
asfaltno prevleko. V zadovoljstvo otrok in 
mladine je bilo zgrajeno igrišče na 
Malem Mlačevem. In to ni vse. 

NAČRTOVALI SMO: 
V postopek so vložene nove spremem

be kratkoročnega in srednjeročnega 
prostorskega plana za občino, katerega 
realizacija in sprejem se pričakuje v letu 
2003. Stekle so priprave za pridobitev 
gradbene dokumentacije in sredstev za 
izgradnjo podružnične šole ŠtJurij. Prva 
lopata naj bi bila zasajena pozno pomla
di naslednjega leta in če bo vse po načr
tih, naj bi se pouk v novih prostorih začel 
v septembru leta 2003. V zaključni fazi 
so projekti za izgradnjo več kot trideset 
let načrtovanega in pričakovanega 
velikega vodnega zadrževalnika Veliki 
potok, ki bo bistveno prispeval k poplavni 
varnosti naselja Grosuplje. Prva dela naj 
bi se začela v letu 2002 ali najkasneje 
2003. V pripravi je študija za izgradnjo 
drugega zadrževalnika Bičje, kateremu 
bo zaradi objektivnih razlogov potrebno 
spremeniti lokacijo. S pristojnimi 
službami potekajo pogovori o izgradnji 
bencinskega servisa na avtocesti pri 
priključku Cikava. Ob tem se dogovar
jamo za izgradnjo novega priključka na 
Razdrtem tako, da bi krajani Šmarja in 
okolice imeli priključek tudi na avtocesto 
v smeri Zagreba. Pogovori tečejo tudi o 
rekonstrukciji glavne ceste Cikava -
Grosuplje in vrsti ostalih del, ki jih je 
potrebno zgraditi ob gradnji omenjenega 
servisa. V fazi spremembe je ZN Sever, 
kjer pričakujemo, da se bo v letu 2002 
pričela gradnja stanovanjsko poslovnega 
naselja z okoli 200 novimi stanovanji. 

Obsežna področja smo v prostorskih 
dokumentih namenili za izgradnjo 
bodoče obširne gospodarske cone Jug, 
ki se razprostira na južnem delu 
Grosupljega, za tovarno Motvoz in platno. 
V tem trenutku so že pripravljeni in v 
postopku tudi osnutki in projekti za 
nadaljnjo izgradnjo osrednjega predela 
Grosupljega. V presojo in razpravo 
občanom in občinskemu svetu gre zazi
dalni načrt t.i. "Poslovnega trikotnika", 
predela med Adamičevo, Kolodvorsko in 
Taborsko c. z zazidalnim načrtom novega 
Družbenega doma. V ta objekt naj bi se 
preselila Upravna enota z vsemi državni
mi institucijami. Na tem področju smo 
predvideli obširno podzemno vsaj 
dvonivojsko parkirišče in osrednji park. 
Krajanom v razmišljanje bomo v kratkem 
predstavili idejne predloge za ureditev 
Adamičeve ulice na relaciji od križišča 
Partizanske ul. do Kulturnega doma. 
Čaka nas nadaljevanje in sprejem zazi
dalnega načrta grosupeljske tržnice z 
bogato ponudba poslovnih, predvsem pa 
trgovskih in gostinskih lokalov. V sklopu 
tega projekta bo urejeno tudi obširno 
parkirišče in zelene parkovne in 
rekreativne površine, predvsem za 
otroke. 

To je samo nekaj največjih nalog. V 
izvajanju in planiranju pa je še vrsta 
drugih. V občini se trudimo skozi lokalno 
zakonodajo, programe, proračun in skozi 
ostale postopke zagotoviti čim hitrejšo 
izvedbo vseh načrtovanih projektov. Ob 
tem bomo maksimalno upoštevali širše 
interese občine in predvsem občanov. 

Razvojnih možnosti imamo v občini 
veliko in prepričan sem, da jih bomo znali 
izkoristiti, v korist vseh občanov in 
celotne skupnosti. 

Župan Janez Lesjak 

Krajani in krajanke KS Št. Jurij si že vrsto let prizadevajo za izgradnjo nove 
podružnične šole v njihovi krajevni skupnosti. V preteklih letih so sami v ta namen 
že marsikaj postorili. 

Končno smo vsi skupaj uspeli, da je projekt za gradnjo nove podružnične šole z 
enoto vrtca in večnamensko telovadnico usklajen s krajani, gradbenim odborom, 
vodstvom šole in vodstvom vrtca. Usklajen je tudi z Ministrstvom za šolstvo. 
Obravnavali pa smo ga tudi na seji občinskega sveta in ga potrdili. 

V polnem žaru seje prižgala ZELENA LUČ. Gradnja se bo začela v letu 2001. Vsi 
si želimo, da bi gradnja potekala nemoteno, da ne bi prišlo do finančnih problemov. 
Gradnja naj bi bila zaključena najkasneje v dveh letih. Vsi, ki smo soodgovorni za 
področje družbenih dejavnosti v občini Grosuplje, bomo z veseljem spremljali grad
njo novega objekta in po potrebi pomagali pri razreševanju nastalih problemov. 

Izgradnja novega objekta bo velika pridobitev za KS Št. Jurij. V novem objektu 
bodo dobili prostor najmlajši v enoti vrtca, učenci in učenke osnovne šole lepe in 
urejene prostore za 9-letno osnovno šolo. Pedagoški kader bo imel pogoje za 
kvalitetno vzgojnoizobraževalno delo. Krajani in krajanke pa bodo imeli prostor za 
kulturno in rekreativno dejavnost. V večnamenski telovadnici se bodo lahko orga
nizirale najrazličnejše prireditve, saj vemo, da je KS Št. Jurij tudi na tem področju 
zelo aktivna. 

Vsi si želimo, da ZELENA LUČ nemoteno s polnim žarom gori do otvoritve! 
Angelca Llkovlč 
predsednica Odbora za družbene dejavnosti v občini Grosuplje 

"NOVA ŠOLA BRINJE SE PODIRA" 
Izkušnja, ki nas bo drago stala, čeprav smo bili nekateri proti takšni gradnjil 
Na koncu sestanka s krajani v KS Žalna je župan nekoliko pojasnil tudi katas

trofalno stanje novozgrajene šole Brinje. Po njegovem mnenju so zadevo "zašuš-
trali" predvsem strokovnjaki (beri: urbanisti in arhitekti), ki so v tradicionalno 
okolje nepravilno umestili in vsilili nerodne, neživljenjske in neefektne rešitve z 
zasnovo zgradbe: poševne stene, nefunkcionalno razporejeni prostori, slabo 
zračenje, pregrevanje prostorov do 37° C, slabo tesnenje oken, slab parket oziro
ma barva, skoraj nemogoče čiščenje velikih steklenih površin za nerodno 
postavljenimi žaluzijami, možni padci čez ograjo na hodnikih v globino, slabo fik
sirani stoli v športni dvorani, nestabilne tribune, pobarvane notranje stene ob 
umivalnikih v razredih, velika možnost poledic na dostopni rampi, slaba dostop
nost na glavno cesto in še več drugih napak in pomanjkljivosti. Župan zatrjuje, 
da je bil projekt (že pred in med gradnjo) uradno "požegnan" na vseh ministrstvih 
in pristojnih službah, izbran nadzor, ima opravljen tehnični pregled in izdano 
uporabno dovoljenje od pristojnih upravnih in inšpekcijskih služb ter menda celo 
garancijo. Po drugi strani pa je bila gradnja šole zares precej cenejša od neka
terih drugih v Sloveniji. Poudaril pa je še, da si za izboljšanje stanja veliko 
prizadeva ravnateljica, ga. Irena Kogovšek. 

Jože M i klic 

ZAVAJANJE OBČINSKIH SVETNIKOV IN 
JAVNOSTI Z NEUTEMELJENIMI 
IZJAVAMI IN MNENJI PREDSTAVNIKA LDS 

Na 31. redni seji Občinskega sveta Občine Grosuplje, dne 7.11. 2001, je bilo pod 
7. točko dnevnega reda oblikovanje mnenja lokalne skupnosti h kandidaturi Irene 
Kogovšek za ravnateljico OŠ Brinje Grosuplje v mandatnem obdobju 2002 - 2007. 

Pred glasovanjem oz. izrekanjem mnenja članov občinskega sveta je g. M. Kranjc 
(LDS) v razpravi izjavil: "V zadnjem času je bilo v tej šoli zamenjanih, mislim da med 
10 in 15 delavcev, tako da mislim, da medčloveški odnosi v tisti šoli niso najboljši." 

Da je izjava g. Kranjca povsem neresnična, dokazujejo naslednja dejstva. Od 1. 
12. 1997 do 1. 12. 2001, torej za celoten čas, ko opravljam funkcijo ravnateljice 
na tej šoli, seje zamenjalo 7 delavcev, kajti tiste, ki so se upokojili in bili zamenjani 
zaradi porodniškega dopusta (teh je bilo skupaj 6), je nesmiselno vštevati mednje, 
saj je bila njihova zamenjava za nemoten delovni proces nujna. Torej lahko govo
rimo le o 7 zamenjanih delavcih. Od teh so imeli 4 neustrezno oz. nepopolno izo
brazbo, zato so bila delovna mesta, ki so jih zasedali, skladno z zakonom vsako 
leto razpisana, namesto njih pa sprejeti delavci z ustreznejšo izobrazbo. Od 61 
zaposlenih so prekinile delovno razmerje na lastno željo le 3 delavke, pa še od teh 
treh je ena moja osebna prijateljica. 

Ljudje moramo vedno delovati na podlagi dejstev in argumentov, ne glede na to, 
ali gre za delo na delovnem mestu, v družini ali pa v občinskem svetu. Mnenja in 
izjave ljudi, ki temelje le na osnovi (lastnih ali tujih) subjektivnih ocen in govoric, so 
namreč nestrokovna in ne sodijo med objektivne načine delovanja. Prav je, da 
imamo ljudje lastna mnenja, celo moramo jih imeti, vendar pa je bistvo v tem, da 
imajo neko vrednost in pomen samo tista mnenja, ki so izoblikovana na podlagi 
poznavanja dejstev. 

Irena Kogovšek 

GROSUPLJE KDO BO TEBE LJUBIL? 
Osebno razmišljanje XXVI 
Nesreča na cestnem prehodu pred "Merkatorjem" je zopet zahtevala žrtev -

celo več, ena oseba je umrla. Koliko tragedij ostaja za takimi dogodki, v družinah, 
v kolektivih itd. Koliko takih poročil je že bilo in koliko jih bo še moralo biti, da se 
bo nekaj premaknilo? Na relaciji 200 m od Rusa do "sodišča" so trije cestni pre
hodi in več odcepov za ulice in bloke. Frekvenca vozil in ljudi je tu zelo velika, še 
večja pa v prometnih konicah in še avtobusno postajališče je v tem prostoru. Z 
ene strani je ravnina, z druge vožnja v klanec oz. dolino. Vozniki, ki vozijo v 
klanec, ponavadi zaslepijo voznike iz nasprotne strani, da nimajo pravega pogle
da nad tem prostorom. Ob deževnih dneh in megli je še dodatna nepreglednost. 

Smo kaj storili? Kdo bi moral? 
Predlog bi bil, da je potrebno ta del ceste dvostransko dodatno razsvetliti z 

roza rdečo razsvetljavo, ki bo osvetlila ta predel na nivo dnevne razsvetljave. Ste 
že slišali, da se je tu nesreča zgodila podnevi? Redko. Zgodijo se zjutraj, ponoči, 
zvečer, ob megli ali deževnih dnevih. Koliko časa bodo organi odlašali s tehnično 
rešitvijo, ki bo draga, toda poceni proti človeškemu življenju in posledicam. 
Koliko časa še, koliko nesreč še? Do kdaj? 

Anton Žitnik 

http://www.housing.si/zaposlimo.htm


V letu 2001 najbolj urejene vasi treh občin - Dobrepolja, 
Grosupljega in Ivančne Gorice - so Hočevje, Velika Račna in Znojile 

Obnovljeni vaški vodnjak v Veliki Račni 
- foto Marjan Travnik 

Petnajstega decembra letos je bila v 
starodavni Višnji Gori razglasitev najbolj 
urejenih in s tem tudi najlepših vasi za 
leto 2001 na območju občin Dobrepolje, 
Grosuplje in Ivančna Gorica. 

Pobuda za ocenjevanje je nastala ob 
junijskem obisku predstavnikov 
Turistične zveze Slovenije. Turistična 
zveza Slovenije že vrsto let ocenjuje ure
jenost slovenskih mest, večjih in man
jših naselij, termalnih zdravilišč in 
letovišč, mejnih prehodov, smučišč. 

Za določitev krajev, ki bi v letošnjem 
letu prišli v poštev za državno ocenje
vanje, je bila imenovana komisija pred
stavnikov vseh treh občin v sestavi Pavel 
Groznik kot predsednik in člani Darko 
llar, Mojca Lovšin in Marjana Peterlin. 
Komisija je predlagala Turistični zvezi 
Slovenije v oceno kraje: Grosuplje, 
Višnjo Goro, Podgoro in Stično. 
Republiška komisija si Je predlagane 

kraje ogledala in tudi že objavila rezul
tate. 

Ker je bila komisija že imenovana, so 
se pristojni organi vseh treh občin 
odločili, da bi podobno ocenjevanje, kot 
ga ima že vrsto let Turistična zveza 
Slovenije, začeli tudi v treh omenjenih 
občinah. Komisija se je odločila, da bi 
letos ocenila gručaste, strnjene vasi, pri
hodnje leto bi prišla na vrsto občinska 
središča, nato druga največja naselja v 
posameznih občinah, počitniška nasel
ja, gostišča, turistične kmetije. 

Člani komisije smo si sredi meseca 
septembra po dolgem in počez ogle
dovali naselja v vseh treh občinah. 
Prebivalci na območju naših občin smo 
lahko upravičeno ponosni na našo lepo 
pokrajino in na urejena naselja. Seveda 
se najde v skoraj vsakem kraju tudi kaj, 
kar ga kazi. To so na primer nepokošene 
brežine ob vaških poteh, manjša neure
jena smetišča, polomljene, obledele ali 
manjkajoče cestne oznake pa tudi 
posamezni objekti, ki bi jih kazalo 
obnoviti ali porušiti. 

Po tehtnem preudarku se je komisija 
odločila, da v letošnjem letu podeli priz
nanja najbolje urejenim naslednjim 
vasem. 

HOCEVJE V OBČINI DOBREPOLJE 
Vasica, ki šteje okrog sto prebivalcev, 

leži ob cesti Videm-Krka na nadmorski 
višini 462 m. V vasi so lepo urejene 
kmečke hiše, kozolci, gospodarski 
objekti, vrtovi, gnojišča, zlasti skrbno so 
urejeni vodnjaki. Hočevje še nima 
vodovoda! Sredi vasi stoji cerkev sv. 
Jožefa. Pod cerkvenim zvonikom so še 
vrvi za zvonjenje, kar je danes že prava 
redkost. Prebivalci so složni, kar se kaže 
ob skupnih večkratnih čiščenjih vasi in 
okolice, pri negovanju starih ljudskih šeg 
ob porokah in tudi smrti. Zanimivo je 

tudi, da cerkveno zvonjenje zjutraj, 
opoldne in zvečer opravlja vsako 
gospodinjstvo po en teden, ne oziraje 
se, ali so pri hiši verni ali ne. Vas ima 
vaškega moža, ki zastopa prebivalce in 
jih obvešča o različnih občinskih in tudi 
drugih aktivnostih. V neposredni bližini 
vasi je veliko in lepo urejeno počitniško 
naselje. 

VELIKA RAČNA V OBČINI GROSUPUE 
Vas, ki šteje nekaj prek dvesto prebi

valcev, leži ob zahodnem robu 
Radenskega polja na nadmorski višini 
335 m. Nad vasjo se dviga 392 m viso
ki osamelec Kopanj, kjer so cerkev 
Marijinega vnebovzetja, pokopališče in 
podružnična šola. Vse je zelo lepo ure
jeno. Med zgradbo župnišča, na kateri je 
vzidano spominsko obeležje, ki spomin
ja, da je tu preživel tri leta naš največji 
pesnik dr. France Prešeren, obnovljeno 
staro kaščo in pokopališčem je zanimivo 
urejen manjši trg. V vasi so lepo 
vzdrževana prijazna posvetna in cerkve
na znamenja, ki nas usmerjajo k ogledu 
posameznih zanimivosti. Sredi naselja 

stoji obnovljen star litoželezni vodnjak, 
urejeno je novo avtobusno postajališče 
in obnovljena lepa kapelica. 

ZNOJILE PRI KRKI V OBČINI IVANČNA 
GORICA 

Vas, ki šteje manj kot 100 prebival
cev, leži na sončni rebri ob robu povirja 

reke Krke in potoka Višnjice na nad
morski višini 300 m. Zaradi prijazne 
lege vasi so prebivalci zelo navezani na 
svoj kraj in si ga tudi stalno lepšajo. 
Hiše, kmečka poslopja in kozolci so lepo 
vzdrževani in kaže, da tudi na čistočo 
dajo veliko. Ob nekajkratnem ogledu 
vasi ni bilo opaziti niti najmanjših smeti. 
Še posebej je treba omeniti povsem na 
novo zgrajeno slikovito kmečko hišo 
sredi vasi, ki je skoraj natančen pos
netek njene predhodnice. Na vzhodni 
strani vasi je nekaj lepo urejenih počit
niških hiš. 

Ni bilo lahko narediti izbora, saj so 
naselja Polica, Šmarje-Sap, Spodnja 
Slivnica, Škocjan, Krka, Fužine-
Zagradec, Dob, Vir, Stična, Temenica, 
Kriška vas in še vrsta naselij zelo lepa in 
primerno urejena, vendar je letošnja 
odločitev taka. Bralcem pa predlagamo, 
da si ogledajo nagrajena in druga omen
jena naselja. 

V Imenu komisije 
predsednik Pavel Groznik 

Župan na obisku v Krajevni skupnosti Žalna: SAJ PO NOVEM LETU BOLJŠE BO... 
Žalna, 28. novembra 2001 - Ob letu osorej so se ob obisku župana Janeza Lesjaka in Jožeta Miklavčiča (vodja oddelka za komunalno infrastrukturo) v prostorih KS Žalna zbrali svetniki in predse

dujoči iz Krajevne skupnosti Žalna Stane Kogovšek ter približno dvajset krajanov iz te skupnosti. Splošen vtis razgovora je vendarle prevesil na to, da se življenje in delo na javnih področjih v kraju 

dobro odvijata, čeprav so nekateri menili, da precej prepočasi. V letošnjem letu jim je uspelo zaključiti gradnjo mrliške vežice in urediti dostop do pokopališča v Veliki Loki. Na nekatere probleme, 

ki smo jih zapisali že ob lanskem županovem obisku, pa ljudje niso pozabili. Pri nerešeni problematiki so še posebej izstopali šolstvo, ceste, varnost v prometu, ekologija in telekomunikacije. 

Na začetku je župan dejal, da je KS 
Žalna med bolj dejavnimi krajevnimi 
skupnostmi v občini, čeprav so na 
splošno vse dokaj prizadevne. Ponovil 
je nekatere trditve, ki smo jih že 
zapisali pri njegovih obiskih na 
Mlačevem in na Polici v zvezi z občin
skimi obveznostmi do obsežnih investi
cij v družbenih dejavnostih (samo pro
gram šolstva naj bi bil težak po našem 
izračunu brez upoštevanja inflacije pri
bližno 1,5 do 2 milijarde sit, 
zdravstveni dom cca 650 mio sit, 
vrtci..., kar po njegovem pomeni, da se 
bo ta program gradil 10 do 15 let in 
glede na predhodno sprejet program v 
začetku devetdesetih let predstavlja 

zamik za približno 10 let). Po drugi 
strani pa je nazorno pojasnil tudi 
prizadevanja občine nasproti državnim 
organom in njihovo vzvišeno gledanje 
na razvoj občin ter dejstvo, da je občina 
postala "bogata" (v Sloveniji je le 22 
občin, ki se samostojno preživljajo in 
občina Grosuplje je na seznamu 
"bogatih") ter zaradi tega lahko npr. za 
šolske investicije dobi le 10 % sofinan
ciranja. Če pa želimo pri posameznih 
gradnjah še kakšen dodaten nadstan-
dard, je ves dobljen denar od mi
nistrstev le kaplja v morje. 

Dejstvo pa so: da občina na eni 
strani nima pravih pristojnosti, po drugi 
pa je z zakoni prisiljena vlagati v razne 

Del udeležencev županovega obiska v KS Žalna 

investicije, kar ob neposrednih fiksnih 
porabnikih občinskega proračuna 
pomeni, da ostane dokaj nizek del 
sredstev za razvojne investicije. 
Dodatno pa vidi problem tudi v dokaj 
naglem priseljevanju v občino ter 
desetletja zanemarjenem odnosu do 
urejanja družbenega standarda, pa 
tudi nekaterih napak pri gradnji infra
strukture (čistilna naprava, kanal S...). 
Ob takšni sliki ostane za potrebe kra
jevnih skupnosti zares malo denarja, a 
kljub temu ocenjuje, da se naloženi 
denar v KS najmanj podvoji. Svojo 
vlogo pri že tako napetem stanju pa 
odigrajo tudi navade (ali po županovo -
razvade) na visoke civilizacijske stan
darde, ki se prenašajo tudi na tipična 
podeželska okolja. Ocenjuje pa, da tudi 
predvidena regionalizacija Slovenije za 
občinsko in krajevno raven ne bo pri
nesla izboljšav, prej kakšne nove 
obveznosti, čeprav se spodaj podpisani 
s to ugotovitvijo ne strinja, saj že nje
gove trditve same govorijo o preveliki 
centralizaciji države in kapitala, kar bi 
regionalizacija lahko le popravila -
seveda - če ne bomo tako, kot pri 
ustanavljanju novih občin v Sloveniji, 
spet uporabljali (srednje)evropsko 
neprimerljive kriterije. Strinjamo pa se, 
da se kakovost življenja vendarle ne 
more meriti samo s materialno-
tehnološkimi standardi. 

Pri načrtih za prihodnje leto župan 
Žalcem praktično ni obljubil ničesar, 
čeprav bi radi gradili kanalizacijo po 
vaseh, cesto od Mlačevega do Velike 
Loke bi bilo treba razširiti in posodobiti 
ter čim prej začeti s pripravami za grad

njo šole in telovadnice, kar je izpostavil 
tudi sam predsednik Kogovšek. Krajani 
pa so ga seznanili še z neurejenim pre
hodom za pešce, neurejenim omeje
vanjem hitrosti z "ležečimi policaji" in 
nepreglednostjo na cesti pri šoli, potre
bo po izgradnji pločnika od "Male" do 
"Velike" Žalne, slabšimi razmerami na 
področju telekomunikacij (Florjane, 
Puš, Oven, Šeme), neustavljanjem 
določenih vlakov na žalski železniški 
postaji (Šeme), slabim vzdrževanjem 
zemljišč v lasti železnice in nepregled
nosti zaradi zaraščenosti (Puš), 
nedokončanim vodnim zajetjem in 
oporečni pitni vodi (Prijatelj) prob
lematičnim delovanjem črpališča na 
Plešivici in s pobudo o gradnji javne 
razsvetljave ob glavni cesti pod vasjo 
Plešivica (Grum) ter še nekaterimi 
drugimi problemi. 

Župan in Miklavčič sta bila tudi 
tokrat zelo previdna in niti z eno 
besedico nista omenila nobenega 
predvidenega zneska, ki naj bi bil zago
tovljen za investicije v žalski krajevni 

skupnosti v naslednjem občinskem 
proračunu. Prav tako nista omenila 
nobene konkretne nove postavke, če 
odštejemo, da sta že v lanskem letu 
govorila o lokacijskem načrtu za cesto 
od Velikega Mlačevega do Velike Loke, 
s podaljškom do križišča Na šoli (pri 
Lučah), in da se načrtovana prenova 
šole (ali morebitna novogradnja?) s 
telovadnico v Žalni iz leta v leto vedno 
bolj odmika v prihodnost, zato naj bi v 
prihodnjem letu popravili na njej le stre
ho. Vmes pa lahko upamo, da ne bo 
padlo preveč snega in da se streha ne 
bo prej sesedla. 

Skratka: Tudi krajani v Žalni so ugo
tavljali, da nimajo nobenega zastopni
ka v občinskem svetu, a prihaja novo 
leto in z njim volitve. Takrat verjetno 
tudi obljub za to lepo žalsko dolino ne 
bo zmanjkalo. Za zdaj pa si lahko le 
prepevamo tisto "ponarodelo", zapi
sano v naslovu. Le ne vemo še - po 
katerem letu. 

Jože Mlkllč 

Člani društva MISS voščimo vsem 

občanom iskreno doživete božične 

praznike in veselo praznovanje 

novega leta. V prihodnjem letu pa 

vam želimo veliko uspeha in veliko 

modrih odločitev. 



s 
Temeljita prenova mrliške vežice pod Boštanjem OD KOLOVOZNE POTI DO 

L i vi 

Pred mnogimi leti je na mestu, kjer je 
danes severozahodni vogal pokopališča 
pod Boštanjem, stal t.i. "kalnar", kjer je 
mežnar shranjeval orodje in ostale stvari, 
namenjene pokopališki dejavnosti. Tako 
je bilo vse do leta 1981, ko so se v KS 
odločili, da bodo zgradili mrliško vežico. 
Objekt je imel prostor za pokojnika, odprt 
predprostor ter prostor za orodje. Bil pa je 
brez potrebnega prostora za svojce umr
lega in brez sanitarij. Verjetno se prav 
zaradi slednjih dveh pomanjkljivosti kra
jani niso odločali za uporabo vežice, 
razen redkih izjem. 

Leta 1995 je bil razpisan referendum za 
podaljšanje samoprispevka, ki pa ni bil 
izglasovan. Zato smo se člani sveta odločili, 
da bomo objekt obnovili samo znotraj. V letu 
1999 smo tako preuredili prostor za pokoj
nika, izdelali čajno kuhinjo, sanitarije ter 
pripravili nadstrešnico za poznejšo dodelavo 
shrambe za orodje. Zaradi pomanjkanja 
sredstev smo delo v letu 2000 prekinili in ga 
letos nadaljevali, ko nam je priskočila na 
pomoč občina Grosuplje. 

Ker nam objekt s svojo razpotegnjeno 
dolžino ni bil všeč, smo k sodelovanju 
povabili Mitjo Škrjanca, absolventa kra
jinske arhitekture in domačina z Lobčka. 
Izdelal je projekt preureditve in zunanje 
ureditve. Nad njegovo zamislijo smo bili 
navdušeni. Mitja pa je tudi v času izgrad
nje vseskozi sodeloval z izvajalcem grad
benih del, podjetjem Doručak d.o.o. 
Perovo, ki je vestno, solidno in v dogovor
jenem roku opravilo delo. Nadzor je vršil 
tudi priznani strokovnjak na področju 
gradbeništva, Lojze Pahulje, domačin z V. 
Mlačevega. S strani KS pa je delo vodil 
član sveta Matjaž Kastelic iz M. 
Mlačevega. 

Poleg teh pa so brezplačno sodelovali s 
svojimi storitvami pri zaključnih delih prav 
tako naši krajani, da je zgradba mrliške 
vežice estetsko dovršena čakala na 
nedeljsko slovesnost ob odprtju. 

V nedeljo, 18. novembra 2001, ob 14. 
uri se je v cerkvi sv. Martina začela uradna 
otvoritev mrliške vežice z mojim nagovorom 
ter nadaljevala s petjem Ženskega 
pevskega zbora Lastovke in Moškega 
pevskega zbora Samorastnik. Na naše po
vabilo pa se je odzval tudi svetovno znani 
basbaritonist Marko Fink, ki je povedal, da 
bila njegova stara mama doma iz Velikega 
Mlačevega. Njegov glas je napolnil dobro 
akustično boštanjsko cerkev in mehko 
pobožal naša ušesa. Zapel pa nam je 
skladbi Mati svetih bolečin Lovra Hafnerja 
in Koral Johana S. Bacha. 

Po končanem kulturnem programu 
smo se preselili k vežici, kjer je naš župnik 
Andrej Šink blagoslovil zgradbo, župan 
Janez Lesjak pa pohvalil delo krajevne 
skupnosti. Po končanem uradnem delu 
so se zbrani v prijetnem vzdušju in lepem 
jesenskem vremenu sladkali z dobrota
mi, ki so jih napekle naše gospodinje. 

Hvala vsem, ki ste pripomogli, da nam 
je uspelo in da smo se imeli lepo. 

Valentina Vehovec 
predsednica KS Mlačevo 

Blagoslovitev prenovljene mrliške 
vežice je opravil žalski župnik Andrej 
Šink. 
Ob župniku Mitja Škrjanec, načrtovalec 
prenove mrliške vežice 

V kulturnem programu so nastopali 
basbaritonist Marko Fink... 

.. Ženski pevski zbor Lastovke... 

ASFALTA V Ž A B J I VASI NA POLICI 
Prebivalci naselja Žabja vas na Polici smo se 15. oktobra 2001 veselili asfalti

ranja ceste, ki se vije skozi naselje. Pot do asfaltiranja je bila dolga in mučna. 
Po letu 1984 so pričeli graditi prve vikende na območju Žabje vasi. Kolovozna 

pot, polna pasti, je začela služiti kot dovoz k posameznim vikendom. Z leti, 
posebno v zadnjih 10 letih, se je to naselje razširilo in lastniki vikendov, kasne
je s spremembo urbanističnega načrta lastniki stanovanjskih hiš, smo pričeli 
razmišljati, kako bi si utrdili pot in izboljšali dostop do hiš. V tem obdobju smo 
tudi sami v celoti financirali napeljavo elektrike in vodovoda v naselju. 

Asfaltiranje te poti smo načrtovali v sodelovanju s KS Polica že od leta 1998 
dalje. V letu 2000 je ta načrt spodletel zaradi asfaltiranja drugih pomembnejših 
poti, vendar "Žabjevaščanom" ni zmanjkalo volje. Nasprotno! Zadali smo si cilj, 
da se bo ta pot uredila in asfaltirala v letu 2001. Zavedali smo se, da je potre
bno za normalno funkcioniranje življenja v tem naselju čimprej pristopiti k 
dokončni izgradnji poti. 

Na pobudo iniciativnega odbora v sestavi: Bojan Vidrih, Nace Petrič in 
Gabrijela Močivnik-Štern so se pričeli v letošnjem letu prvi dogovori med lastni
ki hiš in parcel. Jasno nam je bilo, da bo to velik finančni zalogaj in da bomo 
morali pretežni del stroškov sami pokriti. Za finančne zadeve (pobiranje denar
ja, nakazovanje...) je bil zadolžen Branko Kokot, v njegovi odsotnosti pa inicia
tivni odbor. 

Po pridobitvi ugodnega ponudnika so stekla prva zelo zahtevna pripravljalna 
gradbena dela: polaganje cevi, ureditev jaškov, utrditev s peskom in vse to 
vzdolž cele poti cca 400 m. Po končanju gradbenih del pa je potekalo dogovar
janje preko občine Grosuplje in KS Polica za asfaltiranje. Občina Grosuplje je 
izbrala najugodnejšega ponudnika. 

Celotna investicija gradbenega dela in asfaltiranja je znašala 3.850 tisoč 
tolarjev. Od tega je občina Grosuplje preko KS Polica prispevala 1 milijon tolar
jev, vso razliko smo prebivalci naselja Žabja vas financirali sami. Od 14 last
nikov hiš in parcel je svoj finančni delež prispevalo 10 lastnikov. Po končanju 
asfaltiranja pa je 20. 10. 2001 potekala še "delovna akcija", katere se je 
udeležila večina, da smo utrdili bankine, počistili odvečni material, tako da ima 
to naselje lep in urejen videz. 

Gabrijela MočIvnlk-Štern 

,.i»-Moškt'pevski zbor Samorastnik. ? ^ , t 

0 načrtu adaptacije mrliške vežice pod Boštanjem 
Načrt za adaptacijo pokopališkega 

objekta Boštanj z ureditvijo okolice je bil 
oblikovan v okviru bodočih meja 
pokopališča. Predlagana rešitev izhaja iz 
celotnega prostora, ki vključuje cerkev, 
staro pokopališče, novo pokopališče, 
bodočo razširitev pokopališča, parkirni 
prostor in dostope ter ves okoliški pros
tor. V obnovo je vključena celotna orga
nizacija prostora ob objektu. S tem je 
omogočen povezan razvoj pokopa
liškega prostora v prijeten, uporabniku 
prijazen prostor z logičnimi in funkcional
nimi elementi. 

Glavna poteza obnovljenega objekta 
je povečano pokrito predverje s poslovil
no ploščadjo. Ta prekinitev vizualno skraj
ša pokopališki objekt, zahodna fasada 
se odpre in tlakovane pokrite površine se 
povečajo. S tem objekt pridobi pokrite 
površine za lažje opravljanje pogrebnega 
obreda. Dolge vertikalne poteze oken so 
v dialogu z glavno cerkveno fasado, 
navidezno stebrišče pa prispeva k mo
numentalnosti objekta. Zunanja 

osvetlitev podpira to prečno potezo, svet
loba je prefinjena in neupadljiva. 
Tlakovana poslovilna ploščad je na 
dostopno pot in z obstoječim starim 
pokopališčem povezana z utrjeno 
peščeno potjo. Pesek je tu nevtralen 
vezni element med starim spomeniško 
varovanim in novim funkcionalno obliko
vanim prostorom. Spomladi bodo k 
obstoječi zasaditvi na ploščadi dodane 
še klopi. Dolgo fasado rahljajo drevesne 
zasaditve, ki hkrati ponujajo senco in 
skupaj z gredami trajnic ustvarjajo pri
jeten mikroambient. Projekt predvideva 
tudi prostor za anonimni pokop (raztros 
pepela) pod gručo dreves z zidcem za 
polaganje cvetja in prižiganje sveč. 

Mrliška vežica je predeljena s stekleno 
steno - loči se prostor za žajujoče in 
prostor za pokojnika. Prostor skuša biti 
čim bolj nevsiljiv in oblikovno preprost. 
Intimna notranja osvetlitev in enostavna 
oprema čistih potez deluje umirjeno. V 
prostoru za žalujoče so podaljšana okna 
vir naravne svetlobe, hkrati pa svojcem 

omogočajo poglede v naravo. Tako misli 
lahko vsaj za nekaj trenutkov odplavajo 
drugam. 

Servisni del z orodjarno je lociran na 
severnem delu objekta. Kuhinja ohrani 
sedanjo obliko, sanitarije prav tako 
ohranijo zatečeno organizacijo. V prihaja
jočem letu bo obstoječa smrekova živa 
meja zamenjana z nižjo gabrovo v skladu 
z ureditvenim načrtom. Urediti bo 
potrebno še prostor za ločeno zbiranje 
odpadkov in namestiti nova vhodna 
kovinska vrata. V načrtu je tudi ureditev 
parkirnih prostorov za potrebe cerkve in 
pokopališča ter zasaditev sedanjih 
topolovih drevorednih potez z novo 
primernejšo drevesno vrsto. Oblikovan 
bo tudi nov pokopališki kataster in z njim 
nov pokopališki red. 

Pokopališki objekt z okolico naj bo 
prostor, kjer bomo izkazovali spoštovanje 
njim, ki odhajajo in tistim, ki ostajamo. 
Naj bo to prostor bežnih srečanj in mirne
ga slovesa. 

Mitja Škrjanec 

V KRAJEVNI SKUPNOSTI 
ŠT. JURIJ CESTE V A R N E J Š E 

Naša KS ima zelo razvejano in težavno cestno povezavo z večjimi kraji, kamor 
se vozijo naši krajani na delovna mesta, v šole po zdravstveno pomoč ipd. V 
zimskem času so zaradi snega, poledice, megle... zelo težko prevozni odseki cest 
v Vinu, na Cerovo, k Trontlju, na Kojevo in še kakšen odsek bi se našel. Slabo pre
voznost cest pa pogojuje tudi strma asfaltna cesta in neugodna lega, saj je veči
na omenjenih cest pozimi več kot pol dneva v senci gozda in je tako praktično na 
cestah "večni led", kar je za voznike dodatna nevarnost. 

Naš izvajalec zimskega vzdrževanja krajevnih cest se je že v sezoni 
1999/2000 potrudil In samoiniciativno posipaval z mešanico soli in peska vse 
najbolj nevarne cestne odseke. Kolikor mi je znano, smo edina KS v občini 
Grosuplje, ki iz sredstev za zimsko vzdrževanje krajevnih cest nabavlja tudi 
mešanico soli in peska in izvaja posipavanje. Vendar tudi to ni vedno zadostova
lo za normalno prevoznost cest, tako da je izvajalec moral preslišati tudi kakšno 
pikro. 

Da bi še povečali varnost krajevnih cest, je KS pred zimsko sezono 
2000/2001 nabavila sedem 400-litrskih plastičnih posod za shranjevanje ces
tne soli, jih namestila na najbolj kritična mesta omenjenih cest. Po enoletnem 
preizkusu, kako se bo to obneslo, ni bilo negativnih pripomb in tudi vozniki so si 
večkrat pomagali iz zagat, saj so jim posode s soljo vedno pri roki. 

Za KS Št. Jurij Dušan Štrus 



DELOVANJE ČLANIC V 
GASILSKI ZVEZI GROSUPLJE 

Izteka se leto 2001, z njim pa tudi naš plan dela, ki smo ga sprejele v začetku leta. 
Plan bo v celoti realiziran, čeprav je bil zelo obsežen. Delovale smo skozi celo leto na 
raznih tekmovanjih (občinskih in regijskih). Nekatere ekipe so odšle tudi na tekmovan
je v druge gasilske zveze: Logatec in tam dosegle lep rezultat, PGD Račna 4. mesto, 
PGD Polica 7. mesto, na Planini pri Rakeku, PGD Polica 1. mesto. V GZ Ivančna Gorica 
smo dosegle tudi dobre rezultate, kljub temu, da imamo članice gasilke dekleta, žene, 
matere dovolj dela doma, si z veseljem vzamemo čas za delo v društvih. 

Članice gasilke opravljamo tudi odgovorna dela v društvih, kot so blagajničarka, 
tajnica, mentorica pionirjev gasilcev in podobno - vse v dobro naše gasilske organi
zacije, saj delamo vse prostovoljno. Prirejamo razne prireditve ob dnevu žena, 
materinskem dnevu kakor tudi razna srečanja gasilk v naši GZ Grosuplje. 

Letos smo imele v planu dela tudi prireditev "Vinska trgatev", kije bila v PGD Polica 
v okviru GZ. Sodelovale smo vse članice iz vseh društev. Pohoda na Magdalensko goro 
se je udeležilo 28 članic, zaključek pa je bil na Lipoglavu s kosilom. Udeležile smo se 
pohoda na Limbarsko goro ter izleta v Belo krajino. Tam smo si ogledale domačijo 
Raztresen - to je muzej domače obrti, pridelave lanu in izdelave raznih artiklov, pred
vsem lanenega platna za izdelavo belokranjskih narodnih noš in drugo. Ogledale smo 
si izvir Krupe ter se srečale z gasilci Srednje vasi, kjer nam je g. Silva orisala življenje 
društva. Iz pogovorov smo ugotovile, da je društvo zelo delavno, predvsem članice 
gasilke. Omeniti moram tudi predsednika GZ Semič, kako lepo nas je sprejel in razložil 
delo njihove GZ. Dejal je, da je težko, saj država nima dovolj posluha za gasilce. 
Spremljal nas je vso pot do izvira Krupe. Naj dodam še to, da so Belokranjci zelo pri
jazni in gostoljubni ljudje. Naša pot se je nadaljevala proti domu skozi Semič in 
Žužemberk. 

Za zaključek pa bi rada opisala naše 5. srečanje članic GZ Grosuplje, ki se je odvi
jalo v Račni, v kulturnem domu. Prireditev so pripravile članice dveh društev PGD 
Račna in PGD Čušperk. Članice so same pripravile pecivo in zelo dober golaž. Na tem 
srečanju je bilo 120 članic med njimi vabljeni gostje iz GZ Kočevje, GZ Ribnica, GZ 
Loški Potok, GZ Videm - Dobrepolje in GZ Ivančna gorica. 

Srečanja so se udeležili: regijski poveljnik Ljubljana II., tovariš Jože Burja, ki je vse 
navzoče lepo pozdravil in v kratkem govoru zaželel še veliko uspeha ter dejal: "Vem, da 
ste uspešne na tekmovanjih to vam želim še v bodoče in upam, da se boste še danes 
kaj pogovorile o delu in tekmovanjih"; poveljnik GZ Grosuplje Avgust Burger, ki nas je 
prišel pozdravit z gasilskih vaj in se pošalil tako, kot on to zna, ter nam zaželel še veliko 
uspehov; predsednik GZG Andrej Bahovec; ter predsednik PGD Račna z obema 
poveljnikoma. 

Članice obeh društev so pripravile kratek kulturni program. Najbolj so nam ostali v 
spominu folklorna skupina mladih gasilcev pionirjev, krasno so zaplesali, bosonogci. 

Članice so se poveselile in tudi kaj dorekle. Sledilo pa je presenečenje, v kar še 
danes ne bi verjela, če ne bi to videla in doživela. Članice so za to naše srečanje pripra
vile dve veliki torti z našim gasilskim znakom na sredini torte. Vsi vabljeni gostje so 
dobili v spomin na to srečanje spominke v obliki gasilske čelade z napisom: 5. srečan
je članic GZ Grosuplje, Račna - Čušperk, 27.10.2001 

Skratka: Pestro in veselo leto 2001 je skoraj za nami. Naj bo takšno tudi leto 2002. 
Z gasilskim pozdravom Na pomoč! 

Marija Marlnčlč 

TURISTIČNO DRUŠTVO MAGDALENSKA 
GORA JE OBISKALO "PRLEKIJO" 

Slovenija je tako lepa, raznolika, da se včasih kar težko odločimo, kam bi se podali 
na izlet ali ekskurzijo. Zaradi svojih naravnih lepot, neokrnjene narave, prijetnih gostišč 
in gostoljubnih ljudi se je Turistično društvo Magdalenska gora namenilo na izlet po 
Prlekiji. 

Izpred bifeja Fortuna smo se dne 20. oktobra 2001 že ob 6. uri zjutraj odpravili na 
pot. Če izvzamemo kratek postanek na parkirišču Tepanje, je bila naša prva načrto
vana postaja Dominkova domačija v Gorišnici. To je najstarejša v celoti ohranjena hiša 
grajena v panonskem stilu. Stara je 300 let. Tu nam je njihova soseda pokazala notran
je prostore s podrobno razlago tako o gradnji hiše, kot o življenju v njih. 

Naša naslednja postaja je bila v Veličanah. Tu smo si ogledali lončarsko delavnico 
in potek dela od oblike na vretenu, do žganja izdelkov na prostem. 

V Cuberu pri Ljutomerju smo videli največji slovenski muzej na prostem (tako so si 
ga poimenovali lastniki) s slovensko kulturno dediščino, stare kmečke stroje in 
naprave, črno kuhinjo. 

Pot nas je vodila naprej do Veržeja, na še vedno delujoči Babičev mlin na Muri, ki je 
krajevna, etnografska, zgodovinska in turistična zanimivost Prlekije in s tem tudi 
Pomurja. Na Otoku ljubezni smo se kot zanimivost popeljali s splavom čez reko Muro. 
Mimogrede smo obiskali tudi Kovaški muzej v Razkrižju in oljarno v Gibini, kjer so nas 
po ogledu tudi pogostili. 

Obiskali smo še biser Prlekije - Jeruzalem. Tu je pravcato morje prelestne, rumenoze-
lene plapolajoče tišine, ki vzvalovi samo jeseni, ko se iz tega morja goric zaslišijo zvoki 
klopotcev, ki ustvarjajo svojevrstno romantiko. V tej idili, ob prelepi cerkvici stoji vinska 
klet Brenholc že od leta 1652. Tu smo doživeli pristno vinsko pokušino, saj je tu največji 
izbor vrhunskih in edinstvenih prleških vin, ki so v bližini zrasla in dozorela. 

V zgodnjih jutranjih urah smo se poslovili polni doživetij in se odpravili domov. 
U a Janežlč 

Svetovanje za zdravo življenje 
v Društvu upokojencev Grosuplje 

V Društvu upokojencev Grosuplje, natančneje v skupini za zdravstveno-social-
na in stanovanjska vprašanja starejših, je poleg drugih aktivnih kar pet upoko
jenih zdravstvenih delavcev. Dve leti in več pomagajo pri merjenju krvnega tlaka 
in v zadnjem času tudi krvnega sladkorja vsak torek v mesecu od 9. do 10. ure 
dopoldne. Aktivnost je DU razširilo že v tri krajevne skupnosti: v Grosupljem prvi 
in tretji torek v mesecu, v Žalni drugi torek in v Veliki Račni vsaki četrti torek v 
mesecu. 

Vodstva KS so skupaj s poverjeniki DU iz teh krajev ter v Žalni pod okriljem kra
jevnega odbora Rdečega križa poskrbela za prostore in povrnitev potnih stroškov. 
DU pa je del sredstev pridobilo za pretekli dve leti na ZDUS za nabavo merilnih 
instrumentov in simbolno stimulacijo sodelavk - strokovnjakinj. Udeleženci sami 
krijejo lamete za merjenje krvnega sladkorja. Tedensko se ob teh merjenjih 
pozanima za svoje zdravje med 15 do 22 starejših, v dveh letih pa skupaj okoli 
700. Dragocen je tudi individualen pogovor med udeležencem in zdravstvenim 
strokovnjakom. 

Za naslednje programsko leto predvidevamo pridobiti zainteresirane 
posameznike, ki bodo storili korak več za svoje počutje in zdravje. Organizirati 
nameravamo praktične tečaje o nekaterih dietah. Lažje se boste odločili v pogo
voru ob merjenju krvnega tlaka ali sladkorja. DU je v preteklih letih že delno 
opremilo majhno kuhinjo, tudi strokovne literature se je nabralo, imamo upoko
jene strokovnjake za teoretični in praktični del tečaja. Skupinice bodo majhne, 
največ pet hkrati, tečaj bo trajal tri srečanja po 3 do 4 ure. Pričakujemo, da bodo 
prijavljeni del stroškov radi sami poravnali - predvsem za porabljena živila, ki jih 
bodo po preoblikovanju v okusne in zdrave jedi tudi ob koncu užili. 

V prihajajočem letu želimo vsem, posebej starejšim, zdravja! 
za komisijo Marta Hrovatln 

Merjenje krvnega tlaka in sladkorja v Žalni - foto Marta Hrovatin 

DRUŠTVENA RAZSTAVA 
MALIH PASEMSKIH ŽIVALI 

Pogled na urejeno postavljeno razstavo pasemskih malih živali v OŠ LA 

Nekateri nas že poznate iz preteklih let, nekateri pa ste nas spoznali pred 
kratkim. 

17. in 18. novembra smo priredili ocenjevalno društveno razstavo na Osnovni 
šoli Louisa Adamiča v Grosupljem. Predstavili smo preko 400 živali: kunce, 
golobe, okrasno in vodno perutnino ter koze. Prvi dan, 17. novembra, so izkušeni 
sodniki iz sodniške zveze RS ocenjevali živali. Predstavili smo kvalitetne živali, saj 
smo dobili veliko priznanj in pokalov. V zadovoljstvo vseh rejcev je to zares velik 
uspeh. 

Seznanili bi vas radi, da se vsako leto udeležimo mednarodne razstave v Gornji 
Radgoni, vseh specialnih razstav v državi in tujini, kjer dosegamo zavidljive uspe
he. Dovolite, da se vam na kratko predstavimo. Društvo je bilo ustanovljeno pred 
5 leti s sedežem v Grosupljem. Trenutno imamo 30 članov, ki prihajajo iz okolice 
sedeža, pa vse od izvira Krke tja do Iga. Člani se sestajamo enkrat mesečno. Kot 
vsako društvo se tudi mi srečujemo z velikimi finančnimi problemi. Vzdrževanje 
in vlaganje v naše živali je za vsakega rejca kar velik zalogaj. Člani si med seboj 
pomagamo in se po pomoč zatekamo k raznim sponzorjem. Tokrat smo dolžni 
veliko zahvalo gospodu ravnatelju OŠ Louisa Adamiča, ki nam je odstopil prostor 
za razstavo. Hvala tudi občini Grosuplje, Krajevni skupnosti Grosuplje, Lovski 
družini Grosuplje ter vsem podjetjem, posameznikom in članom društva, ki so 
nam pomagali, zbrali in darovali dobitke za srečolov. Vsem in vsakemu posebej 
še enkrat prisrčna hvala! Zadovoljni smo zaključili razstavo in že se pripravljamo 
za SUPER POKAL v Novem mestu. 

Ljubitelje malih živali vabimo v svojo sredo - pridružite se nam! 
Več informacij o včlanitvi v društvo dobite pri predsedniku društva gospodu 

Alojzu ZALETEUU, telefon 7806-489. 
za DGPMŽ Grosuplje, Terezija Gumllar 

10. obletnica 

grosupeljskih 

skavtov 
Meni nič, tebi nič je minilo deset let, 

odkar živimo, obstajamo. Pisalo se je 
leto 1991, bil je november, ko je ob 
pomoči nadebudnih mladenk in 
mladeničev tudi v Grosupljem zaživelo 
skavtsko življenje. Začetki so bili, kot 
vedno, težki in polni preizkušenj. A 
uspelo nam je in zdaj gremo že proti 
drugemu desetletju. Rastemo, napre
dujemo in se obenem še vedno učimo. 
Prav vsi, tako neaktivni kot aktivni 
skavti, smo ponosni na naš 10. jubilej, 
ki seveda ni kar tako. 

Zato smo morali, kot vsako obletni
co, tudi to proslaviti na prav poseben 
način. Potrudili smo se in izdelali 
logotip. Naše geslo ob 10. obletnici se 
glasi: V SKOKu 10 let!. Skok je kratica 
za "Skavt Kot Odgovoren Krajan", kar 
pomeni, da nam ni vseeno, kje živimo, 
kakšna je naša okolica ter kakšni so 
naši medsebojni odnosi. Tako med 
nami skavti, kot tudi z vami, dragi 
sokrajani. In tako se je praznovanje 
lahko pričelo. 

Ob pomoči vodstva, ki je vse skupaj 
skrbno pripravilo, smo se v soboto, 3. 
novembra, odpravili na celodnevni 
izlet v našo neposredno okolico, na 
Kucelj. Bilo je zelo zabavno, saj so 
nam nekateri naši izvidniki in vodnice 
(11 do 15 let) pripravili izziv. Reševali 
smo dane naloge, peli, se plazili po 
tleh, plezali po vrvi in še in še. Pot se 
je vila navkreber, zato smo se vrha 
pošteno razveselili. Naš trud je bil 
poplačan že s tem, da smo prispeli. 
Mraz nas je samo še bolj okrepil. Zelo 
smo se zabavali, se igrali in sprejeli 
naše nove skavte. Miha nam je skuhal 
okusen golaž, ki nas je prijetno pogrel. 
Tako praznovanje pa si zasluži tudi 
torto, zato tudi tukaj ni manjkala. 
Naredili so jih naši izvidniki in vodnice, 
ki so se zelo potrudili, saj so bile 
okusne in estetsko izdelane, za lepo 
okolico pa so poskrbeli popotniki in 
popotnice (16 do 20 let). Za zaključek 
smo zapeli pesem, napisano prav za to 
priložnost. Spisal in uglasbil jo je naš 
popotnik Roman. Po končani sloves
nosti smo se odpravili nazaj v dolino 
polni veselja in pričakovanja za čim 
lepše in uspešnejše nadaljevanje 
skavtstva v Grusupljem. To je velik 
dogodek, zato se bomo trudili, da 
bomo zares odgovorni krajani, ki nas 
briga, ki nam ni vseeno, kje živimo, 
kakšna je naša okolica in kako se 
počutijo ljudje okoli nas. To pa bomo 
nadgradili s celoletnim praznovanjem. 
Želimo si, da se veselite in praznujete 
z nami! 

Pozdravljamo vas s skavtskim ges
lom: "BODI PRIPRAVLJEN!" - "Vedno 
pripravljen!" 

Janja Drobnlč 



20-LETNICA FOLKLORNE SKUPINE RAČNA 

Kot druga prideta "ta star in ta stara 
— jajčar in jajčarica". Pobirata jajca, 
klobase, pecivo. Nato se zvrstijo v hiši 
obrtniki, ki tudi zahtevajo denar za 
svoja opravila: fotograf, čevljar, brusač 
nožev. Tako naberejo hrane in denarja 
za večerno zabavo v gostilni. Še prej 
pa se pridejo v vsako hišo zahvalit za 
dar. Povorka gre po določenem 
zaporedju: policaj, harmonikar in dva 

"lepa para". Zapojejo, zaigrajo 
ponikovsko himno in zaplešejo z 
gospodarjem in gospodinjo. Prideta 
tudi jajčar in jajčarica. Ob polnoči se 
odkrijejo in tedaj sprejmejo medse 
mlade fante s posebnim obredom, 
izpraševanjem in nalogami. Nato se 
začne veselje v gostilni. 

S pesmijo Nocoj je ena lepa noč so 
plesalci in pevci končali svoj nastop. 

< j 
h Nova pridobitev - tamburaška skupina 

Prireditev so zaključili s podelitvijo 
nagrad in priznanj ob jubileju. Olga 
Gruden je prejela Maroltov zlati znak 
za zasluge na področju folklore. Mnogi 
vztrajni in zvesti plesalci pa so prejeli 
jubilejne Maroltove bronaste za 5 let, 
srebrne za 10 let in zlate značke za 
več kot 15 let delovanja v folklorni 
skupini. 

Zlate Maroltove značke so prejeli: 
Olga Gruden, Ludvik Gruden, Helena 
Kocman, Barbara Perko, Janez 
Kastelic, Božidar Perko, Marija 
Zaviršek, Jože Poderžaj, Jožica 
Poderžaj. 

Srebrne Maroltove značke so prejeli: 
Aleš Kastelic, Simon Malavašič, Simon 
Kocman, Ivo Novak, Mojca Škoda, 
Mateja Okorn, Sabina Okorn, Helena 
Perko, Izidor Poderžaj, Tanja Cukjati. 

Bronasto Maroltovo značko za 5 let 
delovanja je prejel Tomaž Šinkovec. 

Čestitke in darila ob visokem jubile
ju Folklorne skupine Račna so prinesli 
predstavniki folklornih skupin iz vseh 
koncev Slovenije. 

Predsednica Kulturnega društva, 
gospa Olga Gruden, je nagradila še 
svoje zveste sodelavce: Marijo 
Zaviršek, Jožico Poderžaj, Ludvika 
Grudna, Jožeta Poderžaja, Janeza 
Kastelica ter Boža Perka. 

Za strokovno sodelovanje pa se je 
Olga Gruden zahvalila dr. Ravnikarju, 
ki je pred desetimi leti odstopil svoje 
koreografije in pomagal Olgi pri 
diplomski nalogi. Čestital je plesalcem 
za visok jubilej v imenu Zveze ljudskih 
pevcev in plesalcev. 

Posebne zahvale sta bila za pomoč 
in razumevanje deležna tudi prejšnji 
predsednik ZKO, gospod Vladimir 
Rozman, in zdajšnja predsednica 
Zavoda za ljubiteljske dejavnosti, 
gospa Tatjana Lampret, ki je v veliki 
meri pomagala tudi, da je ta prireditev 
uspela. 

Marija Samec 

Iz zgodovine 
Folklorna skupina Račna pleše že 

dvajset let. Skupaj so ostali in bodo še 
naprej, ker radi plešejo in pojejo, ker 
se radi družijo in ker jim ni vseeno, 
kako izginja v pozabo naša kulturna 
dediščina. 

Začelo se je torej pred dvajsetimi 
leti, ko se je zbralo prvih 8 parov. 
Zbrala se je "dobra generacija" dvaj-
setletnikov. Skupina je bila zelo delov
na in obogatiti je hotela proslave s ple
som. Mile Poderžaj se je dogovoril z 
Zlatkom Jagodičem, ki je tedaj plesal v 
folklorni skupini Emona, da bi jih učil. 
"Navdušil nas je," pripoveduje gospa 
Olga Gruden. "Ko on ni imel več časa, 
nismo hoteli nehati. Prosil je Ivico 
Poderžaj, da nas je ona prevzela in res 
je celih 9 let prihajala iz Ljubljane. 
Registrirali smo se in morali smo tudi 
dobiti narodne noše. Poderžajeva je 
zbirala oblačila, prosila za denar, 
iskala obrtnike, ki so izdelovali naro
dne noše. Začela je iz nič, prej smo 
plesali kar v oblačilih, ki smo jih dobili 
doma v skrinjah starih staršev. Naučila 
nas je marsikateri ples, posebno 
pozornost pa je posvečala tudi 

obnašanju v narodni noši. Po nastopu 
smo morali takoj sleči noše, šele 
potem seje lahko začela zabava." 

Nato je s skupino sodeloval tudi 
Drago Vidovič. Zadnjih deset let pa 
skupino vodi gospa Olga Gruden. Od 
vsega začetka je plesalce spremljal le 
harmonikar Ludvik Gruden, kmalu se 
je pridružil še kontrabasist Jože 
Poderžaj, pred petimi leti sta se vključi
la še dva klarinetista, na zadnji prire
ditvi pa so pritegnili tudi violiniste. To 
so že domači mladi glasbeniki, v 
glavnem otroci plesalcev, ki bodo 
ostali v skupini. 

V Kulturnem društvu Račna delujejo 
kar tri skupine mladih plesalcev. 
Starejši sestavljajo 8 parov in so 
mnogi že od vsega začetka "zraven". V 
mlajši skupini, od 15 do 20 let, pleše 6 
parov, zadnji dve leti pa plešejo že tudi 
najmlajši. Vsem dajo možnost, da se 
izkažejo, saj so se mnogi od prvih 
nerodnih korakov prelevili v dobre, 
vztrajne plesalce. Nekateri pač 
odpadejo, kdor se pa čuti s skupino, 
tudi ostane. 

Marija Samec 

Ničesar ne vidimo priti, 
a vemo in čutimo vsi. 
Nekaj od nas se poslavlja, 
a drugo nam sega v dlani.. 

V želji, da bi znali praznični čas živeti skozi vse leto In da 
vsaj nekatere želje udejanjile, se ob Iztekajočem letu učei 
delavci OŠ Brinje Grosuplje najtopleje zahvaljujemo za ves trud, 
podporo In prizadevanja pri skupnem delu staršem, občinskim In 
Javnim zavodom, društvom In poslovnim partnerjem In vsem 
želimo globoko doživetje božične noči ter uspešno, zdravo, zado
voljno in notranjega miru polno leto 2002. 

Znesek, namenjen pošiljanju novoletnih voščilnic smo darovali Zvezi 
slovenskih društev za boj proti raku. 

LNM 

Verjamemo v čarobno moč bozičnilia, 
zato smo ga odrezati ios tudi vam, 

da bi skupaj cfefifi veselje inpričakovanja 
ob odhodu starega inj>rif)odu novega feta. 

RK1I1 2 vam želimo 

cPekarna 
^rosuplje 

Ipoprtnjak ali poprtnik, 

je praznični, boljši kruh, spečen iz bele moke, 

doma v številnih slovenskih pokrajinah. 

Nekdaj so ga razdelili vsakomur v hiši, 

drobi ine pa potresli po polju, 

l Ščitil in varoval ter prinašal rodovitnost. 

• 



OLGI GRUDEN - zlati Maroltov znak za zasluge na področju folklornih dejavnosti, 

Na podlagi 12. člena Statuta 
Javnega sklada RS za ljubiteljske kul
turne dejavnosti je komisija za podel
jevanje nagrad dodelila Maroltov zlati 
znak gospe Olgi Gruden. 

Gospo Olgo Gruden poznamo kot 
ustvarjalno režiserko, igralko, 
ustanoviteljico Mešanega pevskega 
zbora Račna, od samega začetka je 
članica Folklorne skupine Račna, 
deset let je v njej sodelovala kot ple
salka, deseto leto pa skupino tudi 
vodi. V tem času je pripravila štiri 
splete plesov, in sicer: iz Račne in oko
lice, s katerim je opravila izpit za začet
ni seminar vodenja folklornih skupin, 
iz ribniške doline, iz Šmarja-Sapa in 
dobrepoljske svatbene plese. Zadnji 

% iz 

Tudi letos LUC 
MIRU IZ 

BETLEHEMA 
Tudi letos želi Luč miru iz Betlehema 

ogreti čimveč ljudi, ki sojo pripravljeni 
sprejeti. Rada bi, da bi na božični 
večer v čimveč družinah po celi Evropi 
vladal mir, da bi se mir naselil v srcih 
posameznikov ter se bi to odsevalo 
tudi v javnosti. Akcija Luč miru iz 
Betlehema poteka v Evropi že od leta 
1986. Gre za to, da bi plamen, ki je 
vsako leto prižgan v votlini Jezusovega 
rojstva, ponesli med čimveč ljudi in z 
njim širili mir. Letos mineva 10 let, 
odkar smo skavti ta plamen prvič 
ponesli tudi po Sloveniji. 

Ob njenem prihodu v 
Grosuplje vas skavti in taborniki 
vabimo na prireditev, ki bo v 
petek, 21. decembra 2001, ob 
17. uri pred Železniško postajo. 
S slavjem bomo nadaljevali s 
sveto mašo ob 18. url v naši 
župnijski cerkvi. 

Upamo, da bo Luč miru iz Betlehema 
prišla v čimveč domov, zato jo bomo v 
dneh pred Božičem skavti in taborniki 
raznašali po hišah in ustanovah v 
Grosupljem in okolici. Lahko jo boste 
prižgali tudi sami v večini župnijskih 
cerkva naše dekanije in okolice in 
upamo, da tudi v nekaterih javnih 
ustanovah. Naj nas ta plamen, ki nosi s 
seboj veliko simboliko, spodbuja, da 
bomo vsi skupaj delali za mir. 

Skavti In taborniki 

dve leti vodi tudi otroško folklorno 
skupino. 

Je tudi predsednica kulturnega in 
turističnega društva Račna. Za svoje 
kulturno udejstvovanje, predvsem za 
raziskovanje in postavljanje kore
ografije radenskih plesov ter ohranjan
je ljudskega izročila, je leta 1993 pre
jela Jurčičevo priznanje za negovanje 
in ohranjanje ljudskega izročila; za 
razvoj ljubiteljske kulture in turizma na 
vasi pa je leta 1998 prejela najvišje 
občinsko priznanje - Adamičevo 
nagrado. 

Gospa Olga Gruden, kako bi se 
predstavili? 

Rojena sem bila leta 1956 v občini 
Trebnje, poročila sem se v Račno in tu 
živim že več kot 25 let in sem že pog
nala svoje korenine. Po poklicu sem 
učiteljica na podružnični osnovni šoli 
na Kopanju. Učim v kombiniranem 
oddelku 3. in 4. razreda, hkrati pa sem 
vodja podružnice. Delo z otroki mi 
pomaga tudi pri delu v kulturnem in 
turističnem društvu, kjer sem predsed
nica. Imam številno družino, 6 otrok, 
vendar sem do zdaj znala usklajevati 
delo v službi, v društvih in družini. Pri 
tem mi je v veliko oporo mož, ki tudi 
deluje kot harmonikar v folklorni 
skupini, dva otroka sta že folklorista, 4 
pa so na dobri poti, da to postanejo. 

Kakšna je po vašem mnenju vloga 
učiteljice in kulturne delavke v man

jšem kraju? 
Če človek čuti v sebi še kaj več, mu 

samo poklicno delo v kraju ni dovolj. 
Jaz rada pojem in že kot otrok sem si 
predstavljala, da bom organizirala 
"pokaži, kaj znaš'. Ta želja se mi je ure
sničila, ko sem prevzela organizacijo 
proslav. Vesela sem, da živim in delam 
v manjšem kraju, kjer se vsi poznamo, 
smo bolj povezani in je kulturno delo 
lažje, saj vem, koga povabiti "zraven". 
Delujem pa tudi v turističnem društvu. 
V okviru akcije Moja dežela - lepa, 
urejena in gostoljubna poskušam oza
vestiti ljudi, da je pomembna tudi ure
jenost hiš, dvorišč, gospodarskih 
poslopij in tudi tu se že kaže lep 
napredek. 

Od kod vaše zanimanje za ples? 
Vodenje kulturnih prireditev sem 

podedovala po dolgoletni kopanjski 
učiteljici in kulturni delavki Mileni 
Kokotec. Vse je bilo že utečeno, moja 
zagnana generacija pa je hotela še 
nekaj dodati proslavam. Prišli smo na 
idejo, da bi bil to ples. Zlatko Jagodic 
nas je naučil prvih folklornih plesov. 
Če bi takrat navezali stike z učiteljem 
izraznega plesa, bi morda plesali dru
gače. Tako smo se navdušili za folk
loro. Folklora združuje petje, igro, ples. 
Zelo pomembno je znanje petja, 
plesnih korakov se lahko naučiš. 

Kako poteka izobraževanje folkloris-
tov? 

Z Marijo Zaviršek sva opravili eno-

G l a s b a , k i j o 
b o s t e p o s l u š a l i 

POUNEVI 
POJOČI 
BUDEN SEM 
OTOŽNA KALIFORNIJA 
TVOJ NASMEH 
NE RECI MI GOODBVE 
NAJ ODIDEM-PUSTI ME 
POSLEDNJI ADIJO 
VRNI SE V MOJE NAROČJE 
SAMOTI 
VRAČAM SE 
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letno izobraževanje in naredili diplom
sko nalogo - jaz plese iz Račne in oko
lice, Marija pa plese iz Šentvida pri 
Stični. Ves čas se moramo izobra
ževati, ker se tudi razmere v folklori 
spreminjajo. Včasih smo plesali plese 
jugoslovanskih narodov, plese 
različnih slovenskih pokrajin, sedaj pa 
je trend usmerjen v raziskovanje 
običajev in plesov domačega kraja in 
okolice. 

Kakšen pa je odnos mladega rodu 
do folklore? 

Dve leti vodim tudi otroško folklorno 
skupino. Najlažje delam z učenci 3. in 
4. razreda, te tudi učim v šoli. Da se jih 
navdušiti in ko izkusijo nastope in gos
tovanja, se jim zdi dovolj zanimivo, da 
vztrajajo. Ko gredo v peti razred, se 
običajno oddaljijo od kraja in folklore, 
vendar se tisti, ki vidijo v folklori tudi 
možnost za druženje, vrnejo. Mladi 
čutijo veliko potrebo po druženju, to 
kaže tudi otroško-mladinski pevski 
zbor, ki ga vodi moja hči Tanja. Ti otro
ci so tudi že zrasli ob folklornih 
nastopih svojih staršev. 

Nastopi so vas popeljali po Sloveniji 
in Evropi. 

Nastopali smo v mnogih krajih po 
Sloveniji, pa tudi v Belgiji, na Poljskem, 
dvakrat na Češkem, v Italiji, na 
Hrvaškem. Najlepši vtisi so ostali s 
Poljske. Najpogosteje navežemo stike 
s skupino in se dogovorimo za izmen
javo. V Sloveniji obstaja festival folk
lore Folkfest, na katerega se je težko 
uvrstiti. 

Na nastope imate seveda veliko 
spominov? 

Večinoma so to lepi spomini. Včasih 
je bilo naporno, pa smo skupaj vse 
rešili. Kultura plesalcev je na visoki 
ravni in tako se tudi pokažejo na 
nastopih. 

Načrti za naprejl 
Združili bomo starejšo in mlajšo 

skupino, da bomo imeli 12, 13 parov. 
Nastopamo tudi na velikih odrih in 
tam potrebujemo več plesnih parov. Le 
nekaj časa bo trajalo, da se bodo mla
jši naučili vseh plesnih spletov. Potem 
pa bomo lahko dodali spet kaj novega. 

Marija Samec 

fotokopiranje (pri večjih količinah popust): 
A4 črnobela 9,50 sit; 
A4ČB študentje in dijaki popust 6,90 sit; 
A4 barvna kopija 185,00 sit; 
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fotokopiranje do formata A0 (načrti); 
vezava; 
plastificiranje do formata A3: 
prodaja fotokopirnih strojev; 
prodaja biro opreme CANON in RICOH: 
telefaksi, printerji, kalkulatorji, fotoaparati, 
kartuše, tonerji itd. A 7 ^ s ^ 1 

servis fotokopirnih strojev in ostale biro opreme, j ^ ^ ^ ^ ć j ^ c 

DELOVNI ČAS: 
od ponedeljka do petka: 
od 8,00 do 12,00 in 
od 13.00 do 17,00 
sobota: od 9,00 do 11,30. 

TRGOVINA Z GRADBENIM IN TEHNIČNIM BLAGOM d.o.o. 
Gasilska c. 4, Grosuplje - tel.:01/7864-068, tel/faks:01/7864-067 
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Režiser IGOR GRUDEN - dobitnik Zlate Linhartove značke 

Javni sklad RS za kulturne 
dejavnosti je podelil Zlato 
Linhartovo značko za delo na 
področju amaterske gledališke 
dejavnosti Igorju Grudnu. 

Igor Gruden se je rodil leta 1963, od 
1987. leta pa živi v Šmarju-Sapu. Dve 
leti pred njegovo diplomo na ljubljanski 
ekonomski fakulteti so v Grosupljem 
ustanovili gledališko skupino Boldrik. In 
tako je Igor prišel v stik z gledališčem: z 

njimi je igral v dveh predstavah, štiri pa 
je režiral. Pred petimi leti je začel režirati 
v Stični, v gledališki skupini Drzne in 
lepi. Z njegovimi uspešno zrežiranimi 
predstavami so se že trikrat uvrstili na 
republiško Linhartovo srečanje amater
skih gledaliških skupin Slovenije, nazad
nje letos junija v Šentjakobskem gleda
lišču v Ljubljani. Skupaj s stisko gleda
liško skupino je Igor lani prejel Jurčičevo 
priznanje za dosežke v kulturi. 

Gospod Igor Gruden, po poklicu ste 
diplomirani ekonomist, delali ste tudi v 
srednji šoli. 

Kot študent sem se hotel preizkusiti, 
kako funkcioniram kot učitelj v vlogi 
obvladovanja skupine in pri podajanju 
znanja. Zato sem delal 2 dneva na 
teden na ekonomski srednji šoli v 
Ivančni Gorici. Zanimiva izkušnja, ven
dar ne dovolj, da bi tu ostal. 

Po diplomi sem se zaposlil v večjem 
slovenskem gradbenem podjetju kjer 
sem vodil različne oddelke, med drugi
mi tudi marketing in finančni kontroling. 
Sedaj delam v večjem trgovskem pod
jetju, kjer opravljam usklajevalno in 
analitično-operativno delo zlasti na 
področju komerciale. 

Kdaj se pri vas pojavi zanimanje za 
gledališče? 

V srednji šoli sta me zanimala film in 
literatura, gledališča mi niso znali prav 
približati. Po dvajsetem letu, predvsem 
pa proti koncu diplome, sem se želel 
aktivno ukvarjati z umetnostjo in videl 
sem le dvoje možnih smeri: literaturo ali 
gledališče. S prijatelji smo nato v 
Grosupljem ustanovili gledališko 
skupino Boldrik in potegnilo me je h 
gledališču. To je bil čas burnih spre
memb v politiki in družbi in vse se je 
odražalo tudi v kulturi. Nastala so dru
gačna gledališča, na primer Glej in 
Mladinsko gledališče. Tudi jaz sem kot 
študent hotel spreminjati svet in se po 
drugi strani vključiti v aktualne gleda
liške tokove, ki so bili v Sloveniji kar 
močni. 

Spomini na skupino Boldrik. 
Skupina je nastala leta 1987 iz 

sodelavcev mladinskega rahlo 
"disidentskega" časopisa TNT. Naša 
prva predstava je bila lonescova 
Plešasta pevka, prvi režiser pa Goran 
Gluvič. Simona Zorčeva in jaz sva igrala 
zakonski par Smith, Breda Škrjančeva 
in Tomaž Vesel pa Martinove. Skupina 
je delovala 7 let in dvakrat smo bili po
vabljeni na Linhartova srečanja, s 
Plešasto pevko in Večno ptico. 

Pod imenom Boldrik smo uprizorili 
tudi Simonin projekt Ptica v zenici 

sonca. Sam sem sodeloval kot 
pomočnik režiserke. To je bila posebna 
izkušnja, igrati v naravi, na Magdalenski 
gori. 

Kako izbirate besedila? 
Težko je dobiti primerne tekste. 

Največ jih dobim kar v Knjižnici 
Grosuplje. Napisani morajo biti za pravo 
število igralcev, sodobno, jezikovno 
dobro oblikovani, da gledalca pritegne
jo. Najbolje je, če je besedilo inteligent
no in duhovito, a ne pretežko in pre
obširno. 

Kdaj začutite, da ste igro dobro 
zrežirali? 

Po korakih. Gradim od bralnih vaj 
naprej. Ko potegnem dramaturške črte 
in očistim jezik, je del opravila že za 
mano. Generalka pa na koncu pokaže, 
ali je delo zrelo za oder. No, do sedaj je 
bilo tako. Osnovni občutek, ali je delo 
dobro opravljeno, pa da odziv gledalcev 
že na premieri. 

Povabljeni ste bili na več (5) 
Linhartovih srečanj. 

Linhartova srečanja so pomembna 
zato, ker človek tam dobi določeno priz
nanje strokovnih krogov. To je tudi 
najvišja možna stopnička za amatersko 
gledališče. Je potrditev, da delamo 
dobro. Pogrešamo pa več konstruktivne 
in strokovne kritike. 

Kateremu življenjskemu vodilu 
sledite pri svojem delu? 

Dobro v življenju je, da človek zna 
pobrskati po sebi in svoji notranjosti, da 
najde tak izraz, da ga ljudje razumejo in 
da je to neka komunikacija, ki plemeni
ti življenje njemu in drugim. Pri izražanju 
čustev mora biti človek dosleden do 
samega sebe in toleranten do okolice. 
Sklepati mora kompromise le toliko, 
kolikor je nujno potrebno. V gledališču 
in v vsakdanjem življenju je pomembno, 
da znaš poslušati in opazovati. Če 
poslušaš druge, se lahko veliko naučiš. 

Gledališče ponuja človeku, da rea
lizira vsa tista čustva in misli, ki jih v 
vsakdanjem življenju težje izrazi ali pa 
sploh ne. Torej ima gledališče katar-
zično moč tudi za igralca. 

Zlato Linhartovo značko ste prejeli 
pred domačim občinstvom na "Ta 
veseli dan kulture", 3. decembra. Kaj 
vam to priznanje pomeni? 

Podobno kot Linhartova srečanja. 
Pomeni mi strokovno priznanje za moje 
delo in delo igralcev. Imam občutek, da 
je moje delo dobilo nek pečat, nekdo 
nas je opazil. To je sicer potrditev insti
tucije, ki nas podpira in servisira, osnov
na potrditev za moje delo pa je zado
voljstvo igralcev in gledalcev. 

Marija Samec 

Pogovor z najboljšo mlado 
pisateljico Polono Glavan NOC V EVROPI JE DOŽIVEL DAN V SLOVENIJI 

Polona Glavan je mlada pisateljica, 
najmlajša, ki jo je doletelo trajno priznan
je, ki bo pustilo pečat tudi kasnejšim 
rodovom. Ugledni literarni krogi so nam
reč njeno ime in delo umestili med 
pomembnejše dosežke slovenske litera
ture in njeno zgodbo uvrstili v pregled 
kratke zgodbe na Slovenskem (Antologija 
kratke zgodbe). Tudi njena pisateljska 
zgodovina je zaznamovana s prejetimi 
priznanji za pisateljsko kreativnost zato 
njena pojava na literarnem nebu ni zasi
jala kot meteor, temveč ima sedemindva-
jsetletnica bogato pisateljsko zaledje. 
Vanj sodi tudi pred kratkim izdani roman, 
sad njene pustolovske, družabne narave, 
NOČ V EVROPI, katerega nastajanje je 
predstavila na literarnem večeru v 
Knjižnici Grosuplje. 

Literarna kreativnost - vaš največji 
izziv? 

"Ja, v bistvu je. Je moje delo, tisto, kar 
čutim kot poslanstvo, če ga že moram 
imeti. Gotovo je tudi izziv in vse moje 
ambicije so načeloma vezane nanj." 

Kaj vas vzpodbudi k pisanju - so vaši 
motivi realni ali plod lastnega, notranjega 
sveta? 

"Začetni impulz prihaja od zunaj, 
izkušnja, temu se primeša kombinacija 
od znotraj. Če bi vedela, kaj ga vzpodbu
di, potem bi ta dražljaj zavestno iskala in 
bi lahko bila stalno v pogonu.! 

Vas je moč v poglobljenem branju 
odkriti kot skrivni subjekt, v vlogi svojih li
terarnih junakov? 

"To se rado dogaja. Implicitno sem pri
sotna, tok junakov je moj, nekaj, kar se 
meni zdi verjetno, kar sama določam." 

Ste pustolovka, radi se podajate in 
odkrivate manj znano. Svet, ki ga spoz
navate na potepih, potopite v svoj lite
rarni izdelek, roman Noč v Evropi je 
nastal po tovrstni izkušnji. 

"Sem pustolovka, a rada bi bila še bolj. 
Sanjam o tem. Vsaka nova izkušnja, nov 
premik, vse to je zame veliko vredno. 
Odklop! Komaj čakam trenutka, ko lahko 
ubežim rutini. Na potovanju po Evropi, iz 
katerega je potem nastal roman, sem se 
ravnala po občutku, nisem imela v naprej 
pripravljenega potovalnega načrta. 
Izogibam se krajem, kjer so že vsi bili, t i . 
klišejem. Potujem zaradi ljudi, jih opazu
jem, najraje imam kraje, kjer se 
zadržujejo ljudje. To se zagotovo odraža v 
mojem delu." 

Se kot pisateljica zavedate moči svoje
ga izraza ali vas postedicijska evforija še 
ni zajela? 

"Moč mojega izraza? Da bi spremenila 
svet? (smeh) Ne ustvarjam si iluzij, da bi 
bila bolj pomembna, kot sem v resnici. 
Vesela sem, če vidim, da moja knjiga živi, 
da me radi prebirajo." 

Ponavadi je tako, da recenzenti ne 
ujamejo povsem toka in vseh niti avtorje
vih misli, kaj konkretno ste želeli sporoči
ti oz. je vodilo vašega pisanja? 

"Vodilna misel je moto, zapisan na zad
nji strani: Premikanje je glavna naloga 
sveta. Ta stavek strnjuje ves roman. 
Stavek je povsem moj." 

Pišete kratke zgodbe, sedaj, če strogo 
razmejimo, pa roman, nekakšna razkoš
na sredina med obema zvrstema -
omnibus kratkih zgodb, povezanih v celo
to. Po mnenju kritikov nenavadna 
romaneskna forma, za marsikoga 
neprepričljiva, nedovzetna, odbijajoča? 

"V bistvu to ni odvisno od same forme. 
Nasploh neko predalčkanje. Nekateri 
ljudje enostavno ne segajo po knjigah 
kratkih zgodb, meni pa se je zdelo, da to 
je roman, zato sem ga tudi tako poime
novala." 

Po čem segate sami? 
"Prisegam na prozo, bolj intenzivno kot 

počasno. Bolj mi leži sodobna, ker se jo 
tudi trudim spremljati in me je včasih 
sram priznati, da kakšne neobhodne 
klasike nisem prebrala." 

Proza - čar nevezane besede? Kaj vas 
je pritegnilo v njeno srčiko? 

"Sam tok, zastopam stališče, da se da 
s prozo več povedati. Verjetno bi mi pes
niki oporekali. Različni tipi, različni medi
ji-" 

Drži se vas nalepka najboljše mlade 
prozaistke, do nedavno brez knjige. Kje 
vas je bilo moč prebirati? 

"V literarnih revijah. Prejela sem tudi 
nekaj kratkoproznih nagrad. Dve štu
dentski in nagrado Janinega natečaja." 

Roman - je ideja zorela dalj časa ali 
zgolj trenutni navdih, razodetje, kot ga 

sami imenujete? 
"Je pa ni. Ena zgodba se mi je utrinjala 

že nekaj časa. Sprožilni trenutek pa je 
nastopil, ko sem pred seboj zagledala 
vseh pet zgodb, ki sem jih morala samo 
še napisati." 

Liki - kako jih dograjujete, izbirate, so 
vam bliže moški ali ženski, zakaj - se kdaj 
poglabljate v to vprašanje? 

"Privlačijo me ljudje, kakršna sem 
sama oziroma pišem o ljudeh, ki jih poz
nam. Dopuščam možnost, da so junaki 
podobni meni, mojim prijateljem. Do 
sedaj sem gradila zgodbe na mlajših 
likih, moških, ženskih. Če bi jih že morala 
zajeti z eno besedo, bi rekla Evropa, 
zahodna civilizacija, katere del sem tudi 
sama." 

Kakšno je življenje vas, umetnikov? 
Nastopate boemsko, kot so vaše pogoste 
pritikline, ki jih generira družba, ali ste 
povsem navadni ljudje, ki v ničemer ne 
oddajate svoje literarne tenzije? 

"Primerjati umetnike je enako, kot bi 
primerjali birokrate ali prodajalce v trgovi
ni s čevlji. Druži jih poklic. Posamezniki so 
lahko izredno disciplinirani ali pa povsem 
razpuščeni klošarji. Meni osebno bolj 
ustreza urejeno življenje, nadzor nad 
samo seboj, da ne nazadujem." 

Kako se spominjate začetkov, ko ste 
še prodirali v slovensko literarno sceno? 

"Ves čas me spremlja misel, kako bo 
literarna javnost dojemala moje delo. Tak 
občutek pa je, vsaj po mojem mnenju, 
konstruktiven, da se vsake toliko zamis
liš. Včasih mi je manjkalo samozavesti, 
kar me je zaviralo. Strašila me je misel, 
da me literarni krogi ne bodo sprejeli 
medse. Prvič sem objavila v Literaturi, 
opazili so me in me začeli gledati in doje
mati drugače. Hitro so sledile še druge 
stvari, v roku enega leta sem dobila dve 
nagradi in kar naenkrat sem se znašla v 
centru pozornosti. Postajala sem vedno 
bolj obremenjena, pod nenehnim pri
tiskom, zašla sem v krizo, ki sem se je 
rešila šele z Nočjo v Evropi." 

Kaj menite o literaturi nasploh. Je pra
vična delitev po spolu? Zdi se, kot bi bile 
ženske pisateljice potisnjene v ozadje, pa 
čeprav so njihova dela povsem relevant
na moškim? 

"Dobrih pisateljic je zelo veliko, ne bi 
smeli delati razlike glede na spol. Moški 
so že tradicionalno bolj protežirani, tudi 
upajo si več. Znane so ugotovitve, da se 
moški tudi v poklicnih zadevah v naspro
tju z ženskami prijavljajo za mesta, za ka
tera nimajo kvalifikacij. Podobno je v lite
rarnem svetu. Moški se silijo v ospredje, 
četudi ne pišejo dobro. Na začetku sem 

tudi sama doživela gledanje navzdol, 
name, kot na žensko, kar me je vedno 
prizadelo." 

Radi prebirate svoja dela? O njih kas
neje razmišljate, iščete pomanjkljivosti, 
ali ste že v zasnovi perfekcionistka? 

"Po eni strani sem prefekcionistka, po 
drugi pa tudi lenoba. Naknadno je pre
pozno kar koli spreminjati in se obremen
jevati. Občasno odprem, kaj preberem in 
me celo preseneti kakšna misel, za 
katero se niti ne spomnim, da sem jo 
napisala na takšen način. Rada pa 
berem glasno, pred publiko doživim vzne
mirjenje. Vedno jo ocenim in se ji bralno 
prilagodim." 

Kaj v življenju vas poleg pisateljevanja 
še napolnjuje? 

"Ljubezen, druženje, potrebujem ljudi 
okoli sebe, ne morem brez. Pomembne 
so mi malenkosti, človeški rituali." 

Ste tudi prevajalka, kar je skorajda 
povsem običajna sorodnost obveznosti 
slovenskih pisateljev. Se ob prevajanju 
še močneje razvijate ali je prevajanje od 
pisateljevanja povsem neodvisno? 

"Kompatibilnosti so že zato, ker delaš v 
istem mediju, delaš z besedami. Oboje 
ima svoje prednosti in slabosti. 
Prevajanje se mi zdi težje v smislu, da 
moram zadeti pomen in se ne smem 
izmišljevati samo zato, ker bi se meni 
lepše slišalo, po drugi strani pa je lažje, 
ker ne potrebujem inspiracije. Velikokrat 
delam vzporedno, pišem in prevajam, 
trenutno pa samo prevajam in se mi zdi v 
redu, ker manj mislim na to, da ne pišem 
in sem še vedno lahko na nek način 
kreativna in ustvarjalna." 

Razmišljate, da bi glede na reference 

pisali v tujem jeziku, ali vsaj, da bi vaša 
dela brali tudi zunaj naših meja? 

"V angleščini sem že pisala, zgodba o 
Janku in Metki iz Janinega natečaja, ki 
sem jo tudi sama prevedla, pa je bila 
objavljena v Prague revue. Prevedli so me 
tudi že v hrvaščino, Antologijo kratke 
zgodbe pa tudi v nemščino." 

Vam domača pisateljska scena 
ustreza, ali se vam zdi, da bi lažje eksisti-
rali, tako v duhovnem kot povsem življen
jskem smislu, kje drugje, v drugem kul
turnem okolju? 

"Za stalno se verjetno ne bi preselila 
nikamor, za kakšno leto pa že. Prvo, kar 
mi pade na pamet je Antvverpen, London, 
Dublin. V glavnem evropska mesta." 

Ste zadovoljni s svojim življenjem, ne 
zgolj pisateljskim ozadjem, nasploh? Bi 
vnesli kakšne popravke? 

"Oh, zagotovo bi vnesla kakšne 
popravke. Danes, v tem času, pa se 
imam fino in ne bi ničesar korenito 
spreminjala." 

Če svoje mladostne želje primerjate s 
sedanjim stanjem, ali se vam zdi, da so 
se vam začetna hotenja spremenila in so 
vam bližje drugačne vrednote, kot ste jih 
imeli v mislih nekoč? 

"Gotovo. Opazila sem, kako se mi 
stvari spreminjajo in hvalabogu, da tako 
je. Edino, kar je stalno, so spremembe. 
Nenazadnje meje minila najstniška zale-
tavost, upornost za vsako ceno, pridobila 
sem bolj odrasle, trajne vrednote, ki so 
legitimne v mojem življenju: poštenost, 
odkritost, družina na splošno, ljubezen, 
prijateljstvo." 

Hvala za pogovori 
Barbara Pance 

SHOPPING AND FUCKING 
Nastop mladega študenta igre, Grosupeljčana Akira Hasegavva 

Gledališka predstava mladega britanskega dramatika Marka Ravenhilla je v 
izvedbi študentov tretjega letnika Akademije za gledališče, radio, film in televiz
ijo polno napolnila dvorano kulturnega doma v Grosupljem. Oživljeni krajevni kul
turni fenomen? Odgovore je po vsej verjetnosti iskati v igralski zasedbi, katero je 
dopolnil tudi mladi študent igre, Grosupeljčan Akira Hasegavva, in sodobna te
matika, približana mlajši populaciji. 

Zgodba o problematiki angleške, tukaj in zdaj živeče družbe je provokativno 
zasnovana, vzporednice v malo manj izzivalni obliki pa lahko poiščemo tudi v 
slovenskem sociološkem okolju. Dramatik, režiser in dramaturg Ravenhill je zras-
tel v britanskem kulturnem prostoru, ki je leta 1994 začelo spodbujati mlade 
avtorje, jih zaradi pomanjkanja zaloge domačih dramskih besedil 
izobraževati in uprizarjati njihove prvence. Novosocilano angažirano generacijo, 
v katero sodi tudi avtor Shopping and fucking, zaznamujejo kri in sperma, nasil
je in seks. Ali po besedah nemškega režiserja Thomasa Ostermeierja, ki je v 
Berlinu igro uspešno postavil na odrske deske, da so igre "serije dejanj, ki so 
svetlobna leta pred vsemi klišeji o človeški psihologiji. Serije dejanj, ki v ozadju 



Debatna knjigarna / kavarna 
V okviru Slovenskega knjižnega sejma je 29. novembra založba Mondena Iva 

Frbežarja v Cankarjevem domu v Ljubljani organizirala okroglo mizo o trivialni in visoki 
literaturi. V pogovoru, ki ga je vodil Jean J. Frbežar, so sodelovali besedni ustvarjalci: 
Klemen Pisk, Jurij Hudolin, Robert Titan - Felix, Bina Štampe Žmavc, Vlado Žabot in pes
nik ter založnik Ivo Frbežar. 

Pravzaprav je bilo izhodišče pogovora komercialno nasprotje: trivialna, umetniško 
manjvredna, a množična literatura se zelo dobro prodaja. S katerimi prijemi bi vsaj pri
bližno tako uspešna postala tudi umetniško višja, vrhunska literatura? 

Klemen P. bi tržno, komercialno vprašanje reševal s spreminjanjem, izboljševanjem 
sveta: dvigoval bi nivo bralne kulture, hkrati pa bi uporabil tudi državne mehanizme, 
kar pomeni, da bi privil davčni vijak in več denarja namenil "vrhuncem". 

Jurij H. seje "fokusiral" na samo knjigo. Zanj ni relevantna trivialno-vrhunska delitev, 
ampak knjiga kot knjiga. Glede ukrepov pa ni bil ne moralističen ne oblastniški: 
kvalitetne knjige bi propagiral s populističnimi, banalnimi, trivialnimi dodatki. In je opo
zoril na stojnico vrhunske Beletrine, kjer so obiskovalcem sejma nastavili ročni 
nogomet! 

Tudi za Roberta T. F. sta dvojčici: popularna in hermetična literatura upravičeni, saj 
šele skupaj sestavljata celoto, sicer pa je navijal za popravljanje bralstva s pomočjo šol
stva, čeprav ni izključeval možnosti, da bi šolska prisila lahko tudi negativno delovala 
na bralne potrebe "subjektov". 

Bina Š. Ž. se je ozrla po dvojčicah s stališča sodobnega doživljanja časa: bralec 
visoke literature mora imeti čas, trivialno pa lahko "požre", prebere stoje, jo konzumira 
hkrati s hamburgerjem. Uporaba časa pa se seveda ne da kar tako spremeniti. 

Ivo F. je bil enciklopedičen: opozoril je na vlogo knjižnic, ki pa da se preveč ravnajo 
po načelu: le da se bere, opozoril na trivialne, popularne prijeme založb, na zapostav
ljenost literature v medijih: literatura pride na vrsti po drugem dnevniku, in na državni 
pavšalizem. Vsakemu nekaj, kar pa ne vzpodbuja ne založnika ne avtorja. 

Vlado Ž., the last, but not the least, je bil trdno, voluntaristično samozavesten: avtor 
ne piše za bralce, ampak se spopada s snovjo. Narod ni nikoli bral več kot danes, sicer 
pa je bila knjiga zmeraj domena duhovnih elit. Branje je privilegij vsej tržnosti navkljub. 

Izrazne in vsebinske strani literature kot literature pa omizniki niso niti omenili. 
J. Muller 

Sprehod med našimi knjigami 
Na letošnjem Knjižnem sejmu, največji slovenski založniško-knjigotrški prireditvi, 

organizirani od torka, 27. nov., do nedelje, 2. dec. v Cankarjevem domu v Ljubljani, je 
nastopalo 74 slovenskih založb iz Slovenije, Avstrije in Italije, ki so v zadnjem letu izdale 
4000 različnih knjig in revij. Seveda smo se najprej ustavili pri Mondeni, založbi, ki ima 
sedež na Grosupljem, njen lastnik pa je Ivo Frbežar. Program založbe je pester in 
kvaliteten: izdaja zlasti sodobno leposlovje in publicistiko, knjige za otroke, slovenske 
klasike pa tudi lahkotnejšo literaturo, izbrana dela, antologije... Med najnovejšimi 
Mondeninimi založniškimi podvigi je 6 knjig pisateljice Bine Štampe Žmavc: pesniška 
zbirka z naslovom Poševno sonce, proza Ukradene sanje in štiri knjige za otroke, dalje 
pesniška zbirka Roberta Titana - Felixa Knjiga o razbitem času, pesmi sodobnega 
makedonskega pesnika Rista Jačeva in dve esejistični knjigi: Janeza Suhadolca Nič ne 
bom rekel, tiho pa tudi ne bom in Tatjane Pregl Kobe Likovne impresije I. Tik pred izidom 
ima Mondena 6 knjig, med njimi tudi pesniški prvenec Andreja Mihovliča, avtorja, ki živa 
na Grosupljem, ter roman o biološki bombi T. Kukovice. Delo je bilo napisano že lani, nje
gova tematika pa je v zadnjem mesecu postala aktualna ne le v ZDA, ampak tudi v 
Sloveniji. 

Kako prodoren in uspešen je Ivo Frbežar, kaže tudi podatek, da je v Skopju pravkar 
izšla zbirka njegovih v makedonščino prevedenih pesmi. 

Založba Mondena letos praznuje 
10 let od ustanovitve - čes t i tamo / Uredniš tvo 

Sicer pa se kraji naše upravne enote na letošnjem knjižnem sejmu bolj redko pojavl
jajo. Vendar Željko Kozinc v dveh svojih publicistično-turističnih uspešnicah Lep dan 
kliče na prikupen, informativno bogat in duhovit način opisuje Kopanj in Kamni Vrh nad 
Ambrusom oziroma Magdalensko goro, Tabor nad Cerovim, Višnjo Goro, Muljavo, 
Stično, Vir pri Stični, dolino zgornje Krke in Turjak. Prav bi bilo, da bi se vsaj na vseh treh 
krajih iz naše občine omenjeni knjigi tudi dobilo, saj opisujejo naše nedvomno 
najpomembnejše kulturne bisere. 

V Sto gradovih na Slovenskem je I. Jakič opisal tudi Čušperk pa Višnjo Goro, Šumberk 
in Turjak, med Sto najlepših cerkva na Slovenskem je I. Sedej uvrstil cerkve v Stični, Sp. 
Dragi in na Kamen Vrhu, med Sto znamenitih osebnosti v šolstvu na Slovenskem pa po 
zgodovinarki S. Pavlic sodi tudi Janez N. Primic (1785-1823), doma iz Zaloga pri Škofljici. 

Avtorjev ali urednikov, ki so biografsko povezani z našim delom Dolenjske, je na 
knjižnem sejmu poleg Iva Ferbežarja še šest: pesnik in zgodovinar Jože Kastelic, doma 
iz Šentvida pri Stični, je skupaj z J. Dularjem napisal knjigo o predvojnem Literarnem 
klubu, sam pa ima tudi knjigo Umreti ni mogla stara Sibila, v kateri obravnava antične 
motive v Prešernovih pesmih in pismih. Željko Kozinc, nekdanji urednik našega 
občinskega časopisa, ima poleg že omenjenih uspešnic tudi Libero, prozo o 
nogometašu. V antologijo Sto duhovnih pesmi, ki obsega obdobje od Prešerna do 
danes, je uvrščen tudi Ciril Bergles, pesnik, rojen leta 1934 v Repčah pri Šmarju, 
obsežno antologijo Moderne francoske poezije pa je izbral in uredil pesnik in poetolog 
Boris A. Novak, po materini strani povezan z Žalno (Lužarjev rod). Med spominsko-doku-
mentarno literaturo sodi knjiga V primežu revolucije, ki jo je napisal Ivan Lavrih, medvo
jni dobrepoljski kaplan, v Slovensko književnost III, ki jo je napisalo več avtorjev, pa je 
uvrščen tudi pesnik Vinko Žitnik, doma z Grosupljega. 

J. Muller 

razgrinjajo razočaranje nad svetom in spoznanja mladih ljudi. In na drugi strani 
tudi željo po prepoznavnosti, po provokaciji in ugajanju publiki." Skratka igra, ki 
kljub brezosebnim karakterjem, nasilju, perverziji, krvavim dejanjem na skrajni 
meji absurda, ni povsem brez pomena. Generacija potrošniške družbe, o kateri 
teče govor, ne pozna globljih vrednot od trgovine, zla sodobnih manifestacij 
razpečevanja drog, prostitucije, vroče linije in AIDS-a. Avtor sam pravi, da je želel 
pisati o ljudeh, ki so obupali v iskanju svojega življenjskega smisla in so odrasli 
v okolju, v katerem odloča trgovina." Ta svet sem želel uporabiti kot metaforo." 
Karakterji, ki so jih mladi študenti izvrstno poosebili, s svojo interpretacijo pa je 
še posebej navdušil Akira Hasegawa, so determinirani z denarno slo, razrvanimi 
medsebojnimi odnosi, incestudiozno naravo in komercializacijo kulture. 
Nakupovanje preko televizije in spolnost, ki je le destruktivna agonija, je vse, kar 
ostaja dramskim junakom, pa še v tem preostanku razdrobljenega sveta ne 
morejo poiskati pravega smisla. Šokantni zaključek jeznega umetnika, prežet s 
propadom identitete posameznika, sadomazohizmom in nadvlado potrošnje, je 
opozorilni klic na nevarno bližajočo se usodo sodobne, denarju in potrošnji 
podrejene družbe. 

Barbara Pance 

Najlepša viža Slovenije 
ZA LETO 2001 

ansambla 
Franca Potočarja 

s Podlipškimi fanti 
Leto je naokoli in ljubitelji narodno 

zabavne glasbe širom Slovenije so 
ponovno izbirali najlepšo vižo leta 
2001. V akciji, ki jo že drugo leto orga
nizira Radio Slovenija, je preko celega 
leta tekmovalo 55 ansamblov iz 
Slovenije in zamejstva, poslušalci pa 
so izbirali mesečne zmagovalce in na 
koncu tudi najlepšo vižo leta 2001. 

Urednica narodno zabavne glasbe 
na Radiu Slovenija Irma Rauh je v 
decembrski izbor uvrstila skladbo 
Dekle iz mlina, za katero je glasbo 
napisal Franc Potočar, besedilo Ivan 
Malavašič, priredbo pa Niko Zlobko. 
Fantje iz ansambla Franca Potočarja 
so jo zaigrali in zapeli, gledalci pa 
izbrali - tedaj za vižo meseca decem
bra, pred nekaj dnevi pa tudi za 
najlepšo vižo leta 2001. 

Že drugo leto zapored prihaja 
najlepša viža Slovenije iz naših krajev, 
lansko leto so najlepšo vižo zapeli in 
zaigrali člani ansambla Slapovi. 
Podlipški fantje z ansamblom Franca 
Potočarja uspešno nadaljujejo tradici
jo fantovskega petja iz škocjanskih 
krajev. Tudi celotni ansambel nadalju
je tako po stilu, kot tematiki, začeto 
pot ansambla Draga Elikana iz Škoc-
jana. 

Ansambel ravno sedaj končuje 
studijska snemanja in bo v mesecu 
decembru izdal novo kaseto, na kateri 
bo tudi najlepša viža leta 2001 Dekle 
iz mlina. Kaseta bo izšla v založbi 
Sraka iz Novega mesta. Na njej bo 
poleg narodno zabavne glasbe tudi 
slovenska narodna glasba, ki jo člani 
vokalne skupine Podlipški fantje gojijo 
že 16 let. 

Ansamblu ob tem velikem uspehu 
iskreno čestitamo in želimo še veliko 
uspehov in lepih trenutkov ob izvajan
ju domače glasbe. 

MIKLAVŽ V "VELIKI HISI NA KONCU MESTA" 

Na pobudo članic Ženskega pevskega zbora Magdalena iz Grosupljega (pod 
vodstvom Emila Kovačca), ki so povabile v goste zdaj v že tradicionalno sodelo
vanje, Moški pevski zbor Samorastnik iz Žalne (pod vodstvom Draga Zakrajška), 
so varovancem Doma starejših občanov v četrtek, 29. novembra 2001, ob 15,30 
pripravili lepo popoldne. V začetku sta oba zbora nastopila samostojno, na koncu 
pa sta zapela skupaj tri pesmi: Se davno mrači, Ljubezen do domovine in Pozimi 
pa rožice ne cveto. 

Potem je sledilo veliko presenečenje - varovance je obiskal Miklavž. Pred tem 
so mu jerbas napolnili s sladkimi pecivi v Pekarni Grosuplje. Program je povezo
vala ga. Jolanda Grom, ki tudi prepeva v ženskem zboru. Veselega srečanja sta 
se udeležili tudi predstavnici Pekarne in predsednica Društva upokojencev 
Grosuplje, ga. Malči Žitnik, ki je vsem zaželela vesele praznike, veliko zdravja in 
srečno novo leto. 

Mnogo topline je žarelo med vsemi, ki so potem, ko je Miklavž delil darila in 
odšel tudi po sobah, ob Dragotovi frajtonerici še veselo prepevali, da se je kar 
prehitro storila noč, ali kot je dejala predstavnica Doma starejših občanov, da so 
v "veliki hiši na koncu Grosupljega" zares veseli takšnih obiskov. 

Jože Mlkllč 
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0 JOJ, MAJHNI SMO! KAJ SPLOH LAHKO NAREDIMO?? O 
Ko človek po zakonu vstopi v odraslost 

- pri 18 letih v Sloveniji - lahko reče, da je 
večino življenja preživel kot "majhen". 
Otrok je manjši od odraslih, razvije se, ne 
zaveda se še vsega. Sicer se tudi odrasli 
ne, a v povprečju več od otrok. Kot majhen 
gleda otrok večino ljudi navzgor in pogosto 
ostane občutek, da so pomembni ljudje 
veliki. To uporabljamo tudi v vsakdanjem 
jeziku, ko govorimo o "ta velikih". Samo 
kakšen od "velikih" je v resnici velik - fi
zično in kot oseba. Otroku pa se verjetno 
zdi, da živi v svetu velikih, kot Guliver med 
velikani. Če je v množici, lahko otrok vidi le 
noge in zadnjice, dokler se ga kdo od 
"velikih" ne usmili, ga dvigne in mu pokaže 
še kaj več. Ker je mali zrasel, je pridobil 
tudi na pomembnosti, kar ponavadi s svo
jim obnašanjem pokaže. 

Tudi vzgojitelji/ce in učitelji/ce so dolgo 
časa večji/večje od otrok in mladih. 
Občutek majhnosti se še poveča, ker 
učenci v razredu sedijo, učitelj/ica pa stoji 
ali sedi na mizi in ga/jo gledajo navzgor. 
Počasi mladi dorastejo in morda celo pre
rastejo učitelje/učiteljice. A občutek ostaja 
podoben kot prej, saj se majhnosti ne da 
izogniti, dokler mlad človek dobiva ocene. 
Tisti, ki jih daje, je večji. Torej fizična 
velikost ni nujno povezana s pravicami in 
možnostmi. Na srečo obstaja veliko 
možnosti, kjer se otrok ali mladostnik 
lahko izkaže kot "velik", tako da ima do 
18. leta, ko uradno postane odrasel, že 
kakšno izkušnjo velikosti. Zdaj je namreč v 
svetu velikih. 

A problem je, ker se ti veliki dostikrat 
obnašajo kot majhni ali pa jih drugi veliki 
prisilijo k temu. Če pogledamo na nivo 
države in podjetništva, vidimo, da se mora
jo mali pogostokrat veliko bolj boriti za 
svoje mesto kot veliki. Da ne omenim tis
tih, ki se ustrašijo, ko zagledajo svojo 
majhnost in raje zbežijo ali se umaknejo. 

Govoreč o majhnosti Slovenci ne po
zabimo omeniti majhnosti naše države. 
Majhni da smo, malo nas je, malo ljudi 
nas pozna in podobno. Včasih se mi zdi, 
da smo majhni predvsem zato, ker se tako 
obnašamo. Želimo morda potrjevati svojo 
majhnost? "Ker smo majhni, nas pozna 
malo ljudi," pogosto slišimo reči. Ne drži 
popolnoma! Koliko slovenskih podjetnikov 
je majhnih, pa so uspeli tako doma kot v 
svetu. 

In še ena država za primerjavo - Malta, 
ki jo pozna večina ljudi, čeprav jo je na 
zemljevidu Evrope komaj za piko, največji 
otok lahko zaobjameš z enim pogledom, 
velika je za dobre 3 občine Grosuplje, pre
bivalcev ima okoli 400.000, nekaj več kot 
Ljubljana. Z letalom jo prav hitro preletiš, 
tako da komaj vidiš, da je vse praktično 
kot eno mesto in da imajo ogromno baze
nov. Majhni, pa vendar se poleti število 
ljudi na otoku vsaj podvoji! Kaj privlači 
ljudi? Gotovo je to ugodna klima. Šele 
sredi novembra so zamenjali poletno garde
robo za zimsko, s tem da smo bili še vedno 
večino časa v kratkih rokavih. Vendar 
klima ni vse in tudi tega o podnebju ne bi 
nihče vedel, če ne bi ljudje širili informaci
je o tem naokrog. Tega ne delajo le obisk
ovalci, tudi domačini s ponosom govorijo o 
vsem, kar ima njihova država, o njeni 
majhnosti se bolj šalijo, delujejo pa kot "ve
liki". Z vso pravico. Toliko samozavestnih 
ljudi srečaš malokje. Pa se morajo na 
majhni površini znajti v vsem. Vse državne 
strukture imajo, lastni izobraževalni sistem, 
tudi vodo dobivajo z razsoljevanjem morja. 
Le zelenih površin jim bo počasi zmanjkalo. 

Odkrito povedano ima Slovenija in tudi 
občina Grosuplje marsikaj, o čemer Malta 
ne more niti sanjati. In v svetovnem merilu 
smo še vedno tako majhni, da so tudi raz
dalje med zanimivostmi zelo kratke. A kje 
srečaš veliko ponosa? Nogomet, smučan

je in drugi športi ne bodo dovolj za promo
cijo Slovenije. Naš ponos, s katerim pred
stavljamo našo državo, bo pokazal, da 
smo bogati (s tem ne mislim denarja), da 
se lahko s čim pokažemo, da je vredno 
priti k nam. Čedalje več ljudi prihaja v 
Slovenijo, ker so spoznali Slovence in jih 
pridejo obiskat. Kot "veliki" pa bi se morali 
obnašati tudi v vsakdanjem življenju. 
Nihče ni vreden več in nihče manj. Po 
smrti bomo vsi enaki. Vsak ima svoje 
darove, ki jih lahko s ponosom pokaže, hi 
gospod zdravnik, gospa sodnica ali pa 
uradnik imajo enake težave v življenju kot 
vsi ostali. Tisto, kar je na televiziji, pa vemo. 
da ni res. Vsi smo si enakovredni. 

Verjetno je za večji občutek samoza
vesti zares potrebno več narediti že pri 
malih. S strani staršev, predvsem pa šole, 
rabijo otroci in mladi veliko več priložnosti, 
da se izkažejo. Ne le tisti, ki že po naravi 
blestijo, VSI rabijo take priložnosti. 
Verjetno ne bi bilo napak, če bi, tako kot 
svetuje univerzitetni profesor dr. Janez 
Mayer, v šolah večkrat omenili pomembne 
Slovence. Veste, da imamo Slovenci 
nobelovega nagrajenca? Če se prej ni 
smelo poudarjati zaslužnih Slovencev, se 
jih sedaj lahko. In jih je potrebno, ker to 
pomaga k večjemu ponosu. Če sam ne 
boš ponosen na svoje, kdo pa bo? Tudi 
občutek povezanosti s svetom se vzgaja 
preko ljubezni do svoje domovine. 

Morda bi mi lahko drugam širili kakšno 
našo navado (npr. Miklavža), ne samo 
pobirali od drugih (npr. Božička), saj smo 
tako majhni, kot hočemo biti. In kot smo 
že rekli, fizična velikost ni nujno povezana 
z možnostmi. Najbolj nas omejuje pred
vsem domišljija, kako se predstaviti svetu 
in naš občutek majhnosti. Se spomnite 
reklame za nek avto: Kaj sploh še ostane 
velikim? 

Alenka Oblak 



PETARDE? NE, HVALA! 
Že smo zakorakali v prednovoletni čas. Ulice so ovite v zlate in srebrne in 

modre in...lučke, jelke so okrašene s prečudovitimi okraski. 
Ves ta blišč pa že kar nekaj časa moti pokanje petard na ulicah, v naseljih, 

okrog šol... 
Velike petarde so tako močne, da imajo moč vžigalnika na ročni bombi, ki se 

uporablja v vojaške namene. Zelo nevarne so petarde, ki se pri obračanju 
dotaknejo ovire, najpogosteje roba pločnika, vozila, pešca. Zelo nevarno je, kadar 
petarda pade v notranjost stanovanja, šole, hleva, vozila ali v oblačila pešcev. 

Deček je prihajal v šolo. Sošolec je proti njemu vrgel petardo. Padla mu je med 
bundo in torbo. Počilo je! Bunda in torba sta bili popolnoma uničeni, deček pa je 
imel hudo opečeno kožo na hrbtu. 

Kolesarju so med vožnjo vrgli petardo pred kolo. Prestrašil se je, padel in se 
hudo poškodoval. 

Marsikomu je petardo razneslo že v roki ali pa kar v žepu. 
Do hudih poškodb pride, če petarda poči v poštnem nabiralniku, sodu, stek

lenici, zabojniku... 
O nevarnostih petard so razmišljali učenci 3. razreda na OŠ Žalna z učitelji

co Lidijo Kastelic 

Objavljamo nekaj njihovih razmišljanj: 
Petarde sovražim že od nekdaj. Tudi Je še nisem prijela, zato nisem bila 

še nikoli poškodovana zaradi njih. Bilo pa Je že zelo veliko takih primerov. 
Jaz ne kupujem petard In hranim denar za druge reči. - Tanja 

Petarda je nevaren predmet, zato je še nikoli nisem prižgal, čeprav sem Jo že 
videl. Jaz ne bom prižgal petarde, pa čeprav mi Jih zastonj ponujajo. - Jan K. 

Namesto petard bom varčeval denar, da si bom kupil novo sobo In kolo, 
da bom lahko naredil kolesarski izpit. - Gašper Šeme 

Jaz hočem raje lego kocke namesto petard. Denar bom raje prišparal za 
računalnik, ne pa za petarde. - Klemen Tomšič 

Ker sem se odpovedal petardam, ml Je mami kupila karte. Ne bom metal 
petard zato, da me ne bo opeklo. Petarde so lahko narejene narobe in 
lahko prehitro počijo. - Primož Škulj 

Petarde spuščaj samo v spremstvu staršev. Petarde pokaj na samoti. -
Jaka Jaklič 

Ne maram petard, ker so nevarne. Raje si kupim čokolado, avto, sklro, 
kolo in računalnik. - Martin Jamnik 

NOVEMBER - MESEC BOJA 
PROTI NASILJU IN VSEM 

VRSTAM ODVISNOSTI 
NASIUE - ŽAL DEL NAŠEGA VSAKDANA 
Pogosto slišimo besedi odvisnost in nasilje. Sprašujemo pa se, katero 

obnašanje je tako, da nas vodi na pot nasilja oz. odvisnosti in kje so meje, kako 
naj jih postavimo, da do tega ne bo prišlo. 

Mesec november je posvečen boju proti vsem odvisnostim. Tudi na naši šoli že 
vrsto let sodelujemo v akciji Zveze slovenskih društev za boj proti raku NE PRIŽGI 
PRVE CIGARETE in tako učenci 6., 7. in 8. razreda podpisujejo slovesno 
zaobljubo, da v tekočem šolskem letu ne bodo prižgali cigarete. Z učenci se na 
razrednih urah učitelji pogovarjajo o nevarnih odvisnostih - kajenju, alkoholu in 
tudi nelegalnih drogah. V tednu boja proti zlorabi prepovedanih drog nam je Urad 
za droge omogočil, da si je nekaj predstavnikov naše šole ogledalo odrsko pred
stavitev drame po romanu "Kam grejo ptice umret", avtorice Marinke Fritz-Kunc. 

V letošnjem šolskem letu smo na šoli organizirali izobraževanje za starše in 
učence na temo NASIUE. Predavanje za starše je imela mag. sociologije, ga. 
Andreja Čufer, sodelavka Društva za nenasilno komunikacijo iz Ljubljane. S pre
davanjem o nasilju v družini, ki se iz družine prenaša v šolo in v vse sfere 
družbene skupnosti, je hotela predavateljica poudariti pomen vzgoje, ki naj pelje 
v osvajanje vrednot nenasilja. Kar smo oz. bomo v vzgojo s takimi vrednotami in 
zgledi vložili v našega otroka, bo otrok iz otroštva odnesel v puberteto in v odraslo 
življenje, nosil s seboj in delil med svoje bližnje. 

POMEN BESEDE "NASIUE" V OTROŠKIH OČEH 
Za učence od 5. do 8. razreda smo izvedli naravoslovni dan na temo NASIUE. 

Učenci so si ogledali predstave potujočega gledališča PRO FORTIS d.o.o. in sicer 
fantje predstavo z naslovom NASIUE, dekleta pa predstavo SPOLNE ZLORABE. 
Po predstavi so učenci nadaljevali delo v delavnicah, ki so jih vodili člani Društva 
za nenasilno komunikacijo in delavci šolske svetovalne službe. Učenci so se s 
pomočjo igre vlog poglobili v številne vsakdanje probleme medvrstniškega nasil
ja. Na ta način so se učili, kako lahko vsakdanje probleme razrešujejo bolj strp
no in z manj konflikti. Učili so se načinov, kako se uprejo situacijam, ki jih pripel
jejo na rob in jih potiskajo v svet zlorabe in prezgodnje spolnosti. 

Po zaključku delavnic so se učenci spet zbrali v matičnih učilnicah, kjer so sku
paj z razrednikom analizirali in razvrščali vtise s predstav in različnih delavnic in 
obravnavali probleme, ki se v zvezi z nasiljem pojavljajo v njihovi razredni skup
nosti. 

Učencem razredne stopnje in podružnične šole Polica je bila namenjena 
gledališka predstava z naslovom NASIUE MED VRSTNIKI iste gledališke skupine, 
učenci pa so to temo obravnavali tudi na razrednih urah. 

Za zaključek nam je g. Škoporc, policist Policijske postaje Grosuplje, sprego
voril o škodljivosti in nedovoljeni uporabi pirotehničnih sredstev. Posebej je opo
zoril na vse nevarnosti, ki jih nepravilna uporaba povzroča in učence opozoril na 
določila Zakona o pirotehničnih sredstvih. 

Vsi skupaj si želimo, da jih tako otroci kot odrasli ne bi uporabljali v nedovol
jenem času in prostoru in na ta način ne bi izvajali nasilja nad ljudmi in živalmi, 
s čimer bi prispevali k lepšim, toplejšim in varnejšim praznikom. 

Marjana Perme vlršek, OŠ Brinje Grosuplje 

Mladi govorimo o . . . DROGAH 
Šmarje-Sap, 15. november - Tudi naša družba se vse pogosteje srečuje s problematiko različnih razvad in zasvo

jenosti. Eden pomembnih vzrokov za pomanjkljivo odzivanje na probleme alkohola, tobaka in drugih drog sta nez

nanje in slaba informiranost. Primarno preventivo pa se da doseči edino s posredovanjem objektivnih informacij 

ter organizacijo vodenih pogovorov o drogah. S tem namenom je društvo za mlade "Utrip" iz Šmarja Sapa v avli 

Osnovne šole pripravilo okroglo mizo o drogah. 

Gostje na okrogli mizi so bili: dr. Milan 
Krek, direktor Urada vlade RS za droge; 
Angelca Likovič, predsednica Odbora za 
družbene dejavnosti v Občinskem svetu 
občine Grosuplje; Jožica Matjašič, direk
torica Centra za socialno delo Grosuplje; 
dr. Janko Dolinar in dr. Janez Mervič iz 
Zdravstvenega doma Grosuplje ter Stane 
Škoporc, vodja policijskega okoliša 
Grosuplje. Okrogle mize, ki jo je vodil 
predsednik društva "Utrip" Matej Košir, 
sta se udeležila tudi mati bivšega zasvo
jenca ter bivši odvisnik od drog Domen 
Novak iz društva za pomoč zasvojencem 
"Up" iz Ljubljane. Žal med udeleženci ni 
bilo opaziti prav veliko staršev, ki naj bi jim 
bila podobna srečanja posebej namenje
na. Toliko bolj razveseljiva pa je bila zato 
prisotnost ravnateljev in ravnateljic, 
učiteljic, domačega župnika in drugih, ki 
se z vzgojo ukvarjajo profesionalno. 

V uvodu je dr. Krek opozoril na samoini
ciativnost na lokalnem nivoju pri reševan
ju problemov povezanih z drogami. 
Preventiva pred drogami je mnogo 
uspešnejša od zdravljenja zasvojenih. 
Droga se najmočneje razpase po spalnih 
naseljih. Tipična primera sta Štepanjsko 
naselje v Ljubljani in Markovec nad 
Koprom. Ta urbana naselja nimajo duše: 
ljudje se med seboj slabo poznajo, v 
neposredni bližini ni igrišč, kinodvoran, 
knjižnic, itd. Mladi preprosto ne znajo 
izkoristiti dneva - zato se omamljajo. 
Ukrepi za preprečevanje uporabe in 
zlorabe drog so učinkoviti, če sodelujejo 
starši, vzgojiteljice, učitelji in učiteljice, 
duhovniki, člani društev in politiki. Po 
Sloveniji je bilo tako ustanovljenih že kar 
nekaj t.i. Lokalnih akcijskih skupin (LAS), 
v katerih sodelujejo vsi zainteresirani. S 
pomočjo LAS-a sta nastali tudi terapevt
ski skupnosti v Sopotnici nad Škofjo Loko 
in v Novi Gorici. 

Žal je skupinice mladostnikov, ki že 
uživajo drogo, zelo težko zaznati. 
Zasvojeni otroci postanejo problematični 
šele takrat, ko nimajo droge. Takrat šele 
se zatečejo po pomoč. Tudi na govorilne 
ure in okrogle mize hodijo večinoma 
starši, ki nimajo problematičnih otrok. 
Največji problem je zato, kako sporočiti 
staršem sum, da se njihov otrok drogira. 
Obstaja nevarnost zanikanja s strani mla-

DEDEK MRAZ ZE 
NAKUPUJE DARILA 
V Dedkov koš nalagajo darila prid

ni člani Društva prijateljev mladine 
iz Šmarja-Sapa. Dedek Mraz bo 
lahko obdaril predšolske in šolske 
otroke do 3. razreda le, če bodo 
sponzorji in donatorji segli v svoje 
malhe in finančna sredstva ali 
proizvode namenili društvu, ki ima 
svoj poslovni račun na Ljubljanski 
banki v Grosupljem (št. poslovnega 
računa je 02022-0015226050) , 
sedež pa na osnovni šoli Šmarje. 

Dedek bo s svojim spremstvom 
prišel v šolo Šmarje-Sap v soboto 
22. decembra ob 16.00 in 17.30 
uri. Najprej bo z igrico in darili 
razveselil otroke iz Sel, Cikave, 
Podgorice, Paradišča, Zg. Slivnice, 
Velikega in Malega Vrha, Tlak in 
Gajnič, nato otroke iz Šmarja-Sapa 
in šolarje. 

Starejši šolarji so mu napisali, da 
bi radi imeli digitalni fotoaparat, 
morda jih bo Dedek presenetil. 

Društvo prijateljev mladine Šmar
je-Sap želi vsem članom, krajanom 
in poslovnim partnerjem vesele 
praznike in SREČNO v novem letu 
2002. 

PREDSEDNICA DPM 
Milena Lunar 

dostnikov in njihovih staršev, saj se vsi 
bojijo "socialne brce". 

Ga. Likovič je spomnila na okroglo 
mizo, ki jo je organizirala v marcu leta 
1998. Že takrat se je zavzela za nes
trankarsko in nepolitično delo na 
področju preprečevanja uporabe in 
zlorabe drog. Opozorila je na pomemb
nost sodelovanja s starši. Obstajajo šole 
za različne poklice: mizarje, kovinarje 
šoferje ni pa šole za najpomembnejši 
poklic - za poklic staršev. Delo s starši 
zato mora potekati z občutkom, saj so 
starši zelo občutljivi, ko gre za njihove 
otroke. Posebej kritični so otroci iz neure
jenih družin, v katerih je prisoten alkohol 
in s tem prepir. Podprla je ustanovitev 
Lokalne akcijske skupine, v kateri morajo 
sodelovati predstavniki vrtcev, šol, 
cerkve, društev in strank. Uspešni bomo 
samo, če bomo delovali usklajeno. 

Ga. Matjašič je predstavila delo, ki ga 
opravlja CSD Grosuplje, na področju 
iskanja rešitev za odpravljanje težav, s 
katerimi se srečujejo odrasli in mladolet
ni odvisniki. Žal so odvisniki s Centrom za 
socialno delo pripravljeni sodelovati šele 
takrat, kojih družina in družba že izločita. 
Taki odvisniki običajno potrebujejo zdrav
ljenje v komunah. 

Dr. Dolinar se, tako kot vsi zdravstveni 
delavci, srečuje šele z globoko zabredlimi 
pacienti, ki imajo abstinenčne krize, ali 
pa je pri njih prišlo do prekoračitve 
odmerka (predoziranja). Najbolj nevarna 
je kombinacija drog (npr: alkohol, tobak, 
ecstasy) in pomirjeval. Stanje na področju 
Grosuplja je kritično - predvsem med 
mladimi. Zaskrbljeni starši večkrat kličejo 
v ZD, ko pri svojih mladostnikih prvič 
opazijo nenavadno obnašanje. Po 
zakonu o varstvu osebnih podatkov pa 
sme zdravnik sporočiti staršem nekatere 
podatke o mladoletnih pacientih (droge, 
splavi), le če so leti mlajši od 14 let. 

G. Škoporc je navedel nekaj statis
tičnih podatkov. PP Grosuplje je v prvih 
devetih mesecih letošnjega leta 
zabeležila 11 kršitev zakona, ki govori o 
proizvodnji in prometu z mamili, podala 3 
kazenske ovadbe zaradi omogočanja 
uživanja mamil ter 2 zaradi proizvodnje in 
prodaje mamil. Največji problem pri odkri
vanju kaznivih dejanj s področja mamil je 
prodaja in uživanje mamil v zasebnih 
prostorih. Uživanje drog pa samo po sebi 
še ni kaznivo dejanje. 

Župan g. Lesjak je opozoril na dejstvo, 
da z Evropo prihajajo k nam tudi droge. Z 
mladostniki, ki so že zašli na pota 

omame, naj se ukvarjajo ustrezne institu
cije, ostali pa moramo delati predvsem 
na področju preventive. Eden pomemb
nejših ciljev LAS-a bi moral biti ukvarjanje 
s starši, ki so po zakonu dolžni skrbeti za 
otroke. 

Ga. Lunar je predlagala, naj z mladimi 
delajo predvsem mladi, saj si sovrstniki 
med seboj bolj zaupajo, poznajo mla
dostni utrip in ustrezne prijeme. 
Predstavila je izobraževalne preventivne 
projekte, ki so jih izvedli na šoli, za 
učence, učitelje in starše. Izrazila je 
bojazen, da nekateri otroci z drogo 
eksperimentirajo že v osnovni šoli, ter 
nezadovoljstvo nad delom policije pri 
preprečevanju in odkrivanju vandalskega 
početja v okolici šole in na športnih 
igriščih. Po njenem mnenju morajo otroci 
aktivno preživljati svoj prosti čas, zato 
potrebujemo urejena igrišča, telovadnice 
in druge prostore. 

V nadaljevanju smo bili priče pre
tresljivi izpovedi matere bivšega zasvo
jenca. Po poklicu je višja medicinska ses
tra, s svojim delom se je razdajala bol
nikom in družini. V trenutku, ko je 
izvedela, da se njen sin drogira, se ji je 
podrl svet. Oba z možem sta imela velik 
občutek krivde, očitala sta si napake pri 
vzgoji in bilo ju je grozno sram. Sin se je 
nato kar 3 leta zdravil v komuni, potem 
pa še 7 let doma. Sedaj je poročen in 
srečni očka. Mati sedaj aktivno deluje v 
društvu za pomoč zasvojencem "Up" iz 
Ljubljane. Na podlagi lastnih izkušenj 
osvešča starše in mladostnike, obiskuje 
šole, veroučne skupine, vojašnice in 
zdravstvene ustanove. 

Tudi bivši odvisnik od drog Domen 
Novak je pozval starše, naj se ne obre
menjujejo z občutkom krivde zaradi svo
jih zabredlih otrok. To se lahko zgodi 
vsakemu - pa naj odrašča v taki ali dru
gačni družini. "Kriv je vsak sam. Ne starši, 
ne vrtec, ne šola, ne okolje, ne prijatelji in 
sovrstniki. Moja volja je bila, da sem hotel 
biti drugačen." Predlagal je, da se v 
Lokalno akcijsko skupino vključijo tudi 
bivši zasvojenci, ki lahko pomagajo na 
podlagi svojih izkušenj. S tem, ko poma
gajo drugim, pomagajo tudi sebi pri 
ponovnem vključevanju v družbo ter se 
počutijo koristne in zaželene. 

Zaključek okrogle mize je izzvenel v 
spoznanju, da so še tako odlični 
posamezniki v boju z drogo nemočni. 
Potrebna je koordinacija - ustanovitev 
Lokalne akcijske skupine (LAS). 

Janez Plntar 

STOPIMO IZ TEME 
Po statističnih podatkih o smrtnih žrtvah kot posledici prometnih nesreč med pešci, 

je teh največ med starejšimi zaradi manjše vidnosti v temi in mraku. Mesec oktober je 
vsako leto proglašen za MESEC PROMETNE VARNOSTI. Letos je bil poudarek na 
opozarjanju starejših pešcev, da se ponoči ali v megli opremijo tako, da bodo bolj vidni 
za šoferje motornih vozil. Oblečeni naj bi bili v svetlejša oblačila, nosili naj bi kresničke 
ali utripajoče kresničke ter si namestili na obuvala odsevne trakove. 

Svet za preventivo in vzgojo v cestnem prometu je na šolo poslal plakate, zgibanke, 
razglednice in odsevne trakove. Učence 3.razredov smo motivirali, da pošljejo svojim 
starim staršem razglednice in odsevne trakove z opozorilom, kako postati bolj viden 
udeleženec v prometu. 

Na šoli smo želeli akcijo razširiti, zato smo se povezali s Policijsko postajo Grosuplje. 
Gospod komandir Milan Stojakovič je za koordinatorja določil vodjo policijskega okoliša 
Grosuplje policista Staneta Škoporca. Z našim profesorjem g. Dušanom Mazajem sta 
pripravila načrt akcije. V akciji so sodelovali učenci šole, policisti konjeniki in policisti 
vodniki psov s Policijske uprave Ljubljana. V dveh zadnjih šolskih urah so na šolskem 
igrišču šolarjem in starejšim vrtičkarjem predstavili preventivno delovanje policije in nji
hovih "pomočnikov". Šolarji, predvsem starejši, so na avtomobile, ki so bili parkirani v 
bližini šole, zatikali zgibanke in razglednice z opozorili za boljšo vidnost pešcev v prome
tu. Za nagrado so lahko jahali "policijske" konje. Gospod Stane Škoporc pa je mlade 
poučil tudi o tem, kako vstopati in izstopati na avtobus, s katerimi se vozijo v šolo in 
domov, kako se obnašati kot potniki... 

Predstavitev dela policistov so si ogledali tudi nekateri krajani. Prepričana sem, da 
so take akcije koristne, če so učenci vanje aktivno vključeni. Vedno pa je pomembno 
sodelovanje vseh, ki smo dolžni delovati preventivno. Zahvala gre tudi predsedniku 
obč. Sveta za preventivo in vzgojo v cestnem prometu g. Andreju Struni in njegovi 
sodelavki ge. Marini Štrus, ki vedno prisluhneta našim pobudam. 

Milena Lunar, pom.rav. 



Z ROKO V ROKI 
Žalna, 2. decembra 2001 - Dobrodelna prireditev v krajevni organizaciji prijateljev 

Rdečega kriza. 
Pripravljalci prireditve so si iz pestre pahljače nastopajočih domačih povezovalcev, igral

cev, recitatorjev, pevcev in pevk, glasbenikov ter ostalih sodelujočih, ki so navedeni v njihovi 
zahvali, zamislili IGRO V IGRI, ki se je odvijala od začetka v "domači sobi z bogkovim 
kotom", v kateri je nastopala dokaj števila družina treh generacij. Del igre pa se odvijal kot 
sočasna "vaja za nastop v Žalni", ki se je pravzaprav že začel pred polno dvorano. Na 
začetku igre so prikazali današnjo odtujenost in neusklajenost, sem ter tja že kar malce 
napete odnose v družini. Z druženjem in pogovorom pa so vedno bolj spoznavali in na 
koncu spoznali, da so vendarle prav prijetna družina, ki se zna skupaj usesti za mizo... 

Zgodba je bila prepletena tudi z resničnimi pripovedmi iz žalskega gledališkega in živ
ljenjskega okolja, ki sta ga še posebej na pristen in hudomušen način prikazala "stara 
mama" Pavla Čebašek in "stari ata" Damjan Šeme st. 

Naj omenimo še, daje bila prireditev "na predvečer" dneva invalidov in bližnjega dneva 
prostovoljstva in seveda tudi o Miklavžu seje govorilo, čeprav ga to nedeljo v Žalni še ni bilo. 
Nadomestile pa so ga pridne roke, ki so spekle in ponudile pecivo in topel čaj. 

Jože Mlkllč 

PATER MARKO RUPNIK -
UMETNIK SVETOVNEGA SLOVESA, KI BO USTVARJAL V GROSUPEUSKI CERKVI 

LETA 1996 JE ATEUE ZA DUHOVNO UMETNOST CENTRA ALETTI, KATEREGA RAVNATELJ JE PATER RUPNIK, DOBIL 
NAROČILO ZA OBNOVO KAPELE ODREŠENIKOVE MATERE PAPEŽA JANEZA PAVLA II. V SVOJEM IZJEMNEM 
UMETNIŠKEM DELU JE ZDRUŽIL VZHOD IN ZAHOD, TRADICIJO IN SODOBNOST. V VSE TO PA HKRATI POLOŽIL PRE
PROSTE ČLOVEŠKE SKRBI IN NAJGLOBJA ČLOVEŠKA VPRAŠANJA. MOGOČNA UMETNINA JE ŽE POSTALA VATIKANSKA 
ZNAMENITOST, SAJ SI JO OB OBISKIH PRI PAPEŽU ŽELIJO OGLEDATI DRŽAVNIKI IN POZNAVALCI UMETNOSTI IZ 
VSEGA SVETA. ZA MOZAIČNO POSLIKAVO KAPELE JE PATER MARKO IVAN RUPNIK 8. FEBRUARJA LETA 2000 PREJEL 
PREŠERNOVO NAGRADO. PATER RUPNIK JE KONČAL LIKOVNO AKADEMIJO V RIMU TER NA GREGORIJANI DOKTORI
RAL IZ MISIJOLOGIJE. ŽIVI IN DELA V CENTRU ALETTI, KATEREGA RAVNATELJ JE. 

KAPELA ODREŠENIKOVE MATERE -
UMETNIŠKI IN BOGOSLUŽNI 
SPOMENIK NAŠEGA ČASA. 
Leta 1996 je Cerkev praznovala zlato 

.mašo papeža Janeza Pavla II. Ob tej 
priložnosti so se papeža spomnili ne le 
njegovi sodelavci iz duhovniških vrst, 
temveč tudi številni voditelji držav in pre
prosti ljudje. Kardinalski zbor seje odločil 
za obdarovanje svojega pastirja v obliki 
denarja, ki naj bi ga papež po svoji preso
ji uporabil za kakšno pomembno delo. Ob 
koncu jubilejnih slovesnosti, 10. novem
bra 1996, je papež sporočil: "Prisrčno se 
vam zahvaljujem za denar, ki ste mi ga 
darovali po kardinalu dekanu kot svoj dar 
ob tej priložnosti. Mislim, da bo vsem 
prav, če ga namenim za obnovo in okras 
kapele Redemptoris Mater v Apostolski 
palači." Po papeževi želji naj bi kapela 
imela poseben namen in naj bi bila 

. okrašena tako, da bi bilo vidno srečanje 
Vzhoda in Zahoda. V marijanskem letu 
1987-1988 so se namreč v Rimu z 
različnimi bogoslužnimi slavji predstavile 
katoliške vzhodne Cerkve. Od tod papežu 
želja, da bi kapela bila znamenje pomem
bne navzočnosti vzhodnega izročila v 
Vatikanu. Kapela je namenjena 
bogoslužju, posebno nekaterim sloves
nostim, ki jih vodi papež. 

PAPEŽEVA PONUDBA. 
Ob blagoslovitvi centra Azio Aletti se je 

papež prvič pobliže srečal z umetniško 
vizijo patra Rupnika. To je vzhodna tradi
cija, soočena s sodobnimi avantgardnimi 
tokovi. Morda je papež ravno ob pogledu 
na poslikave centra zaslutil svojo vizijo 
Evrope, izraženo na umetniški način, se 
pojavljajo sodbe o tem, zakaj je prav p. 
Rupniku pripadlo častno delo poslikave 
papeške kapele. Že pred tem je bilo nam
reč kar nekaj neuspešnih poskusov 
preureditve kapele. Papež se je na patra 
z željo po ureditvi kapele obrnil 23. janu
arja 1996. Dela so bila končana v sredini 
leta 1999. Ekipa 10 umetnikov je ustvar
jala 2000 delovnih dni ter pri tem 
uporabljala gradbene odre v izmeri več 
kot 1000 kvadratnih metrov. 

UMETNOST KAMNA 
Mozaik slovi tudi zaradi posebne 

tehnike, ki je plod umetnikovih notranjih 
doživetij, podedovane ljubezni do kamna 
in dvajsetletnega preučevanja moderne 
umetnosti ter modernega ustvarjanja. 
Pater Rupnikje iskal umetnost, ki bi pred
stavljala odgovor na neko dobo. Našel jo 
je v "slikarstvu", ki namesto mešanja 
barv uporablja naravne kamne in barvne 
lošče. 

Vsaka stena kapele predstavlja svojo 
temo. Te je izbral pater Špidlik, Rupnikov 
učitelj in prijatelj. Teološko predstavitev 
vsake izmed njih ter likovno upodobitev 
pa je moral ustvariti pater Rupnik. 
Obnovljena kapela je posvečena Božji 
materi. Zato je Marija na prestolu kot 
Gospodova mati in kot sedež modrosti. 

ZAHVALA za sodelovanje na prireditvi Z ROKO V ROKI 
Na dobrodelni prireditvi Z ROKO V 

ROKI v nedeljo 2.12.2001, v kulturnem 
domu v Žalni so drobtinice veselja delili: 

NASTOPAJOČI: otroci iz vrtca Tinkara 
pod vodstvom vzgojiteljic Nevenke 
Kocjančič, Metke Ljubic in Branke Okorn, 
otroci iz OŠ Žalna pod vodstvom učiteljic 
Metke Košir in Darje Vrhovec, cerkveni 
otroški pevski zbor pod vodstvom Maje 
Gorše, ženski pevski zbor Lastovke pod 
vodstvom Mojce Intihar, gospod Mirko 
Serdinšek.harmonikarja Tomaž Zupančič 
in Marko Kastelec, ata - Damjan Šeme, 
mama - Pavla Čebašek, sin Janez -
Stane Zaletel, žena - Cirila Ceglar, vnuk 

Daniel - Daniel Kastelic, sosedova Anja -
Anja Klančar, Alenka - Rebeka Šeme; 

TER VSI OSTALI, ki so poskrbeli za: bla
gajno - Tatjana Prijatelj in Cirila Ceglar, 
glasbeno ozadje in ozvočenje - Kristjan 
Strojan, osvetlitev - Boris Koščak, sceno 
- Stane Zaletel, ogrevanje - Jože Hribar, 
čiščenje in pripravo dvorane - Cirila 
Ceglar, Rebeka Šeme, Tatjana Prijatelj, 
pripravo čaja: gasilke Anica Kregar, Ivica 
in Polona Pucihar, sladko presenečenje 
za otroke: Alenka Klarič, priprava peciva: 
domače gospodinje iz Žalne in Luč ter 
razdeljevanje peciva: Helena Jarm in Olga 
Goršič. 

PRI PRIPRAVI IN ORGANIZACIJI so 
sodelovali tudi g. župnik Andrej Šink, 
Cvetka Košir, Jože Miklič, Irena Kogovšek, 
Valči Vehovec in številni drugi. 

Vsem, posebej pa darovalcem 
prispevkov, se v imenu prijateljev 
Rdečega križa Žalna iskreno zahvaljuje
mo za sodelovanje. Posebna zahvala gre 
tudi Krajevni skupnosti Žalna za denarni 
prispevek in gospe Lojzki Potrpin, ki seje 
odločila, da bo otrokom s posebnimi 
zahtevami, katerim je bila prireditev 
namenjena, vsak teden organizirano 
podarjala del svoje ljubeče pozornosti. 

Prijatelji Rdečega križa Žalna 

Mozaiki, ki danes v soju barv, oseb in sim
bolov krasijo kapelo, slavijo zgodovino 
rešenja. Ta odseva v dogodkih in osebah 
Stare zaveze, v skrivnostih Kristusovega 
življenja in življenja svetnikov vseh časov 
in vseh narodov. Pomenljivo so prisotni 
tudi pričevalci vere iz drugih krščanskih 
Cerkva. 

ŽIVLJENJE V STIČIŠČU SVETOV 
IN KULTUR 
Pater Marko Rupnik se je rodil 28. 

novembra 1954 v Zadlogu pri Črnem 
Vrhu nad Idrijo. Torej na stičišču dveh sve
tov, mediteranskega in alpskega, ki sta 
oba pustila sledove v njegovem umet
niškem izražanju. Srečevanje različnih 
svetov in kultur ga tako spremlja že od 
zibelke. Njegovo otroštvo je bilo skromno, 
a lepo, saj ga je zaznamovala ljubezen. 
Že v otroštvu je izkazal risarski talent in 
na tekmovanjih prejel več nagrad. 

Sledil je študij na škofijski gimnaziji v 
Vipavi, vstop k jezuitom in po noviciatu 
študij filozofije v Ljubljani. Po zaključku se 
je odpravil v Rim z željo po študiju slikarst
va. Tako rekoč po čudežu je dobil 
blagoslov predstojnikov za vpis na likovno 
akademijo, kjer je leta 1981 diplomiral iz 
slikarstva. Nato se je posvetil študiju 
teologije na papeški univerzi Gregorijani 
ter bil leta 1985 v Kopru posvečen v 
duhovnika. V letih od 1985 do 1987 je na 
Gregorijani nadaljeval z doktorskim študi
jem. Doktorsko disertacijo z naslovom 
Teološko-misijonski pomen umetnosti v 
esejih Vjačeslava Ivanoviča Ivanova je 
napisal pod mentorstvom patra Tomaša 
Špidlika, ki velja za enega največjih 
strokovnjakov za vzhodno teologijo. Božo 
Rustja je zapisal, da seje pater Špidlik iz 
Rupnikovega učitelja spremenil v člove
ka: "ki zna iz tistega, ki prihaja k njemu, 
izvabiti najplemenitejše in najboljše." 
Skozi celoten študij v večnem mestu je p. 
Rupnik stanoval v mednarodnem 
jezuitskem kolegiju Del Gesu. Le-ta je 
dajal domovanje mladim jezuitom 
tridesetih, včasih štiridesetih narodnosti. 
Tudi ta izkušnja je prispevala k širini 
razmišljanja in ustvarjalnemu bogastvu 
patra Rupnika. 

PROFESURA NA PAPEŠKI UNIVERZI 
GREGORIJANI IN RAVNATEUSVO 
CENTRA ALETTI TER SVETOVANJE 
PAPEŠKEMU SVETU ZA KULTURO 
Po začasnem bivanju v domovini, ko se 

je posvetil mladini, se je vrnil v večno 
mesto. Skoraj istočasno je dobil dve 
pomembni funkciji. Začel je ustanavljati 
in leta 1992 postal ravnatelj študijsko-
raziskovalnega centra Azio Aletti, ki naj bi 
postal kraj srečevanja med Vzhodom in 
Zahodom. V centru živita in ustvarjata 
dve skupnosti, jezuitska skupnost in 
skupnost posvečenih žensk. Iščejo vezi 
med teologijo, kulturo, umetnostjo, pas
toralo, bogoslužjem in vsakdanjim življen
jem. Sodobnemu človeku želijo ponuditi 
vzorec evropske duhovne podobe, ki ima 

LUČ TEME SE NE BOJI 

Ljubeča misel 
Je kot droben plamen, 
ki pot življenja osvetli... 

Saj luč 
teme se ne boji, 
še tako majhna 
največjo temo prepodi.. 

Mojca Kastelic 

vire tako v zahodnem kot v vzhodnem 
izročilu. Odličnost centra se kaže tudi v 
tem, da ga označujejo kot atelje duhovne 
umetnosti, kjer umetniki krščanskega 
porekla študirajo in skupaj ustvarjajo. 
Želja Rupnika ob ustanovitvi je bila, da bi 
v centru skupina talentiranih umetnikov 
spoznavala verske skrivnosti ter o njih 
razmišljala. Tak recept usposabljanja za 
umetniško oblikovanje cerkva in 
bogoslužnih prostorov se je namreč že v 
preteklosti pokazal kot uspešen, saj je 
pripeljal do umetniških stvaritev, ki so že 
stoletja predmet občudovanja. Center 
papežu toliko pomeni, da ga je prišel sam 
blagoslovit. 

Tako rekoč istočasno je pater Rupnik 
postal profesor na papeškem Vzhodnem 
inštitutu in na papeški univerzi 
Gregorijani. Še en dokaz, kako patra 
Rupnika, njegovo znanje in umetniški čut 
ceni papež, je bilo imenovanje za poseb
nega svetovalca v papeškem svetu za 
kulturo. 

PREPLETANJE DUHOVNIŠTVA, 
UMETNOSTI IN TEOLOGIJE 
Vidimo, da se v patrovem dejavnem 

življenju prepletajo duhovništvo, umet
nost, teologija in vzgoja. Uveljavil se je 
tudi kot predavatelj in duhovni spremlje
valec, kot govornik ter duhovni pisatelj. 

Kot teolog je izdal številne spise, za 
katere je snov črpal tako v vzhodnih kot 
zahodnih virih. Kot duhovnik se želi prib
ližati sodobnemu človeku in sodobnemu 
načinu življenja. Izdal je več knjig, največ 
v italijanščini. Več jih je prevedenih v 
številne druge jezike, saj se nad 
Rupnikovimi knjigami navdušujejo bralci 
tako iz Zahodne kot Vzhodne Evrope. 
Nekatere teološke fakultete so patrove 
knjige uvrstile med obvezno literaturo. 
Rupnikova dela menda celo papež 
uvršča med svoje počitniško branje. 

V svet velike umetnosti si je moral 
pater Rupnik, kot mlad in neznan sloven
ski slikar, pot utirati sam. Strokovna in lju
biteljska javnost sta z odobravanjem 
sprejemala njegove umetniške stvaritve. 
Svoja dela je skupaj z drugimi umetniki ali 
samostojno razstavljal v Italiji, Sloveniji, 
na Hrvaškem, v ZDA, Avstriji, Rusiji in 
Romuniji. Tu velja še posebej izpostaviti 
dve gostovanji. Januarja 1996 je sodelo
val kot eden od samo dveh tujcev na raz
stavi, ki jo je ob praznovanju svoje 50 let
nice pripravilo Združenje italijanskih 
katoliških umetnikov v Vatikanu. 
Prestižna je bila tudi razstava skupaj s 
perspektivnim ruskim slikarjem Alek
sandrom Iščenkom, junija istega leta, in 
to v Ruskem narodnem muzeju v Sankt 
Peterburgu. 

Pater Rupnik pa se zna približati tudi 
običajnemu človeku pri njegovih vsak
danjih problemih. Že pri enaindvajsetih je 
vodil prve duhovne vaje, veliko se je 
posvečal mladini in zakoncem. Večkrat 
ima predavanja na teološkem tečaju v 
Ljubljani in nič čudnega ni, če ob nabito 
polni veliki dvorani še veliko željnih 
poslušalcev ostane pred vrati. Kot voditel
ja duhovnih vaj ga vabijo po vsej Evropi, 
zlasti po Italiji. Njegova statistika šteje 
preko 260 tednov duhovnih vaj za 
različne skupine, od mladih do zakoncev 
ter od redovnikov do duhovnikov in umet
nikov. Njegova predavanja so tako 
priljubljena tudi zato, ker svojo razlago 
teologije prepleta z življenjem v vsej nje
govi pestrosti. 

Spomladi bo pater Rupnik ustvarjal 
tudi v grosupeljski cerkvi. Idejni osnutek 
je že pripravil. Mozaik umetnika sve
tovnega slovesa bo cerkvi dal nov pečat 
duhovnosti ter jo umetniško obogatil. 
Mag. Tatjana Skublc 



REGIONALIZACIJA SLOVENIJE - drugič J £ NOVEGA V GROŠ-U? 
NADALJEVANJE IZ PREJŠNJE ŠTEVILKE 
Programi enakomernega regionalnega razvoja mnogokrat naletijo na probleme in ovire, ki 

v veliki meri izvirajo iz specifične geografske in poselitvene strukture Slovenije. Tako lahko že 
na primeru občine Grosuplje ugotovimo, da ta sodi v osrednjeslovensko regijo, ki ni upraviče
na do evropskih pomoči strukturnih skladov, hkrati občina zaradi povprečnega dohodka na 
prebivalca tudi ne izpolnjuje pogojev, ki jih predvideva Uredba o vrednosti meril za določitev 
območij s posebnimi razvojnimi problemi in določitvi občin, ki ta merila izpolnjujejo, in kot 
takšna ni upravičena do vidnejših državnih pomoči. Vsi pa presneto dobro vemo, da so v obči
ni Grosuplje naselja, ki so demografsko močno ogrožena in celo takšna, ki v 21. stoletju na 
samem pragu Ljubljane nimajo niti tekoče vode. Tako je bodočnost takšnih naselij v največji 
meri odvisna od trmoglavosti prebivalcev in morebitne dobre volje župana ter njegovih občin
skih služb. 

Strokovnjaki ugotavljajo, da sta regionalni razvoj in ohranjanje podeželja neločljivo 
povezana in da bi se moralo k reševanju problematike tudi tako pristopiti. Žal se ugotavlja, 
da temu ni tako. Programe regionalnega razvoja vodi Ministrstvo za gospodarstvo, programe 
ohranjanja podeželja pa Ministrstvo za kmetijstvo. Kljub temu da se programi velikokrat 
prekrivajo in podvajajo, pa se praviloma vodijo ločeno, kar zagotovo ne pomaga k večji trans-
parentnosti porabe sredstev in doseženih rezultatov. 

Na nivoju države je bilo v preteklosti sprejetih kar nekaj zakonskih in podzakonskih aktov, 
ki posegajo na področje skladnejšega regionalnega razvoja. Če naštejemo le najpomemb
nejše: Predhodni državni razvojni program. Zakon o spodbujanju skladnega regionalnega 
razvoja. Strategija regionalnega razvoja Slovenije, Sektorski razvojni programi, Regionalni 
razvojni programi, Skupni razvojni programi, Zakon o kmetijstvu, Nacionalni program razvoja 
kmetijstva, živilstva, gozdarstva in ribištva, Program reforme kmetijske politike, Programi 
CRPOV... Kot vidimo, je sprejetih dovolj aktov, ki bi ob doslednem izvajanju zagotovo pripo
mogli k zmanjševanju razlik med regijami ter pripogli k njihovem razvoju. 

Le želimo si lahko, da bo do tega tudi prišlo. 
Božo Predallč 

POSVET KMETIJSKO SVETOVALNE SLUŽBE 
Na Bledu je 26. in 27. novembra v Kongresno - prireditvenem centru potekal XVI. 

tradicionalni posvet kmetijsko svetovalne službe Slovenije z naslovom Posestna sesta
va in kmetijska politika. Zanimanje različnih strokovnjakov, ki delujejo na področju 
kmetijstva ali so s kmetijstvom kakorkoli povezani, je bilo res veliko, tako da je bila dvo
rana pri mnogih razpravah praktično premajhna za vse zainteresirane. 

Program posveta je zajemal pregled trenutnega stanja kmetijstva in podeželja, pred
stavitve nove prostorske zakonodaje, nove davčne zakonodaje, problemov denacional
izacije, tuje in domače izkušnje in ukrepe za izboljšanje posestne strukture. Seveda je 
bila predstavljena tudi državna kmetijska politika za naslednje leto in usmeritve 
Kmetijsko gozdarske zbornice Slovenije. 

Po uvodnih nagovorih kmetijskega ministra Francija Buta in predstavnika državnega 
zbora Ferija Horvata so bila podeljena priznanja za minulo delo v kmetijsko pospeše
valni službi. Bilo je podeljeno sedem priznanj in eno od njih sije za svoje dosedanje delo 
zaslužila tudi grosupeljska pospeševalka Ana Pavčič. 

Če poizkušamo strniti ugotovitve posveta, hitro ugotovimo, da je trenutno stanje na 
področju slovenskega kmetijstva slabo. Pridelava se od leta 1994 praktično ne poveču
je. Imamo velik zunajetrgovinski primankljaj (uvoz je enkrat višji od izvoza). Dohodek v 
kmetijstvu je v primerjavi z ostalimi panogami nizek in dosega le 70 % v primerjavi s 
paritetami. Analize kažejo, da le 2,5 % kmetij s kmetijsko proizvodnjo doseže povprečno 
plačo. Letno izgubimo 2,5 % kmetij, kar preprosto pomeni, da v desetih letih preneha 
obstojati četrtina slovenskih kmetij, na preostalih pa je izredno slaba starostna in izo
brazbena struktura. Slaba je tudi posestna struktura slovenskih kmetij. Z ozirom da se 
mladi vedno manj odločajo za kmetovanje, si lahko predstavljamo, kaj nas čaka po 
prenehanju aktivnosti sedanje generacije kmetov. Pa vendar! Izkušnje, ki so nam jih 
predstavili strokovnjaki iz tujine, dokazujejo, da se da ob primernem posluhu vlade ne
gativne trende vsaj omiliti, če že ne zaustaviti ali celo obrniti. 

Kmetijski minister je kljub predstavljenim dejstvom in tudi nekaterim kritikam, ki jih 
je bil deležen, optimističen in v bodočnosti napoveduje kmetijstvu boljše čase in razvoj, 
ki naj bi bil podprt tudi z izdatno vladno in evropsko pomočjo. Upajmo, da se bodo tokrat 
napovedi uresničile in da se ne bo ponovila že videna zgodba, ko vlada ni bila v stanju 
izplačati niti lanske zakonske obveznosti do kmetov. 

Božo Predallč 

IZLET NA ŠTAJERSKO 
Da je bil podpis "Pisma o nameri" med občinskima odboroma strank SDS 

Socialdemokratsko stranko in N.Si - Nova Slovenija, Krščansko ljudsko stranko iz Grosupljega, 
izraz resnične pripravljenosti za sodelovanje, se je izkazalo v soboto, 17. novembra, ko sta 
občinska odbora obeh strank organizirala skupni izlet na Štajersko. To je dokazal tudi poln 
avtobus udeležencev - članov, ki vidijo perspektivo v skupnem delu. Cilj izleta je bil obisk tu
ristične kmetije in vinske kleti v občini Hoče ter obisk Mariborskega Pohorja. 

Prisrčen sprejem na turistični kmetiji in dobrodošlica vodstva SDS in N.Si občinskega odb
ora Hoče sta pokazala, da bomo udeleženci poleg prijetne sončne topline deležni tudi izredne 
vedrine gostiteljev. Ogled farne cerkve in novega župnišča Hoče pod vodstvom tamkajšnjega 
župnika je pokazal veliko pripravljenost ljudi za skupno delo. Presenečenje za večino 
udeležencev izleta pa je bila kripta pod farno cerkvijo, to so podzemni prostori, ki so jih pod 

cerkvijo zgradili v spomin na kristjane v času 
preganjanja. Kripta v Hočah slovi po svoji 700 
let stari zgodovini. Ohranjenost prostorov in 
novejši posegi turističnega društva (elektri
fikacija prostorov, izgradnja jaška za odvajan
je podtalne vode in strokovno odkopavanje 
zasutih prostorov) pa kažeta na odločenost 
krajanov, da ta malo znani biser rešijo pozabe 
in s tem obogatijo zakladnico kulturne 
zgodovine Slovencev. 

Naslednja točka je bila zgornja postaja 
pohorske gondole, kjer so na zasneženem 
pobočju prvi smučarji že uživali zimske 
radosti. Ob obisku vinske kleti pa so nam 
poleg pokušine belih vin zanimivo predstavili 
pridelavo grozdja, proizvodnjo vina in 
nenazadnje tudi strokovno degustacijo vin. 
Vinska klet slovi po svoji tradiciji treh gen
eracij, sedanji gospodar g. Franci pa s svojo 
fakultetno izobrazbo s področja vinarstva 
zagotavlja zanesljiv razvoj dejavnosti. Na isti 
domačiji pa smo se soočili tudi s krutostjo 
preobrazbe našega kmetijstva, saj njihov hlev 
za cca 30 glav živine v letošnjem letu prvič 
stoji prazen zaradi nerentabilnosti v gove
doreji. 

Na koncu pa se je razvilo živahno 
družabno srečanje ob peki kostanja, vožnji z 
zapravljivčkom in seveda ob izvrstni domači 
jedači in pristni kapljici. 

Janez Kozlevčar 

RAZPIS 
J U R Č I Č E V A PRIZNANJA 
ZVEZA KULTURNIH DRUŠTEV OBČIN D0BREP0UE, 
GROSUPUE IN IVANČNA GORICA in JAVNI SKLAD RS 
ZA KULTURNE DEJAVNOSTI 01 IVANČNA GORICA 

1. 
Priznanja so pomembna spodbuda za vsa področja 
ljubiteljskega delovanja. ZKD in 01 JSKD RS podelju
jeta JURČIČEVA PRIZNANJA za izjemne uspehe in dol
goletno uspešno delo na področju gledališke, glas
bene, likovne, filmske, folklorne, plesne in literarne 
dejavnosti ter na področju strokovnih in organizaci
jskih del. 

2. 
Kandidate za podelitev Jurčičevih priznanj predlagajo 
društva in posamezniki, ki se ukvarjajo s kulturno 
dejavnostjo. 

3. 
Jurčičeva priznanja lahko prejmemo društva, 
skupine, posamezniki, ki ljubiteljsko ali poklicno 
prispevajo k razvijanju kulture in ljubiteljske kulturne 
ustvarjalnosti. 

4. 
Priznanja se podeljujejo enkrat letno ob slovenskem 
kulturnem prazniku. 

5. 
Pisne predloge z obrazložitvijo pošljite do 11. januar
ja 2002 na naslov: 
Javni sklad RS za kulturne dejavnosti 
01 Ivančna Gorica 
Cesta II. grupe odredov 17 
1295 Ivančna Gorica 

Ivančna Gorica. 7. december 2001 
Vodja SLKD 01 Ivančna Gorica Tatjana Lampret 

V mesecu novembru se je v grosu
peljskem študentskem klubu dogajalo 
marsikaj zanimivega. V teku so bili redni 
vsakotedenski projekti, kot npr. nedeljs
ka potopisna predavanja (slovenski 
popotniki so nam predstavili potepanja 
po Maleziji, Iranu, Jamajki in pot od 
Andov do Himalaje), večeri literature 
(gosta našega kluba sta bila grosupeljski 
pesnik Jurij Hudolin, ki je predstavil svojo 
novo pesniško zbirko z naslovom Govori 
ženska!, ter Mitja Čander, urednik znane 
in priznane ter uveljavljene študentske 
založbe Beletrina). 

Upravni odbor Študentskega kluba 
GROŠ je tudi ta mesec v prostorih kluba 
udejanjal svojo idejo o čim večji pestrosti 
programa na mnogih področjih. Eden od 
zanimivih in pomembnih spektrov življen
ja današnje mladine je tudi glasba, zato 
je glasbena ponudba v našem klubu zelo 
pestra. Dvakrat mesečno gostimo rock-
erske bande iz vse Slovenije in jim na ta 
način omogočamo, da prebijajo led in se 
počasi, a zanesljivo povzpenjajo proti 
vrhu slovenske scene. Ta mesec sta 
nastopili skupini Lady's first z Bleda in 
skupina D.D.V. iz Grosupljega. Glasbenim 
sladokuscem in vsem, ki slišijo kaj več 
od dveh akordov, so namenjeni četrtkovi 
jazz večeri, na katerih nastopajo domači 
in tuji jazz glasbeniki - diplomantje tujih 
jazz akademij. V našem klubu je nastopil 
že velik del bodočih vrhunskih slovenskih 
glasbenikov, v novembru pa smo prisluh
nili tudi novi zvrsti glasbe, ki je v svetu že 
uveljavljena, pri nas pa še ne - world 
etno music. V našem klubu je nastopila 
zasedba CAMINOIGRA, ki je predstavila 
najnovejšo zgoščenko, klubski prostori 
pa so bili prvič uporabljeni za snemanje 
koncerta za oddajo SOBOTNA NOČ na 
RTV Slovenija. 

Za grosupeljske srednješolce in sred
nješolke so zelo privlačni sobotni večeri, 
na katerih nastopi DJ ULIX, mladi domači 
glasbenik, ki se lahko pohvali s številnimi 
nastopi na t.i. clubbing sceni tako doma 
kot na številnih festivalih v tujini; v GROŠ-
u predvaja t.i. deep minimal techno glas
bo z ustrezno videoprojekcijo. Odziv pub
like (vsakokrat se zbere 75-80 oseb) je 
odličen. 

Osrednji dogodek meseca novembra 
je bil 2. OBČNI ZBOR ŠTUDENTSKEGA 
KLUBA GROŠ, ki je potekal 29.11.2001 s 
pričetkom ob 18. uri v prostorih kluba. 
Dnevni red je imel več točk, najpomemb
nejše pa so bile: Pregled dosedanjega 
dela, Sklep o nakupu nepremičnin, Sklep 
o imenovanju častnih članov ter Volitve 

novih članov v upravni odbor in nadzorni 
odbor. 

PREGLED DOSEDANJEGA DELA 
Najprej je podal poročilo prvi predsed

nik kluba GROŠ Jože Štrus, ki je poudaril 
pomembnost delovanja študentskega 
kluba v našem kraju. Na kratko je povzel 
zgodovino delovanja kluba ter dejal, da 
je bila glavna pridobitev klubskih pros
torov, kjer se je zvrstilo približno 150 
dogodkov. Največji izmed njih je bil goto
vo koncert pri Gasilskem domu, kjer so 
nastopali ugledni glasbeni gostje. Ob 
koncu se je zahvalil vsem osebam in 
institucijam, ki so na kakršenkoli način 
pripomogli k ustanovitvi in dosedanjemu 
delu GROŠ-a, novemu upravnemu 
odboru pa zaželel veliko energije in 
dobrih projektov. 

Podpredsednik Jože Šircelj se je osre
dotočil predvsem na začetne težave 
dosedanjega UO, le te so bile pridobitev 
finančnih sredstev, članov in prostorov. 
Načrti kluba za prihodnost so v pridobitvi 
novih klubskih prostorov, za kar je 
potrebno soglasje občnega zbora. 
Poudaril je še, da klub Groš ni kratko
ročen projekt, temveč dolgoročen projekt 
- ustanovni upravni odbor je aprila 1999 
ujel duh časa razvoja slovenske štu
dentske scene in ustanovil organizacijo, 
ki ima namen pomembno pripomoči k 
utripu in razvoju naše občine. Predstavil 
je tudi eno najpomembnejših nalog, ki 
čaka bodoče vodstvo kluba - pridobitev 
oz. nakup lastnih klubskih prostorov, ki 
bodo pogoj in dober temelj za nemoteno 
in še kvalitetnejše delovanje kluba. 

Tajnik Andrej Štrus je omenil, da je štu
dentski klub GROŠ enkratna pridobitev 
za občino Grosuplje in da je ekipi 
Upravnega odbora uspelo to, kar doslej v 
našem kraju ni uspelo še nikomur: 

- vzpostaviti študentsko organizacijo s 
400 člani, ki temelji na prostovoljnem in 
neprofitnem delu, 

- vzpostaviti ustrezno infrastrukturo 
(pridobitev in adekvatna usposobitev 
prostorov, pridobitev tehnične opreme) 
brez kakršnekoli pomoči občinskih in 
krajevnih oblasti, 

- organizacija in realizacija 20 visoko 
kvalitetnih in zelo raznovrstnih projektov 
na mesec (od začetka leta pa do meseca 
novembra je bilo v GROŠ-u izpeljanih 
okoli 150 projektov), ki nudijo grosupelj
ski srednješolski in študentski mladini 
enkratno priložnost za koristno in 
kvalitetno preživljanje prostega časa, 

- vzpostaviti lasten kvaliteten klubski 
časopis z naklado 1000 izvodov, 

- ponesti ime GROŠ-a in Grosupljega 
daleč v slovenski prostor, saj so naši 
gostje tudi študentje iz vse Slovenije, 
klub GROŠ pa zaseda pomembno mesto 
v zvezi ŠKIS, vseslovenski zvezi štu
dentskih klubov. 

Poudaril je, da je čas, da se občinske 
oblasti tega zavedo in naš klub javno 
priznajo in podprejo, čeprav je GROŠ nes
trankarska institucija in bo tak tudi ostal, 
saj moto našega delovanja presega 
lokalne in nacionalne strankarske 
delitve. 

SKLEP O NAKUPU NEPREMIČNIN 
Eden izmed pomebnih sklepov občne

ga zbora je bil tudi sklep o nakupu 
nepremičnin. Sedanji prostori so kratko
ročnega značaja, zato se z Gradbenim 
podjetjem Grosuplje že dogovarjamo o 
nakupu novih prostorov v Centru Miles, ki 
bo zgrajen decembra 2002. Stalen pros
tor, ki bo v lasti študentskega kluba, bo 
zagotovilo, da se bo študentska in 
mladinska dejavnost v našem kraju 
razvijala še naprej. Večji prostor bo tudi 
priložnost za izpeljavo večjih koncertov in 
še bolj pestre in raznolike aktivnosti. 

IMENOVANJE ČASTNIH ČLANOV 
Občni zbor je izglasoval, da se 

ustanovnim članom kluba podeli naziv 
častni člani. Častni člani so postali /po 
abecednem redu/: Urška Gliha, Brigita 
Grame, Gašper Krejan, Miha Krejan, 
Gregor Kadunc, Matjaž Kastelic, Uroš 
Skubic, Viktor Škufca, Jože Šircelj, Marko 
Štrubelj, Andrej Štrus, Jože Štrus. 

VOLITVE NOVIH ČLANOV V UO TER 
NO KLUBA 

Na tem občnem zboru smo izvedli tudi 
volitve v upravni odbor in nadzorni odbor 
kluba: novi predsednik kluba je postal 
Gregor Steklačič, podpredsednik Matej 
Urbanija, tajnik Luka Žagar, blagajnik 
Jaka Cunk, v upravnem odboru pa so še: 
Gašper Krejan, Damjana Kastelic in Blaž 
Gorjup. V nadzorni odbor so bili izvoljeni: 
Jože Šircelj, Jože Štrus in Primož Primec. 

Vse dodatne informacije dobite v 
klubu, vabljeni pa ste, da se udeležite 
kakšne naših prireditev (v decembru jih 
je 20, program dobite v klubu). Veseli 
bomo vašega obiska. 

Ob koncu še voščilo: 
Člani študentskega kluba GROŠ vam 

želimo prijetno praznovanje božiča v 
družinskem krogu In odbito praznovan
je novega leta. Naj bo leto, ki prihaja, 
čim bolj uspešno na študijskem 
področju, vzemite pa si čas tudi zase in 
Izkoristite svojo mladost. 

Upravni odbor kluba 

GROSUPELJSKI GASILCI - IZLET V NEZNANO 
V soboto, 27.10.2001, smo se gasilci 

odpeljali na izlet v neznano. To je bil že 
četrti izlet. Vsi pa so bili organizirani kot 
pot v neznano. Kar hladno in megleno 
jutro ni kaj posebnega obetalo, le nas
mejani obrazi prihajajočih gasilcev in nji
hovih prijateljev so kazali dobro razpo
loženje. Šofer Marjan je hrabril: "Saj bo z 
dnem bolje! Megla bo odšla in sonce bo 
posijalo tudi v najbolj oddaljen kot naše 
duše." Pot nas je vodila mimo Ljubljane 
proti Trojanam. Tu smo imeli prvi 
postanek. Kot kristjani smo nadaljevali 
pot z molitvijo. Pisec je prebral Oče naš 
za šoferja iz knjige Gospod, prosim za 
pravo besedo, po nekaj kilometrih pa še 
molitev Gospod danes, ne jutri. Potniki 
so ga nagradili z aplavzom. 

Zavili smo proti Ptuju. No, zdaj seje že 
kazala malo bolj jasna slika naše skrite 
poti. Na obzorju smo zagledali Ptujsko 
goro, znamenito romarsko središče 
Dravskega polja. Imeniten oltar z Marijo, 
ki pod svoj plašč vzame vse - revne in 
bogate, majhne in velike. Značilno za to 
cerkev je, da je bila v vsej svoji velikosti 
zgrajena ob koncu 14. stoletja. Od takrat 
sojo sem pa tja le malo polepšali. V trdih 
polpreteklih časih je bila zaprta. Postala 
naj bi muzej, ki pa ni nikoli popolnoma 
zaživel. Nato je bila vrnjena patrom 
minoritom, ki skrbijo za njen poln sijaj. 

Naš drugi postanek je bil v gostilni v 
Lovrencu na Dravskem polju. Tu so nam 
postregli z juho in pravimi žganci. 
Seveda malo smo tudi popili in ob izho
du so nas že sprejeli domači gasilci, s 
predsednikom in župnikom na čelu, kije 

tudi gasilec z visokim činom. Do 
gasilskega doma, ki je v neposredni 
bližini, smo med potjo malo poklepetali. 
Gasilski dom je bil na široko odprt, orod
je razstavljeno, bilo je tudi veliko prijatel
jev, ki so nas pričakali. Tu smo namreč 
grosupeljski gasilci - veterani večkrat 
tekmovali in enkrat celo zmagali. 
Gospod predsednik nam je razkazal 
dom in povedal zgodovino društva, ki je 
bilo ustanovljeno že krepko pred letom 
1900. V domu imajo na policah po vrsti 
zloženo staro, najstarejšo in tudi 
najnovejšo gasilsko opremo. V društveni 
sobi pa imajo tudi knjigo spominov -
delovodnik. Tu vpišejo vse, kar se doga
ja in tako imaš v trenutku pred sabo vso 
zgodovino in delo društva. Tudi pisec je 
vpisal našo prisotnost in občutke ob 
obisku pri tako imenitnem društvu. 
Podpisala sta se tudi predsednik in 
poveljnik gasilskega društva Grosuplje. 
Po zakuski in izmenjavi daril smo se pri
jateljsko poslovili in nadaljevali pot v nez
nano. 

In žeje pred nami mesto Ptuj. Naš cilj 
je bil obisk Gasilskega društva Ptuj. To je 
operativno najmočnejše prostovoljno 
gasilsko društvo. V predsednikovem 
izvajanju sta izstopala red in disciplina v 
društvu. Tako, da smo se tisti, ki o 
društvih nekaj vemo, počutili, kot da 
smo doma še v kameni dobi. Nato je 
razkazal prostore in opremo, ki je zavi
danja vredna, klubsko sobo, ki je tudi 
opremljena z arhivom in knjigo vpisov. 
Tudi tu se vidi po stenah in po mizah 
zgodovina društva, ki ničesar ne skriva 

— ne temne, ne dobre strani. 
Poti v neznano pa še ni bilo konec. 

Ptujski muzej je bil naš naslednji cilj. 
Grad v svojem nedrju gosti pokrajinsko 
zbirko, ki je bila naši zgodovini in običa
jem zelo podobna. Seveda imajo veliko 
lepih stvari, predvsem pa so poudarjeni 
običaji njegove okolice. Tako je umetnik 
na strop obesil zmaja, ki pa ni pravi 
zmaj, ampak je leglo zmajev - visi nam
reč zmajevka, z vsem tistim kar se za 
ženski spol spodobi. Med nami - obisko
valci muzeja je bilo kar nekaj smeha. 
Zmajevka pa je vse to lepo dostojno pre
našala. Orožarna je zadnji del ogleda - tu 
smo se zamudili dalj časa. Pot nas je 
vodila skozi mesto v srednje Slovenske 
Gorice. Ob malem jezercu smo ustavili. 
Gostilna je na ravnini, za njo pa se 
vzpenja griček, na njem pa je kraj Sv. 
Trojica z imenitno romarsko cerkvijo. Ker 
je bil ravno romarski dan, smo imeli na 
razpolago tudi razlagalca, ki smo ga 
nagradili z zadovoljstvom in nasmehom. 
Od cerkvice vodijo stopnice naravnost 
do jezera, ob njej pa je postavljen križev 
pot. Zdaj je zelo lepo urejen, saj je bil 
pred kratkim obnovljen, vmes pa se s 
tem križevim potem marsikaj dogajalo. 

Po vrnitvi skupinice nazaj v gostišče 
smo poravnali račune in veselo pot pod 
noge, zdaj že v znano, DOMOV. Zahvalili 
smo se šoferju za varno vožnjo, predsed
niku za pot v neznano, ki je bila resnično 
zavita ves čas v temo in vzkliknili: "Še 
kdaj na tako lepo potovanje!". 

Marjan Šircelj st. 



SVETOVNI SLOVENSKI KONGRES 
SLOVENIAN VVORLD CONGRESS 

1000 Ljubljana, Cankarjeva 1/IV, Slovenija 

Nadaljujemo s predstavitvijo ustanov, 
ki se po svojem ustanovnem namenu 
ukvarjajo s problematiko slovenskega 
naroda tako v matični domovini kot tudi 
v zamejstvu in drugod po svetu. 
Svetovni slovenski kongres je imel pred 
kratkim svoj redni zbor*, na katerem je 
bil za predsednika z dvoletnim 
mandatom izvoljen g. Franci Feltrin. 
Tako je nastal naslednji pogovor. 

G. Franci Feltrin, najprej iskrene 
čestitke ob izvolitvi. Za začetek vas 
prosim, da opišete oziroma predstavite 
ustanovo Svetovni slovenski kongres. 

Naj se zahvalim za lepe želje in upam, 
da jih bomo tudi skupaj udejanjali. - Na 
ustanovnem zasedanju Svetovnega 
slovenskega kongresa, zbrani v 
Ljubljani, 27. junija 1991, so sodelovali 
predstavniki slovenskih skupnosti iz: 
Avstrije, Argentine, Avstralije, Danske, 
Finske, Francije, Hrvaške, Italije, 
Kanade, Nemčije, Švedske, Švice, 
Velike Britanije, Združenih držav 
Amerike in seveda iz Slovenije. Bil je to 
veličasten trenutek prvega dne 
slovenske samostojnosti in tragičen, ko 
je jugoslovanska vojska v rokah komu
nistične partije z vojaško agresijo 
napadla slovensko samostojnost. 

Svetovni slovenski kongres (SSK) je 
vseslovenska organizacijska skupnost, 
ki povezuje in združuje Slovence doma 
in po svetu na temelju zavezanosti 
slovenstvu, ne glede na nazorske, 
strankarske in druge razlike. Slovenska 
konferenca SSK pa je le ena izmed kon
ferenc in deluje na ozemlju Slovenije. 
Letos je minilo deset let od njene 
ustanovitve. Ker smo prepričani, da 
Svetovni slovenski kongres in Slovenska 
konferenca SSK še nista dosegla 
mesta, ki bi ga morala, smo prvo dese
to obletnico proslavljali molče, 
prepričani, da čas, ko bo SSK imel večji 
pomen za slovenski narod, šele prihaja. 

Slovenska konferenca SSK, ki ji 
trenutno predsedujem, je organizaci
jsko in kadrovsko neposredno povezana 
z delom SSK. Je civilna družba, ki se 
zavzema za povezovanje vseh Sloven
cev na kulturnem, gospodarskem, 
znanstvenem in drugih področjih sode
lovanja med Slovenci doma, v zame
jstvu in po svetu. V to smer smo v 
preteklih letih naredili že kar nekaj 
pomembnih korakov. Naš program je 
zastavljen državotvorno in vsenacional-
no. Smo nestrankarska organizacija, 
vsaj taki želimo biti. Kljub nekaterim 
poizkusom strankarskih posameznikov, 
da bi nas pritegnili v delo političnih 
strank, jim to ne uspeva. Kot civilna nes
trankarska organizacija moramo biti 
odprti za vse ne glede na njihovo ver
sko, politično ali kakršno koli drugo 
različnost. Zato bi bila vsakršna 
strankarska opredelitev grobo nasilje 
nad našim delom. Naši člani so celo 
Neslovenci, ki zaradi dolgotrajnega 
bivanja v Sloveniji čutijo potrebo, da 
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sodelujejo s skupnostjo, s katero živijo. 
Kakšen Je program SSK? 
Če me sprašujete za program 

Svetovnega slovenskega kongresa, 
moram povedati, da sta si program 
Slovenske konference in SSK zelo 
podobna. Razlika je v tem, da SSK delu
je globalno, Slovenska konferenca SSK 
pa lokalno. Filozofija Slovenske konfe
rence SSK je, da vabi Slovence, da pri
hajajo v Slovenijo, jo spoznavajo in jo 
sprejemajo za svoj drugi dom oziroma 
domovino svojih prednikov. Svetovni 
slovenski kongres pa koordinira delo 
konferenc in slovenskih združenj po 
svetu, organizira srečanja slovenskih 
strokovnjakov in podjetnikov, sprejema 
pobude in pripombe posameznikov, ki 
nas obiščejo ali nam pišejo. Ob svojem 
delu upoštevamo programske odločitve, 
in te so, da smo Slovenci enakovreden 
in ponosen narod Evrope. 

Svetovni slovenski kongres (SSK) ima 
svoje t.i. "konference" po svetu. Kje so 
ustanovljene te podružnice in kako se 
medsebojno povezujejo, oziroma 
kakšno je sodelovanje med njimi? 

Mislim, da sem na to vprašanje že 
delno odgovoril, pa vseeno naj ponovim, 
da ima Svetovni slovenski kongres svoje 
konference na vseh kontinentih sveta in 
v nekaterih državah Evrope. Delo kon
ferenc je tako kot delo SSK, ki je odvis
no predvsem od aktivnosti članov. Pri 
tem lahko pohvalim večino konferenc 
po svetu, da so kljub medsebojni oddal
jenosti zelo aktivne. Naše sodelovanje z 
njimi je zelo dobro. Stiki potekajo v več
jem delu po e-pošti, preko interneta ter 
osebnih stikov. Seveda pa še zdaleč ne 
mislim, da so izčrpane vse možnosti. 
Delamo pač v skladu z našimi 
kadrovskimi in finančnimi zmogljivost
mi. 

Pri mnogih Slovenkah in Slovencih 
opažamo, da niso najbolj seznanjeni z 
vašo ustanovo. Občutek imam, kot da 
ste nekoliko potisnjeni v ozadje. Kje je 
po vašem mnenju razlog, da Svetovni 
slovenski kongres vendarle ne pride do 
večje veljave v slovenski družbi, pred
vsem v smislu neke moralne avtoritete 
pri problemih, ki se dotikajo slovenstva 
in slovenskega naroda? 

Da Slovenci ne poznamo dela in 
poslanstva Svetovnega sloven
skega kongresa ni krivda medi
jev, pač pa naše osebne 
nacionalne zavesti. Svetovni 
slovenski kongres se pojavlja 
večkrat v medijih kot na primer 
Slovenska izseljenska matica. 
Zato še zdaleč medijsko nismo 
potisnjeni v ozadje. Je pa res, da 
mnogi, ko nekomu poveste naziv 
institucije Svetovni slovenski 
kongres ali Slovenska konferen
ca SSK, ne vedo, kaj to je in 
kakšen pomen ima. Če katere
mu koli Židu omenite Židovski 
kongres, ve za kaj gre. Za njiho
vo nacionalno bit. Na tem 
področju je še veliko dela, pre
den se bomo Slovenci zavedali, 
da je Svetovni slovenski kongres 
narodova institucija, kakršno 
bomo šele potrebovali, če bomo 
hoteli stati in obstati v družbi 
številčnejših. Združena Evropa ni 
raj narodov, pač pa boj, liberalno 
politični boj velekapitala, brez 
človeškega obraza, ki temelji na 
združevanju bogastva in ne 
pozna narodovih vrednot. 

Kakšen je pravzaprav vaš program 
dejavnosti, ki so se že ali pa se še bodo 
odvijale v letu 2002? 

Za leto 2002 programi že potekajo, 
oziroma smo jih že prijavili na Javne 
razpise posameznih ministrstev. Poleg 
drobnih programov, ki se odvijajo skozi 
vse leto, naj omenim tri: priprave na že 
sedmi tabor mladih, ki se ga vsako leto 
udeleži okoli sedemdeset mladih iz 
številnih držav Evrope ter tudi ZDA, trid
nevna mednarodna konferenca sloven
skih zdravnikov in priprave na trejo med
narodno konferenco slovenskih znan
stvenikov mladih raziskovalcev, podjet
nikov ter gospodarstvenikov, ki bo v 
jeseni leta 2003 v Ljubljani. 

V zadnjem času je v javnosti odmeval 
sporazum o meji s Hrvaško. Po tem spo
razumu naj bi slovenske državljane v 
nekaterih vaseh ob meji prepustili 
Hrvaški in še kar nekaj pomislekov je. 
Kakšno je stališče Svetovnega 
slovenskega kongresa glede sporazu
ma o meji? 

Stališče Slovenske konference in SSK 
do urejevanja meje z Republiko Hrvaško 
je bilo že nekajkrat objavljeno v javnih 
občilih. Slovenska konferenca SSK je k 
temu problemu pristopila že pred leti, ko 
je v Slovenski Istri delovala ena civilna 
družba. Takrat smo v upravni pisarni zbi
rali podpise in pomagali pri logističnem 

• delu zbiranja na ljubljanskih ulicah. O 
tej naši pomoči danes Civilna družba 
(prof. Frane Goljevšček) za Slovensko 
Istro ne želi govoriti. Že junija 1999 smo 
v izjavi za javnost zavzeli jasna načela in 
podprli stališča Civilne družbe za mejo v 
Istri, ne glede na to, kdo od protagonis
tov je stal za njo, da je le bila v korist 
Slovenije. Z našo logistično in fizično 
prisotnostjo se je letos zgodil javni 
protest pred zgradbo Državnega zbora, 
s katerim smo javno izražali ogorčenje 
in nasprotovanje sprejemu sporazuma, 
kakršnega predlaga vlada, ker prebi
valce slovenskih vasi in slovensko 
zemljo podarja Hrvaški. 

V zadnjem času se je ponovno začelo 
govoriti o grozodejstvih, izvensodnih 
množičnih pobojih in likvidacijah 
nedolžnih ljudi, ki so se dogajali med in 
po 2. svetovni vojni na območju 
Slovenije. Kakšno je stališče SSK do 
tega vprašanja in kako si predstavljate 
spravo v slovenskem narodu? 

Tudi o izvensodnih pobojih sta 
Slovenska konferenca in SSK že pred 
leti napisala več javnih izjav, protestov 
in celoten tekst, na podlagi katerega bi 
Državni zbor lahko oblikoval besedilo 
državne resolucije. Naša stališča so bila 
objavljena v večini slovenskih medijev. 
Jeseni leta 1995 je Svet Slovenske kon
ference SSK pooblastil gospoda 
Stanislava Klepa, da pripravi osnutek 
spravnega dokumenta. Osnutek smo 
poslali vsem parlamentarnim strankam, 
vsem predsednikom dosedanjih vlad in 
Državnega zbora. Predsedniku države 
smo dvakrat predlagali, da bi g. 
Stanislava Klepa odlikoval z državnim 
redom za zasluge neutrudljivega dela za 
slovensko spravo. Stanislav Klep je bil 
prvi, ki je slovenskim oblastem predla
gal spravno listino, na podlagi katere bi 
obsodili največje zlo po drugi svetovni 
vojni. 

Svetovni slovenski kongres ima v 
ustanovnih listinah zapisano, da je 
sprava bistven korak k ohranitvi naro
dovega ponosa. Pri tem smo vedno 
zastopali stališče, da mora slovenska 
oblast, poleg sprejema pisne deklaraci
je (opravičila), postaviti tudi nacionalni 
spomenik v spomin vsem žrtvam: fašiz
ma, nacizma in povojnega komunizma, 
kar danes priznavajo tudi politiki na 
oblasti. 

Če se ne motim, Svetovni slovenski 
kongres vsako leto pripravi srečanje 
družin z večjim številom otrok in tako 
opozori na problematiko rojstev v 
Sloveniji, ki po vseh statističnih podat
kih upada. Kaj lahko pri tej problemati
ki stori Svetovni slovenski kongres? 

Res je, letos bomo že četrtič obdarili 
družine z večjim številom otrok, ki so se 
prijavile na naš javni razpis. Starša prej
meta Slovenski tolar kot znak zahvale in 

družinsko plaketo. Obdaritev otrok pa 
poteka s pomočjo donatorjev. Naš 
namen je, da politično in civilno javnost 
opozorimo na družbeni problem, ki je 
med nami in ga skoraj ne vidimo, ali če 
se izrazim na pol politično in na pol živ
ljenjsko, otroci so prvi in najtrdnejši 
pokojninski steber vsakega naroda. Saj 
je od nas samih in narodove številčno
sti odvisna naša slovenska prihodnost. 

Tudi zamejski Slovenci so v večji meri 
odvisni od svojih potomcev in ne od npr. 
italijanskih zakonov. Zakonska ureditev 
je le ena izmed danih možnosti, ki jo 
lahko da politična oblast, če ne bo 
Slovenca, ki bi jo lahko prebral in uvel
javljal, ostane še tako urejena zaščitna 
zakonodaja le mrtva črka na papirju. 
Slovenci bomo kot vsak narod zmožni 
polnega življenja in bomo sposobni iti v 
korak z drugimi, le če bomo tudi fizično 
prisotni ter složni v različnostih in bomo 
taki le, če bomo tudi duhovno ostali 
Slovenci. Zato bi se morali vsi zavedati, 
da je zaradi naše maloštevilnosti pove
zovanje še kako potrebno. 

Tudi položaj Slovencev po svetu ni 
najbolj ugoden. Znane so težave 
Slovencev v Italiji, saj zakon o zaščiti 
manjšine vendarle še ni zaživel, pa 
problemi z zapiranjem šol na avstri
jskem Koroškem. Samoumevno se 
postavlja vprašanje: kakšna je pravza
prav prihodnost slovenskega naroda? 

Kršenje pravic slovenskim manjši
nam v sosednjih državah je le eden od 
problemov, ki tare Slovence izven 
Slovenije in edini, katerega naši politiki 
nenehno poudarjajo. Tudi Svetovni 
slovenski kongres na te probleme 
opozarja že vrsto let. Na primer pred 
sprejemom zaščitnega zakona za 
slovensko manjšino v Italiji smo priprav
ili vrsto večerov IZZA KONGRESA. Na 
njih so nas celo pomembni gostje iz 
Italije opozarjali na takratno zmotno 
vzhičenost slovenske politike in medi
jskega poveličevanja, ki se je širil po 
Sloveniji pred sprejemom zaščitnega 
zakona za Slovence v Italiji. 

Nikakor pa ni to edini problem 
Slovencev izven matične domovine. 
Vprašati seje potrebno, zakaj slovenska 
oblast po desetih letih od sprejema 
slovenske državne ustave še vedno ni 
realizirala in sprejela zakon o Slovencih 
brez slovenskega državljanstva. Zakon 
je za Slovence brez slovenskega držav
ljanstva po svetu pomemben akt, s 
katerim bi prihajali v Slovenijo kot 
Slovenci in ne kot tujci. Osnutek zakona 
smo napisali pri Slovenski konferenci že 
leta 1995 in ga sedemkrat ponudili 
Državnemu zboru v obravnavo. Prvič 
smo ga poslali jeseni leta 1995, pa se 
še do danes ni zgodilo nič. S sprejetjem 
predlaganega zakona bi Slovenci po 
svetu brez državljanstva postali del 
slovenske nacionalnosti. Slovenci po 
svetu bi se tako vključili v vseslovensko 
skupnost. Slovenski narod pa bi bil 
številčnejši. Danes so Slovenci brez 
slovenskega državljanstva ob prihodu v 
Slovenijo tujci. 

Znano je, da se trenutna slovenska 
oblast mrzlično pripravlja za vstop v 
Evropsko unijo, ki naj bi se zgodil tja do 
leta 2004. Že kar nekaj pristopnih 
pogajanj je Slovenija zaprla. Kako 
Svetovni kongres ocenjuje dosedanje 
pogajalske dosežke naše države in če 
slovenski pogajalci pri tem dovolj 
upoštevajo naše nacionalne interese. 

Evropa je slovensko dejstvo. Evropa 
brez meja je izziv, posebno še za ma
loštevilne narode. Žal jo naši politiki po 
mojem mnenju jemljejo preveč površno. 
Način njihovega "moledovanja" za vstop 
v EZ vzbuja strah, da so jim je več "stolč
ki" v zvezi kot politika EZ do države 
Slovenije. Če pogledamo voditelje 
revnejših držav, je njihova prva skrb 
državno ozemlje in šele nato udinjanje 
tujim politikom. Slovensko vključevanje 
v EZ me spominja na slabega "mešetar-
ja", ki je za prodanega bika kupil kilo
gram stare govedine in se hvalil, da bo 
družina po dolgem času imela dober 
obed. 

Zaradi nacionalne občutljivosti je bila 
tudi to tema nekaterih pogovorov na 

večerih Izza kongresa. Pred kratkim 
smo zaprosili zunanjega ministra dr. 
Dimitrija Rupla, da bi nam pobliže pred
stavil dogajanja in pogajanja, kot so: 
obstoj slovenskega jezika in kulture in 
samostojnega življenja vseh Slovencev, 
ko ne bo več meja. Svetovni slovenski 
kongres in Slovenska konferenca imata 
v ustanovnih listinah zapisano, da mora 
slovenska vlada pripraviti analize in pro
grame, kako kulturno, nacionalno in 
jezikovno živeti in preživeti kot ponosen 
narod v krogu številčnejših evropskih 
narodov. Teh programov žal še vedno 
nimamo. 

Kakšno je pravzaprav stališče 
Svetovnega slovenskega kongresa 
glede članstva naše države v Evropski 
uniji? 

Tako kot sem že povedal, Evropa je 
dejstvo, je nuja, ni pa brezpogojna 
vključitev. Naši politiki se po mojem 
mnenju ne znajo pogajati. V javnosti je 
čutiti, da pristajajo na vsako ponujeno 
možnost. Mislim, da med sedanjimi poli
tiki nimamo političnih "trgovcev in lobis-
tov", to pa ni dobro. 

Pri Ministrstvu za zunanje zadeve 
deluje Urad za Slovence po svetu in 
zamejstvu, ki v določenih primerih 
ravno tako skrbi za Slovence po svetu 
kot vaša ustanova in tudi Društvo 
Slovenija v svetu ima v določenih seg
mentih podobne programske točke. 
Kakšno je vaše medsebojno sodelovan
je? 

Po grobih ocenah živi v svetu okrog 
šeststo tisoč Slovencev. Urad za 
Slovence v zamejstvu in po svetu skrbi 
za razdeljevanje finančnih sredstev 
slovenskim organizacijam v zamejstvu 
in po svetu in organizacijam, ki se 
ukvarjajo s to dejavnostjo, med katere 
se štejeta tudi Slovenska konferenca in 
Svetovni slovenski kongres. 

Pri naši organizaciji se trudimo, da bi 
pridobili čimveč podatkov o delu in živ
ljenju vseh Slovenk in Slovencev po 
svetu in da bi se jih čimveč ponovno 
vključilo v vseslovensko skupnost. 
Zbiranje podatkov o slovenskih 
znanstvenikih in izobražencih v svetu je 
le eno od pionirskih del, ki jih opravlja 
Svetovni slovenski kongres. 

V nobenih programih nismo rivali ali 
konkurenti drugim organizacijam, še 
najmanj pa Uradu za Slovence v za
mejstvu in po svetu. Med nami poteka 
korektno sodelovanje in poslovanje. 
Državna sekretarka Urada gospa 
Magdalena Tovornik je v reviji Slovenija, 
št. 3/2001, ki izhaja v angleškem 
jeziku, na vprašanje, kakšno je sodelo
vanje med organizacijami in Uradom, ki 
se ukvarjajo s Slovenci po svetu, to oce
nila dobro in med drugim dejala, 
"...daleč med vsemi je najbolje orga
niziran Svetovni slovenski kongres, ki 
deluje po modelu Židovskega kongre
sa." 

Naj ob koncu najinega pogovora 
vprašam še za prihodnost Svetovnega 
slovenskega kongresa? 

Prihodnost Slovenske konference 
SSK je odvisna od vseh nas in še poseb
no od tistih, ki smo na novo prevzeli 
krmilo. Kot predsednik ene izmed kon
ferenc in eden izmed podpredsednikov 
Svetovnega slovenskega kongresa se 
tega dobro zavedam že več kot šest let. 
Storil bom vse, kar je v moji pristojnosti 
in moči, da se bo delo nadaljevalo v 
dosedanji obliki in dopolnjevalo z novimi 
programi za katere že zbiramo sredstva. 
Uspehi pa so poleg našega dela in orga
niziranosti v veliki meri odvisni tudi od 
drugih dejavnikov, tudi od finančnih 
sredstev. Sem optimist. 

Dovolite mi, da se na koncu pogovora 
zahvalim Uradu za Slovence doma in po 
svetu, posebno še državni sekretarki 
gospe Magdaleni Tovornik, in ostalim 
vladnim službam, ki nam finančno 
pomagajo in cenijo naša prizadevanja, 
ki so obrnjena v prihodnost nas vseh. 

Pogovarjal se je Matjaž Trontelj 

* V svet Slovenske konference je bil 
izvoljen Andrej Štrus, v upravni odbor 
pa Matjaž Trontelj, občana občine 
Grosuplje. 



ZAHVALA 
ob slovesu 

ANTONA VALENTINCICA 
in JOŽEFE MOHAR 

iz Male Račne 

Ob boleči izgubi obeh naših dragih se iskreno zahvaljujemo sorodnikom, 
prijateljem in vsem, ki ste bili v težkih trenutkih bolezni in slovesa poleg. 
Hvala za vse vzpodbudne besede, za vsa izrečena in napisana sožalja, za 
sveče, cvetje in številne mašne namene. 

Za organizacijo pogreba se zahvaljujemo pogrebništvu Perpar in gasilcem 
gasilskega društva Račna, vsem ostalim gasilcem pa za izkazano čast ob 
slovesu. 

Posebej se zahvaljujemo gospodu župniku Jožetu Glasu za lepo opravlje
na poslovilna obreda, obema pevskima zboroma za lepo petje, ki je v pokoj
nikovem življenju imelo tako lepo mesto. Iskrena zahvala govornikoma Mirku 
Gačniku in Jožetu Podržaju za ganljive besede slovesa. 

Prav tako se zahvaljujemo vsem, ki ste pomagali pri pripravi pogostitve. 
Hvala tudi vsem, ki ste ju 7. novembra v tako velikem številu pospremili na 

njuni zadnji poti in vsem drugim, ki ste ju imeli radi in seju boste spominjali. 

Vsi njuni 

Mlade hčere truplo 
črna jama krije; 
poleg jame mati 
bridke solze lije. 

Kar oko doseže, 
smeje se narava, 
pomlad po grobovih 
cvetje razsipava. 

V joku svojo zgubo 
človek Bogu toži; 
slavec, drobni slavec 
pa vesele kroži. 

"Simon Jenko" 

ZAHVALA 
ob smrti naše ljubljene hčerke, sestre in tete 

KRISTINE HOJNIK 
iz Grosupljega. 

Ob prerani in nenadni izgubi se najiskreneje zahvaljujemo vsem dragim 
sorodnikom, sošolcem, prijateljem, sosedom in znancem, da ste nam v teh 
težkih trenutkih stali ob strani, z nami sočustvovali, izrekli številna ustna in 
pisna sožalja, za podarjeno cvetje, sveče, darove za cerkev, svete maše in 
ostalo pomoč. 

Toplo se zahvaljujemo g. župnikom dr. Francu Šuštarju, Francu Novaku in 
Jožetu Kastelicu za molitve, pogrebni obred in poslovilne besede, cerkvene
mu pevskemu zboru, Moškemu pevskemu zboru Samorastnik iz Žalne, 
trobentaču, ge. Fani Kralj in g. Toniju Adamiču. 

Še posebna zahvala članicam in članom PDG Grosuplje ter članom sosed
njih društev, ki so jo pospremili na njeni zadnji poti. Hvala za darovano cvet
je, poslovilni govor in tolažilne besede, ki ste nam jih izrekli v teh težkih 
trenutkih. 

Zahvala velja tudi Visoki šoli za zdravstvo - smer delovna terapija, Srednji 
zdravstveni šoli Ljubljana - sošolkama Bernardi in Aniti za poslovilni govor ter 
sodelavkam Psihiatrične klinike Ljubljana. 

Posebna hvala gre kolektivoma LEK Ljubljana, W Viški vrtci - Brdo, Vrhovci 
in ge. Vidi Macuka. 

Iskrena hvala vsem, ki ste jo imeli radi, jo spoštovali ter jo v tako velikem 
številu pospremili na njeni zadnji poti. 

Njeni žalujoči: mami Marija, oči Janez, brat Jani z Uršo In nečak Jan. 

Zahvala 
ob smrti 

MILANA KADUNCA 
vsem sorodnikom, prijateljem 

in znancem, ki ste ga pospremili 
na zadnji poti. Iskrena hvala 
kaplanu Janezu Mraku, ge. Fani 
Kralj, Jožetu Kuhlju, Daretu 
Permetu in sodelavcem za 
izrečeno sožalje in denarno 
pomoč. 

Mama Ana Kadunc, 
sestra Nuša Muhlč 

POSEBNA ZAHVALA 

ob smrti drage mame 

HELENE ZLATKOVIC 
g. župniku in g. kaplanu za 

molitve, pogrebni obred in 
poslovilne besede. 

Vsi žalujoči Iz Nemčije, 
Avstrije, Srbije, Štajerske, 
Primorske, LJubljane ter hčerka 
Helena In vnuk Sebastjan z 
Grosupljega. 

Osteoporoza 
Osteoporoza je stanje, ko se količi

na kostnega tkiva zmanjša do te 
mere, da se poveča možnost zlomov 
že ob normalnih obremenitvah. Kosti, 
ki postanejo redke in krhke, se lahko 
zlomijo že pri lažjem padcu, hrbtenič
na vretenca pa se spontano sesedajo 
zaradi teže telesa. 

Kostnina vsebuje minerale, med 
drugimi kalcij in fosfor, ki ji dajejo trd
nost in gostoto. Za normalno kostno 
gostoto potrebuje telo zadostno 
količino kalcija in drugih mineralov 
ter mora tvoriti dovolj hormonov (pri 
ženskah estrogena). Potrebna je tudi 
zadostna količina vitamina D, da se 
lahko kalcij absorbira iz hrane in se 
vgrajuje v kosti. 

Kostna gostota se od otroštva 
naprej veča, največja je okoli 30. leta 
starosti, zatem se začne postopoma 
manjšati. Če telo ne more ustrezno 
uravnavati vsebnosti mineralov v 
kosteh, postanejo redkejše in bolj 
lomljive; bolezen imenujemo osteo
poroza. 

ZNAKI OSTEOPOROZE: 
Bolniki z osteoporozo dolgo časa 

nimajo težav. Kostna gostota se man
jša počasi, predvsem pri ljudeh s 
senilno osteoporozo (ta nastane ver
jetno zaradi starostnega pomanjkan
ja kalcija in neravnovesja med 
hitrostjo razgradnje kostnine in 
hitrostjo nastajanja nove). Na začetku 
ne povzroča nobenih bolezenskih 
znakov. Ko se kostna gostota zman
jša toliko, da se začnejo kosti sese
dati ali lomiti, se pojavijo bolečine v 
kosteh in deformacije. Če se seseda
jo vretenca, se pojavijo kronične 
bolečine v hrbtu. Bolečina se začne 
nenadoma, je omejena na določen 
predel hrbta in se poslabša, če bolnik 
hodi ali stoji. Pri kronični bolečini v 
hrbtu delno pomagajo vaje za 
krepitev hrbtnih mišic. Običajno mine 
sama od sebe po enem ali dveh 

V življenju le skrbi in delo je imel, 
odšel je tja, kjer ni več bolečin, 
a nanj za vedno bo ostal spomin. 

V SPOMIN 
Te dni mineva 5 let od smrti našega 

dragega 

IZIDORJA JEROVŠKA 
s Cikave. 

Ob tej priložnosti se iskreno zahvaljujemo vsem, ki še obiskujete njegov 
grob in mu prižigate sveče. Hvala vsem in vsakemu posebej. 

C/kava, 25.12.2001 Vsi njegovi 

mesecih. Kasnejši dodatni zlomi vre
tenc vodijo do deformacije hrbtenice, 
ki se oblikuje v značilno grbo. 

Pogosti so zlomi kolka, ki je pri 
starostnikih eden glavnih vzrokov 
invalidnosti in izgube samostojnosti, 
ter zlom zapestja in gležnja. 

DEJAVNIKI TVEGANJA ZA 
OSTEOPOROZO: 
-družinski člani z osteoporozo, 
-nezadostno uživanje kalcija v 

prehrani, 
-sedeč način življenja, 
-rasa-bela in azijska, 
-nežna telesna gradnja, 
-nobene nosečnosti, 
-uživanje določenih zdravil npr. kor-

tikosteroidov, 
-zgodnja menopavza, 
-kajenje in 
-čezmerno pitje alkohola. 
Diagnozo osteoporoze je možno 

postaviti tudi, preden pride do zloma. 
Obstajajo številne preizkave, s kateri
mi izmerijo kostno gostoto (npr. rent
genska denzitometrija). Preiskava je 
neboleča in varna. 

PREPREČEVANJE IN ZDRAVLJENJE: 
Preprečevanje osteoporoze je 

učinkovitejše kot njeno zdravljenje. 
Preprečujemo jo tako, da vzdržujemo 

kostno gostoto, kar dosegamo z 
zadostnim uživanjem kalcija, z redno 
telesno vadbo (hoja, tek, kolesarjen
je). Za ohranjanje kostne gostote so 
koristne vaje s premagovanjem 
lastne telesne teže, kot sta hoja in 
vzpenjanje po stopnicah. Pri ženskah 
v menopavzi je mogoče preprečiti pre
tirano izgubo kostne mase s hormon
skim nadomestnim zdravljenjem, ki 
ugodno vpliva tudi na druge težave v 
menopavzi. Ženskam z blago osteo
porozo lahko zdravnik predpiše 
jemanje kalcija. Ponavadi priporoča 
tudi dodatek vitamina D. 

Osteoporoza lahko prizadene tudi 
moške. Zdravnik jim lahko priporoči 
dodatek kalcija in vitamina D, kadar s 
preiskavami dokaže, da se v telesu 
ne absorbira dovolj kalcija. Učinkovito 
je zdravljenje s testosteronom, kadar 
je raven tega hormona v krvi preniz
ka. 

POVEZAVA S KALCIJEM: 
Najbolj znan mineral, ki preprečuje 

osteoporozo je kalcij. Več kalcija v 
mladih letih pomeni močnejše kosti 
in manj zlomov v poznejših letih. 
Hrana, ki je bogata s kalcijem: mleko, 
jogurt, tofu, trdi siri, blitva, ohrovt, 
posušeno sadje, sardine v olju iz 
pločevinke. 

SKRB, MOLITEV, DELO IN TRPUENJE 
TVOJE, ATA, JE BILO ŽIVLJENJE: 
PREMIŠLJEN IN PREUDAREN 
BIL JE TVOJ KORAK, 
GOVOR MODER IN MEHAK; 
SRCE ODPRTO IN TOPLO, 
KATEREGA BITJE BO 
ZA VEDNO SE ČUTILO. 

ZAHVALA 
Ob smrti 

JANEZA PETRIČA 
iz Hočevja pri Krki 

Iskreno se zahvaljujemo vsem sorodnikom, prijateljem in znancem za 
darovano cvetje, sveče, darove za cerkev, svete maše in za izrečena sožalja 
ter da ste ga v tako velikem številu spremili na njegovi zadnji poti. Posebne 
zahvale vsem vaščanom iz Pec, ter krajanom Št. Jurija, Domu starejših 
občanov za izročeno pisno sožalje, g. župnikom Hostniku, Mrvarju, Kastelicu, 
Škulju in g. kaplanu za lepo opravljen pogrebni obred. 

Posebna zahvala Prostovoljnemu gasilskemu društvu Hočevje, Moškemu 
pevskemu zboru in Godbi iz Dobrepolja. 

Še enkrat iskrena hvala vsem in vsakemu posebej, ki ste ga spoštovali in 
ga imeli radi. 

Vsi njegovi 

VITAMIN D KREPI KOSTI: 
Vitamina D morate dobivati dovolj, 

še posebej, če ste starejša ženska. 
Brez primernih količin vitamina D kosti 
oslabijo. Izjemno bogat vir vitamina D 
so plave ribe in losos. Pomemben vir 
vitamina D je tudi sončna svetloba. 

SOL JEMUE KALCIJ: 
Pri uživanju slane hrane se iz telesa 

izloči več kalcija. 

VPLIV UŽIVANJA KAVE IN ALKOHOLA 
NA OSTEOPOROZO: 
Kofein spodbuja osteoporozo, ker 

pospešuje izločanje kalcija in tako 
slabi kosti. Tri skodelice kave na dan 
so še varne. Še posebej je nevarno, če 
uživate veliko kofeina in premalo kalci
ja. Alkohol (1 kozarček na dan) zvišuje 
estrogen pri ženskah v postmenopavzi 
in tako pomaga preprečevati osteo

porozo. Večje količine alkohola pa ško
dujejo kostem in tudi splošnemu 
zdravju. 

BOR ZA KOSTI: 
Mineral bor zviša hormon estrogen v 

krvi in tako preprečuje izgubo kalcija in 
demineralizacijo kosti. Bora je največ v 
sadju, še posebej v jabolkih, grozdju, 
dateljnih, rozinah in slivah, v soji, ore
hih in v medu. 

ANANAS VARUJE: 
Če želite ohranjati kosti trde, pijte 

ananasov sok, ker vsebuje veliko man
gana, ker tudi ta vpliva na kostni 
metabolizem. 

S staranjem svetovnega prebivalst
va je osteoporoza postala ena naj
pogostejših bolezni poznih let. 

Dragana Žitnik, mag. farm. 



LETNO SREČANJE 
SKRBNIKOV IN REJNIKOV 

Tudi letos smo se zopet zbrali skrbniki in rejniki na tradicionalnem izletu. 
Tokrat nas je pot vodila v Črno na Koroško. Pogled skozi okno avtobusa je bil 
prekrasen, saj se je narava bohotila s prelepimi jesenskimi barvami, pa tudi 
sonce je prijetno sijalo, ob postanku v Črni nam je bilo že kar toplo. 

V zavodu so nam pripravili lep sprejem, povedali o delu v zavodu, zavod pa smo 
si tudi ogledali, tako delavnice kot bivalne prostore. Pogovarjali smo se tudi z 
gojenci doma. Zelo so zadovoljni, ko delajo v zavodskih delavnicah, vsak pa se 
še dodatno ukvarja z ročnimi deli, ki krasijo njihove prostore. Iz njihovih pogov
orov se lahko marsikaj naučiš, saj so ti otroci polni energije, čustev, veseli so 
obiskov in pogovorov. Vsak ti želi pokazati, s čim se ukvarja in kako živi. Tisti, ki 
so nekoliko bolj prizadeti, pa s svojimi kretnjami in veselim obrazom. Zdravi smo 
velikokrat nejevoljni, ne znamo prisluhniti ljudem okrog sebe. Ne znamo pre
našati težav in problemov, ki nas doletijo. Vsi naši varovanci, ki so nam zaupani, 
tudi potrebujejo lepo besedo, topel objem, saj je že to velika radost za takega 
otroka. Veliko novih izkušenj nam da vsako takšno srečanje, pa tudi neko zado
voljstvo in priznanje vsem, ki se ukvarjamo z rejništvom in skrbništvom. 

Ogledali smo si tudi zelo zanimiv kulturni spomenik - cerkev Sv. Jurija v Legnu 
pri Slovenj Gradcu. Zelo lepo je bilo tudi v Savinjski dolini, kjer smo imeli kosilo. 
Polni novih izkušenj, lepih vtisov smo se vračali v svoje domove v večernih urah. 

Prisrčna zahvala vsem trem občinam: Grosuplje, Ivančna gonca in Dobrepolje, 
pa tudi Centru za socialno delo za pomoč in uspešno organizacijo izleta. 

Anica Andročec 

Iz dela OZ Rdečega križa Grosuplje 
V mesecu septembru smo imeli krvodajalske akcije na območju OZ RK 

Grosuplje. Odvzemi krvi so bili v Dobrepolju, Šentvidu pri Stični, Ivančni Gorici in 
Grosupljem. 

Kri, ta pomembna tekočina, ki se pretaka po našem telesu od rojstva do smrti, 
je še vedno nenadomestljiva. Klub tehnološkemu razvoju jo lahko samo človek 
podari sočloveku. Vsaka doza krvi je dragocena in neprecenljiva: nekomu vrne 
zdravje, drugemu življenje. Jutri jo bomo morda potrebovali sami. Ne čakajmo na 
to izkušnjo, da se bomo zavedali veličine humanosti vseh darovalcev krvi, raje se 
jim ob naslednji krvodajalski akciji pridružimo. 

V mesecu novembru in decembru bodo krvodajalke in krvodajalci našega 
območja prejeli jubilejne značke, priznanja in plakete za 5-, 10-, 15-
krat darovano kri. Delile jih bodo Krajevne organizacije RK na svojem 
območju. Letos bo značko in priznanje prejelo 263 krvodajalk in krvodajalcev, od 
teh za največkrat darovano kri: 

• g. Marjan Šircelj iz Grosupljega za 105- krat darovano kri, 
• g. Anton Koželj iz Šmarja in 
• g. Brane Kocjančič iz Sela pri Žužemberku za 45 krat darovano kri. 
Vsem krvodajalcem, ki boste letos prejeli značke in priznanja, čestitamo, prav 

vsem krvodajalcem, ki ste darovali kri, pa se zahvaljujemo za vaše humano 
dejanje, v imenu tistih, katerim je vaša kri podaljšala življenje ali vrnila zdravje. 

Rdeči križ Slovenije je že šesto leto organiziral vseslovensko akcijo pod 
naslovom "Nikoli sami". Iz zbranih sredstev pripravijo prehrambene pakete, ki so 
namenjeni socialno ogroženim. 

Letos smo na OZ RK Grosuplje prejeli 180 prehrambenih paketov, ki smo jih v 
novembru razdelili Krajevnim organizacijam RK, te pa so jih razdelile socialno 
ogroženim na svojem območju. 

Vsem, ki ste kakorkoli pomagali pri humanih akcijah, se zahvaljujemo, vsem 
občankam in občanom pa želimo srečno - zdravo novo leto 2002. 

OBMOČNO ZDRUŽENJE RDEČEGA KRIŽA GROSUPUE 

JJODoMjcni ste no prajnaoanjc... 
Jtii ocć o $abrcqi, ftaj podariti ob takšni ali brugaini prilojnasti! 

Q$6ram cvetja in daril 
^Sečnik &< črk 

rc}ano coct\c 
<tirtluni aronjjiTfflji 
poročni šopki 
oenri 
aranžiranje 
tarifa 

Abamkcoa 2 

1290 fcrosupfjc 
uref.:78-71-616, 
041/691 431 

Za vas, za vate najbližje in vaše prijatelje... 
Za vsako priložnost, za vsatpraznik,.. 

Za izraz, pozornosti in ljubezni... 
Za prijetne idilične praznične dneve, za novoletni S'J(%c'i\[p . 
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SANKUKAI 
KARATE 
V VRH 

SLOVENSKEGA 
KARATEJA 

Prišla je jesen, čas novih 
začetkov, čas novih treningov, tek
movanj, čas novih pričakovanj. Na 
vsem naštetem je Sankukai karate 
Zveza Slovenije izjemno dejavna in 
aktivna. 

Tako je 18. 11. 2001, ob 15 uri, v 
Kamniku potekalo Sankukai 
državno prvenstvo za mlajše in 
starejše dečke v borbah in deklice v 
katah. Tekmovanja se je udeležilo 
164 tekmovalcev iz 9-ih klubov. 
Nabito polna dvorana je dajala 
prvenstvu praznično vzdušje, ki je 
doseglo vrhunec ob igranju državne 
himne. Nekaj uvodnih besed našega 
tehničnega mentorja Vlada 
Paradižnika, besede presenečenja 
podžupana mesta Kamnik nad 
množično udeležbo tako tekmoval
cev kot gledalcev in borbe so se 
pričele. Dobre in vzpodbudne rezul
tate za nadaljne delo so dosegli tudi 
'grosupeljski mlajši dečki. 

Tako je v kategoriji ml. dečki do 
35 kg, Blaž Kolenc osvojil 3. 
mesto, v kategoriji ml. dečki nad 
50 kg je Žiga Lah osvojil 3. mesto, 
v kategoriji mlajši dečki do 45 kg 
je Tomaž Zaviršek postal vice 
prvak oz. Je dosegel 2. mesto ter 
Andraž Pečnik 3. mesto. 

Tekmovanje je zaznamovalo 
športno vzdušje, ki ga je odlikovalo 
bučno in športno navijanje s polnih 
tribun ter športno obnašanje vseh 
nastopajočih. 

Že 25.11.2001 od 15 ure dalje pa 
se je v Domžalah odvijala še druga 
Sankukai pokalna tekma za mlajše In 
starejše mladinke In mladince ter 
člane in članice, kjer Je za Grosuplje 
Saška Zupan v težki kategoriji deklet 
nad 58 kg osvojila 3. mesto, kar je že 
njen drugI uspeh, po tem ko je na prvi 
Sankukai pokalni tekmi, prav tako v 
Domžalah, zmagala. 

Dobra pripravljenost karateistov 
iz Sankukai klubov po Sloveniji pa je 
močno odjeknila na državnem 
prvenstvu za kadetinje in kadete ter 
mladinke in mladince do 21 let, ki 
gaje 1.12.2001 organizirala Karate 
Zveza Slovenije v Zgornji Veliki pri 
Šentilju. Na tem državnem prven
stvu karateistov iz vse Slovenije so 
se sankukai karateisti zavihteli v 
sam vrh in sicer so bili rezultati 
naslednji: 

Kadetinje + 60 kg - 1 . mesto Maja 
Jesih (KK Forum Ljubljana). 

Kadeti do 65 kg - 1. mesto Luka 
Heberle (KK Domžale ), 3. mesto 
Miha Šuster (KK Forum Lj.). 

Mladinke do 60 kg -3 . mesto Urša 
Mihelj (KK Grosuplje). 

Nad 60 kg 1. mesto Maja Jesih 
(KK Forum Lj.). 

Mladinci do 70 kg 2. mesto Dejan 
Levačič (KK Forum Lj.). 

Do + 80 kg 1. mesto Mirko 
Perovšek (KK Forum Lj.). 

Izjemna zavzetost tako tehnične
ga mentorja Vlada Paradižnika kot 
tudi vseh trenerjev v klubih je 
pričela dajati tudi sadove. Naše 
treninge in tekmovanja že dalj časa 
poleg dobre psihofizične priprav
ljenosti odlikuje velika mera pri
jateljstva, druženja tudi izven telo
vadnic. Tako smo v začetku oktobra 
v velikem številu obiskali Gar-
daland, priredili piknik s spustom po 
Krki, pripravljamo pa še smučarski 
izlet in verjetno skupno praznovanje 
novega leta, novih upanj in spoz
nanj. 

Urša Mihelj 

IZLET V NEZNANO 

Pohodniki pred sevniškim gradom - foto Marjan Trobec 

Lepa jesen je prišla in z njo pričakovani in načrtovani planinski pohod: 
IZLET V NEZNANO. 

Poln avtobus planincev zavija v meglenem jutru, ki obljublja sonček, na 
Dolenjsko. Kam? Do Trebnjega je to uganka, potem zavijemo v dolino Mirne 
in že zvemo: mesto je SEVNICA, gora pa LISCA. 

Razpoloženje do Sevnice kaže na prijetno nadaljevanje dneva. Ob 9.00 
smo že pri sevniškem gradu. To je lep, ohranjen in restavriran pravi grad. 
Ogledamo si ga: ni kaj, vreden je pozornosti, da ti misli za hipec uidejo za 
nekaj stoletij nazaj. Zanimive in lepe so predvsem rešene freske v eni od 
soban. Sedaj pa pohod na goro, na ne 1000 m visoko Lisco. Naš cilj je od
daljen do dve uri in pol hoje, v hrib, pa zopet malo dol, pa spet gor, pa na
ravnost, pa dol, nato pa gor in gor in gor - do doma na Lisci. 

O kako se prileze vrh: konec hoje, čudoviti razgledi v dolino in... 
"bližajoče" se naročeno kosilo ter - zabava. 

Pozno se preselimo s stolov v domu na stole v avtobusu. Vožnja je 
vseskozi zabavna in polna smeha. Traja kar dve uri - in prijetnega izleta je 
konec. 

Čisto na koncu pa še - v imenu vseh planincev in vodstva 
Planinskega društva Grosuplje žel im vsem prijateljem pohodov 
SREČNO IN VARNO HOJO TER VESELE PRAZNIKEI 

Marjan Trobec 

Freska v sevniškem gradu 

MLADINSKO DRŽAVNO 
PRVENSTVO V KARATEJU 
V Šempetru pri Novi Gorici je bilo v soboto, 10. novembra, državno prven

stvo v karateju za mladince in mladinke. Med 160 tekmovalci iz 32 karate 
klubov je nastopilo tudi 7 mladih karateistov iz Shotokan karate kluba 
Grosuplje. 

V kategoriji mlajših mladink sta se po odličnih nastopih v predtekmovan-
ju v finalni borbi za naslov državne prvakinje pomerile Tadeja Petrovič in 
Maja Kohler (obe iz Shotokan KK Grosuplje). Boljša je bila Tadeja, ki si je z 
zmago in osvojitvijo naslova priborila vozovnico za nastop na evropskem 
prvenstvu, ki bo naslednje leto v Španiji. Med kadetinjami je v borbah Špela 
Trampuž osvojila tretje mesto. Prav tako si je vozovnico za evropsko prven
stvo v Španiji priboril Ado Bogaljevič, ki je osvojil dva naslova. Zmagal je v 
borbah in katah posamezno. Odlično se je odrezal tudi Miha Trampuž v ka
tegoriji starejših mladincev, kjer je v katah posamezno osvojil drugo mesto, 
v borbah pa tretje mesto. Prvo mesto in naslov državnih prvakov je osvojila 
tudi ekipa starejših mladincev (Trampuž, Hasegavva, Bogaljevič) v nastopu 
kate ekipno. 

Shotokan karate klub Grosuplje se je z vsemi doseženimi rezultati na 
državnem prvenstvu uvrstil med tri najuspešnejše karate klube v Sloveniji 
po številu osvojenih odličij, po žlahtnosti pa na sam vrh. 

Našim potnikom v Španijo želimo dobrih uvrstitev in uspešnega zastopan
ja domovine in posebno našega grosupeljskega kluba. 

Uroš Perme 



POHOD NA KRN PO POTEH SOŠKE FRONTE 

Grosupeljski planinci v polarnem mrazu pri Gomiščkovem zavetišču 
foto Barbara Hartman 

V soboto, 10.11.2001, smo se planinci Planinskega društva Grosuplje, petnajst se 
nas je zbralo, odpravili na Km. Janez, voditelj pohoda, je pot začrtal preko vrha Kma, 
do Krnskih jezer, kjer je bila proslava v počasitetv konca prve svetovne vojne. Naš 
pohod je imel simboličen pomen - z njim smo počastili spomin na vse žrtve soške 
fronte. 

Avtobus nas je peljal proti Notranjski, preko Idrije, Vršnega in končno po ozki 
cesti sopihal vse višje, prav do vasice Krn, ki leži na častitljivi višini 866 m/nv. Tu smo 
pričeli naš pohod. S pogledi smo objeli okoliške hribe, ki so se kopali v jutranjem soncu 
in se željno ustavili na našem cilju - Krnu. Brr. Hiteli smo se oblačiti, kajti jutro nam je 
poleg sonca ponudilo mraz, sneg in veter, ki se je z veliko hitrostjo sukal okoli vrha Krna 
in raznašal snežne meglice sem ter tja. Odpravili smo se. Najprej proti planini Kuhinja, 
od tu pa počasi, korak za korakom, skozi sunke orkanskega vetra, ki so še povečevali 
občutek mraza, vse višje. Pot smo si morali utirati in iskati sami, kajti pred nami je veter 
sproti pometal vse sledi. Končno! Koča - Gomiščkovo zavetišče, nas je vsa zasnežena 
čakala tik pod vrhom Krna, nam ponudila svoje zavetje in topel čaj. Nismo si mogli kaj, 
da ne bi šli še na vrh Krna, ki se postavlja s svojo višino 2244 m. Obstali smo. Pred 
nami se je razgrnila snežna pravljica naših prečudovitih hribov in nam s svojo lepoto 
pokazala smisel - res, vredno seje bilo potruditi, naš trud ni bil zaman! Ta dan smo bili 
poleg gorskih reševalcev edini, ki smo osvojili vrh. Od tu je šlo lažje. Skozi deviško bel, 
puhast sneg, ki ga je bilo kar dober meter, smo v strnjeni koloni sestopili proti Krnskim 
jezerom, kjer se je ob 14. uri pričela proslava. Zadonele so salve, tem so sledile pesmi, 
recitali in na koncu trobenta, ki je s svojo žalostinko Silencium poklonila mir vsem, ki 
so za vedno ostali tu, v Krnskem pogorju. 

Pot smo nadaljevali po mulatieri do koče v Lepeni, kjer nas je že čakal naš prijazni 
šofer z avtobusom. Utrujeni, a neizmerno srečni, smo se odpeljali proti domu. 

Barbara Hartman 

11. novembra je minilo 83 let, ko seje 
končala prva svetovna vojna in 84 let, ko 
se je končala soška fronta. 24. oktobra 
1917 je avstroogrska vojska, v kateri je 
bilo tudi veliko slovenskih vojakov, ob 
podpori nemške vojske, izvedla znameni
ti preboj soške fronte pri Bovcu in 
Kobaridu. Ta preboj imenujemo tudi 
"čudež pri Kobaridu", ker je preboj izved
la že skoraj onemogla avstrijska vojska. 

Italijanska vojska je v 11 ofenzivah 
počasi lomila odpor avstrijske vojske, ki 
pa je vzdržala strahovite napade tudi 
zaradi izjemne hrabrosti slovenskih 
vojakov. Le-ti so v bistvu na tej fronti 
branili svoje narodnostno ozemlje pred 
italijanskimi osvajalnimi pohlepi po 
slovenski zemlji. V soško fronto smo bili 
posredno vključeni tudi Dolenjci, saj so v 
avstrijski vojski služili mnogi domačini iz 
našega širšega okoliša. Organizirano pa 
je tudi bilo zbiranje raznih potrebščin za 
može na fronti. Tako so po domovih pletli 
razne volnene izdelke. V to zbiranje in 
izdelovanje izdelkov se je vključila tudi 
takratna osnovna šola v Šentvidu pri 
Stični in za to prejela od cesarja Karla I. 
odlikovanje z "vojnim križcem za civilne 
zasluge III. razreda". 

Soška fronta je bila dolga prek 600 km 
in je potekala od Tržaškega zaliva, čez 
Doberdob, Banjško planoto, zahodno od 
Tolmina, se nato vzpela na Krn, pa mimo 
Bovca na Rombon, od tod pa na Nevejsko 
sedlo in Zahodne Julijce. Na Krnu in 
sosednji Batognici so se odvijali najhujši 
boji v prvi zimi soške fronte 1915/16, ko 
so Italijani zavzeli sam Krn, nato pa še del 
Batognice. Ker Italijani Batognice v celoti 
niso mogli osvojiti v neposrednih 
spopadih, so se zatekli k zvijači. Spomladi 
in poleti 1917 so začeli kopati podzemne 
rove, da bi tako prišli pod položaje avstrij
ske vojske in jih pognali v zrak. Avstrijci so 
to ukano odkrili in sami začeli kopati svoj 
rov proti Italijanom. Bili so še pravočasni 
in so že nastavljeni eksploziv sprožili pred 

Jesensko-zimsko kolesarjenje na tisočake 

Čudovito jesensko vreme nam je 
omogočilo podaljšanje kolesarske 
sezone skoraj do konca leta. Tako smo 
letošnjo jesen izkoristili za osvajanje 
vrhov, ki se ponašajo z nadmorsko viši
no zapisano štirištevilčno. 

Prvi nas Je izzval Krvavec. 
Izkušnje kolesarskih kolegov, ki so že 

stali na vrhu te gore, so nas opozarjale 
na eno najtežjih kolesarskih preiz
kušenj pri nas. In še kako prav so imeli. 

Začeli smo v Cerkljah. Naš cilj, 1960 
m visoki Zvoh na Krvavcu, je bil oddal
jen 24 kilometrov in 1560 m nad nami. 
Odpeljali smo se in v križišču, kjer leva 
pot vodi do gradu Strmol, zavili desno 
proti Krvavcu. Asfaltirana cesta se je 
takoj postavila pokonci in nam dala 
vedeti, da tokrat ne bo šale. Še neogreti 
smo zagrizli v strmino in pazili, da nam 
pulz ne uide previsoko. Po šestih kilo
metrih vzpenjanja nas je cesta v 
križišču odpeljala levo proti Ambrožu. 
Naklon se je nekoliko omilil in kak kilo

meter vožnje po terasi nam je omogočil, 
da smo zadihali in umirili podivjane 
črpalke v prsih. Pred Stisko vasjo pa 
zopet desno in navzgor. Na 1100 
metrih nad morjem, pri najvišje ležeči 
kmetiji, smo prešli na gozdno cesto. Od 
tu do planin pod Krvavcem je sledilo 
strmo gozdnato pobočje, kjer so na 
začetku prevladovale bukve, z višino pa 
so jih izpodrivale smreke. Gozd se je 
vse bolj redčil in po štirih kilometrih nas 
je pot pripeljala na rob planine Jezerce. 
Tu leži 200 m za travnatim robom 
pastirsko naselje. Zavili smo levo po 
strmem pobočju proti zgornji postaji 
žičnice na Gospincu. Odprl se nam je 
čudovit pogled na cilj in se ponujal kot 
na dlani. A do njega nas je ločevalo še 
kakih 400 m višine. Nadaljevali smo po 
vse slabšem kolovozu ob robu smučišč 
v Tiho dolino. Od tu smo prečili pobočje 
proti hotelu. Mimo hotela in televi
zijskega oddajnika smo se vzpenjali 
proti vrhu. Vse slabši kolovoz, vse hujši 

naklon in vse večja utrujenost so iz nas 
cedili zadnje atome moči. Zadnjih 100 
m poti je strmina postala prehuda in 
pot preslaba. Vrglo nas je iz sedla in vrh 
smo osvojili s kolesi ob sebi. Na vrhu pa 
... raj. Izpostavljena lega nad kotlino in 
skoraj 2000 m nad morjem nam je 
omogočilo prostran razgled na s čisto 
svetlobo popoldanskega sonca obsijan 
visokogorski svet Grintavcev in ostalih 
skalnih vršacev. Vloženi napor nam je 
omogočil občutiti moč Stvarnika v 
trenutku, koje gradil to lepoto. 

V dolino smo se vrnili po isti poti. Iz 
vznožja smo se še enkrat zazrli navzgor 
na premagani travnati pomol Kam
niških Alp. Lepo je bilo. 

Naslednji se nam je pod kolesa 
postavil najvišji vrh severnega obrobja 
Notranjske oziroma Rakitniške planote, 
čokati Krim. Poraščajo ga obsežni 
dinarski jelovo-bukovi gozdovi, le na 
vrhu, kjer je poleg visokega oddajnika 
tudi planinski dom, se odpre pogled na 
Ljubljansko kotlino in gorske masive na 
severu in severo-zahodu Slovenije. 

Za kolesarjenje smo si izbrali hladno 
in megleno nedeljsko jutro. Z avtomobili 
smo se odpeljali na izhodišče izleta, v 
Iško vas. Po pregledu opreme in kra
jšem posvetu smo zajahali dvokolesa in 
se podali proti soteski Iške. Pred 
vstopom v kanjon smo zavili desno v 
gozd in navzgor. Asfaltno prevleko je 
zamenjal dobro utrjeni makadam in pot 
se je ovinkasto dvigovala proti vrhu. 
Nekaj odprtega sveta se nam je 
prikazalo na manjši zakraseli planoti, 
katero poleg njiv in travnikov zaseda 
nekaj hiš vasice Gornji Ig. Za vasjo nas 
je zopet zakril gozd, ki ga le pod velikimi 
posekami za daljnovode menja gosto 
leščevje. Nekaj kilometrov pred ciljem 
smo na križišču zavili desno na razriti 
makadam. Ta je od nas zahteval veliko 
kolesarskih spretnosti in obvladanja 
ravnotežja. Pogled nam je vse pogoste
je uhajal navzgor, proti cilju. Po desetih 

Na krnskem pogorju 
foto Martin Oblak 

Italijani. Zaradi močne eksplozije en 
mesec pred prodorom pri Kobaridu se je 
vrh Batognice znižal kar za več kot 10 
metrov, pokopal pa italijanske vojake, ki 
so še kopali vzporedne rove, precej rovov 
in kavern pa je ostalo še do danes. Tudi 
drugod po Krnskem pogorju še vedno 
najdemo vse polno ostankov: bodeče 
žice, granate, kaverne, vojaške zgradbe in 
utrdbe, preperele ostanke oblačil in čevl
jev, mogoče tudi kosti pozabljenih 
junakov. Največ najdenih ostankov in 
spominov je danes shranjenih v 
Kobariškem muzeju prve svetovne vojne. 
Spomine na soško fronto pa danes 
ohranja društvo "13-13" (Dreizehn-
draizehn). 

To društvo organizira v spomin na 
konec prve svetovne vojne vsako leto 
spominsko slovesnost pri Krnskem 
jezeru drugi vikend v novembru, letos je 
bilo to 10. novembra. Istočasno orga
nizira tudi pohod po poteh soške fronte: iz 
Bohinja čez Bogatinska vratca, iz doline 
Lepene ter najzahtevnejši del s planine 
Kuhinja nad vasjo Krn, čez vrh Krna 
(2245 m) h Krnskemu jezeru. Letos je 
bila ta pot še posebej zahtevna, saj je dan 
prej padel prvi letošnji sneg, na dan poho
da pa se je zjasnilo in močno ohladilo, 
pihala pa je tudi močna burja. 

Grosupeljski planinci - 11 najbolj 
vztrajnih - smo se lotili zadnje variante, 
torej prečenja čez vrh Krna do Krnskega 
jezera in nato mimo Doma pri Krnskem 
jezeru v dolino Lepeno. Že pogled na Krn 
iz doline Soče je kazal zahtevnost poti. Na 
osončenem in jasnem vrhu smo opazili 
kar dolge zastave snežnih meglic, kar je 
bilo znamenje zelo močne "metle". 
Počasi smo se s Štefanovim minibusom 
vzpenjali proti vasi Vrsno, mimogrede 
vrgli pogled tudi na rojstno hišo 
"Goriškega slavčka", ki je tudi sam pre
roško napovedoval soško fronto, ter se 
nato po ozki in strmi cesti vzpeli do vasi 
Krn in planine Kuhinje, ki leži na okoli 
1000 m nad morjem. 

Neradi smo stopili v viharno jutro. 
Polarno oblečeni smo se ozrli na dobrih 
1200 m visok vrh nad nami. Snega je bilo 
bolj malo, ali tista močna metla je kmalu 
začela z delom okoli naših ušes. Po 
dobrih treh urah dolgem strmem vzponu 

smo premraženi vstopili v najtoplejšo 
planinsko kočo na svetu, v Gomiščkovo 
zavetišče, na višini 2180 m. Sledil je le še 
kratek vzpon na vrh. V sončnem vremenu 
se je odprl enkraten pogled daleč 
naokoli: od Jadranskega morja na jugu 
pa vse do Visokih Tur na severu, na zaho
du pa množica vrhov italijanskih 
Dolomitov, znani pa so nam bili le Kanin, 
Viš in Poliški Špik. Raj za radovedne. 
Globoko pod nami pa soška dolina in naš 
drugi cilj Krnsko jezero. Zares so bili 
pogumni možje in fantje, ki so se tu gori 
dve leti in pol borili in branili našo deželo 
pred pohlepom tujih zavojevalcev. Šele ko 
doživiš podobne vremenske razmere, 
lahko delno slutiš, kako so se takrat 
počutili vojaki na fronti, ki so tam bili dan 
in noč skozi celo zimo. 

Sledil je spust proti jezeru. Veter je 
ostal na južnih pobočjih, sprejel pa nas je 
globok sneg, ponekod kar čez kolena. 
Dve uri snežne pravljice. Le zakaj sem 
pustil smuči doma. Noja, ponekod bi tudi 
malo zaškrtalo. Spomladi bo boljše. Pri 
jezeru pa je proslava bila že v polnem 
zamahu. Tista vsemogočna metla pod 
Krnom nam je onemogočila, da bi prišli 
pravočasno. Tudi častne salve so že 
odmevale v skalovju. Zares je bobnelo. Le 
kako je grmelo in bobnelo v času fronte, 
ko so granate letele vse naokrog. Pravijo, 
da so velikost granat razločevali po glasu, 
ki so ga oddajale. Ene so le šelestele, 
druge smrčale, večinoma pa grmele. 
Prisotni so bili tudi predstavniki drugih 
narodov, ki so bili udeleženi na soški fron
ti: Italijani, Nemci, Madžari. Poleg vseh 
udeležencev proslave so izstopali člani 
"13-13", ki so bili oblečeni v uniformah 
vojskujočih se držav. 

Sledil je le še zelo okusen ričet v koči in 
spust do koče v Lepeni. Ves pohod sku
paj je trajal 7 - 8 ur. Vendar kaj je to v 
primerjavi z neskončnimi pohodi v času 
soške fronte in z vsemi napori vojakov na 
fronti. V koči smo nato še malo pomarti-
novali, na koncu pa proslavili še zmago 
nad Romuni. Bili smo edini, ki smo tisti 
dan prečili Krn. Utrujeni, vendar zado
voljni nad opravljeno potjo, smo sklenili 
pohod še kdaj ponoviti, pa čeprav v 
podobnih razmerah. 

Za PD Martin Oblak 

kilometrih in dobri uri pritiskanja na 
pedala smo premagali 780 metrov 
višinske razlike in osvojili 1100 m visok 
Krim. Nagrada je bila veličastna. Gora 
nam je postregla s čudovitim razgle
dom. Dolina je bila zavita v kot mleko 
belo meglo, iz nje so moleli samo naj
mogočnejši predstavniki Julijcev, 
Karavank in Kamniških Alp. 

Spustili smo se po isti poti in še pred 
kosilom zaključili prelep izlet na čokate
ga stražarja Ljubljanskega barja. 

Danes sem opisal dva izmed izletov, 
ki smo se jih udeležili to jesen. Poleg 
teh smo osvojili še na Nanos, Kum in 
Lisco. 

KD Grosuplje, Andrej Jerman 



december 2001 

— «9 
It 
KOZMETIČNI SALON -

a 
O 

o. 

Košarkarski klub 

Grosuplje 

želi vsem občankam in 
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Ur vse dobro v letu 2002 

T H A L G O C E N T E R - SPA 
Brinje c. 1/47, 1290 Grosuplje 

Tel./fax: 01/7862-132 

Vzemite si čas in preživite v našem dnevnem SPA 
centru nekaj prijetnih uric. Uživali boste v svetu 
miru in tišine, medtem vam bomo negovali vaše 

telo in obraz. 

V E S E L E BOŽIČNE PRAZNIKE IN USPEŠNO 

NOVO L E T O 2002 

t C.se,;j 

Cenjenim strankam se zahvaljujemo za izkazano zaupanje. 

d.o.o., CESTA IMA KRKO 9, 1290 GROSUPLJE 

Tel.: 0 1 / 7 8 6 26 2 2 ; 7 8 6 36 2 0 
Fax: 0 1 / 7 8 6 4 6 21 

INSTALACIJE • TRGOVINA • INŽENIRING • SERVIS 

S T O R I T V E 

Elektroinstalacije od projekta do izvedbe za vse vrste 
objektov, po konkurenčnih cenah, zahtevajte naše ponudbe; 

meritve instalacij in izdaja atestov za obratovalnice in 
proizvodne obrate; 

vzdrževanje instalacij in naprav na objektih, opravljamo 
redne in pogodbene servise; 

izvajamo računalniške mreže z dobavo in montažo opreme v 
sodelovanju z vodilnimi podjetji; 

naša ključavničarska delavnica vam izdela vse vrste 
kovinskih delov, potrebnih pri montažah, razno kovinsko 
opremo, elektro omare in pulte po naročilu. 

T R G O V I N A 

I Naša nova ponudba je urejena specializirana discontna 
trgovina za elektroinstalacije namenjena elektroinstala-
terjem, vzdrževalcem, samograditeljem, gospodinjstvom; 

I v trgovini izvajamo strokovno brezplačno svetovanje; 

I izvajamo kataloško prodajo znanih proizvajalcev 
gospodinjskih strojev in aparatov; 

I na željo stranke izvršimo dostavo na dom, izvedemo priklop; 
brezplačno odpeljemo zamenjani izdelek. 

gjMreft? (*Sfe#ffi) l;J*±4JMiBi) &«3Sriffi) <stOWti o « , 

V letu 2002 Vam želimo veliko sreče, zadovoljstva, dobrih poslovnih sodelovanj in nakupov v naši trgovini! 

F l TEHNIKA 
JOŽE AHLIN s.p. 
Kolodvorska 1, Grosuplje, tel. & faks: 01 787-14-51 

TRGOVINA Z 
VELIKO IZBIRO 
GSM APARATOV 
IZ AKCIJ DRUŽBE » 

mobitel 
in 

debitel 
POLEG PRODAJE APARATOV VAM NUDIMO TUDI 

SKLENITEV IN P O D A L J Š A N J E N A R O Č N I Š K I H RAZMERIJ. 

P O V E Č A J T E SI 
ZABAVO Z 
AVDIO-VIDEO 
PROIZVODI Z N A M K : 

S O N Y 
S H A R P 

P H I L I P S 

VAŠA VOŽNJA NAJ POSTANE 
TUDI UŽITEK, ZATO VAM 
NUDIMO DOBAVO IN MONTAŽO 

a v t o a k u s t i k e A o n e e r 
IN PROSTOROČNEGA 
TELEFONIRANJA ZA VSE 

GSM APARATE. 

ŽELIMO V A M VELIKO 

LEPIH TRENV/TKOV 

OB PRAZNOVANJU 

BOŽIČNIH IN NOVOLETNIH 

PRAZNIKOV PREDVSEM PA 

VELIKO ZDRAVJA 

IN OSEBNE SREĆE V j 

NOVEM LETV2O02! 

V E L E 
VELE Trgovska družba d.d. 

srečno 2 0 0 2 

3.899,-
Kraški pršut brez kosti, "% f t\ 
VP (cena za kg) ^u">"Napolitanke II Castello 

lešnik, 300 g 

živilskih trgovinah trgovske družbe VELE d.d. do 31. decembra 2001. 

V trgovski družbi VELE d.d. smo v 
zanimivem in obetavnem obdobju naše 
rasti. Za nami je še eno dinamično, 
ustvarjalno leto sprememb, mnogih 
posodbitev naših poslovalnic ter pridobitev 
na mnogih področjih. Kot trgovci smo si 
v preteklem letu utrdili vaše zaupanje, saj 

je obisk naših blagovnic, trgovin in 
poslovalnic širom Slovenije pokazal, kako 
zelo smo skupaj povezani trgovci in 
potrošniki. 

Z našimi dejanji skušamo ravnati tako, 
da zagotavljamo svojim kupcem dobre in 
smotrne nakupe in da ohranjamo lep 
odnos med trgovcem in kupcem ob 
prijetnem dejanju nakupa. Izgrajevati 
želimo ta odnos še naprej in po svoje 
prispevati k prijaznejšemu življenju vseh, 
ki pomenimo prijeten, samosvoj svet 
VELE. 

Vsem vam so namenjena ta prizadevanja, 
želimo vam mnogo uspeha, zdravja in 
sreče na vseh vaših poteh. 

Srečno! 

VELE 
Trgovska družba d.d.,j 
Ljubljanska 64, 
1230 Domžale 



GROSUPELJSKI ODMEVI 

KOZMETIKA MAJA 
MAJAKOŠENlNAs.p. 
P r e š e r n o v a 80 
1 290 Grosuplje 
Tel: 01 / 786 38 32 
GSM 041 221 800 

DELOVNI ČAS 

PONEDELJEK, TOREK, SREDA, 
ČETRTEK, PETEK 

13' -21' 
SOBOTA 
8'-12* 

NEGA OBRAZA IN TELESA 
ANT1CELULITNE TERAPIJE, 
PEDIKURA IN MANIKURA, 

DEPILAOJA, EPILACIJA, UČENJE, 
SOLARIJ, TURŠKA SAVNA 

NOVO 
ANALIZA TELESNE SESTAVE, PROGRAMI ZA HUJSANJE 

NARAVNA NEGA NOHTOV" 

V MESECU DECEMBRU NAKUP 
NOVOLETNIH DARIL ŽENSKE IN 

MOŠKE KOZMETIKE 
TER DARILNIH BONOV 

5-20% GOTOVINSKI POPUST 

Generalni zastopnik In 

vsr l^ KHOVSKA IN klipabsk a dua 
GROSUPLJE • BREŽICE • SLOVENJ GRADEC 
:«HHon 0V/6883S0 G-potu «4o«mw«, 
•»» 01/78*8348 Ntp//» 

S v e t o v n a n o v o s t L o t u s - E f f e c t * 

Vrhunske opečne kritine iz Nemčije po ugodnih cenah! 

V O L A N Z R N E C 

MOJ DOM 
TRGOVINA Z DARILI 

Obrtniška 4 , Grosuplje 

DARILNE 
STEKLENICE 
KARTUZIJE 
PLETERJE: 
. sadjevec 
. slivovka 
. brinjevec 
. grenčica 

IN 
ŽGANJEKUHA 
KRŽIČ 

SLIKANICE: 
. MAČEK 

MURI 
. GASILEC 

SAMO 
. MURENČKI 
. MEDVEDKOM 

USPAVANKA 
. POLICIJSKI 

AVTOMOBILČEK 
IN DRUGE 

DARILNE KNJIŽICE 

h Top r̂jJî  

1290 GROSUPLJE, Rožna dolina 9 
Tel.: 01/786% 63 
Faks: 01/786 44 64 

decemt 
SELA pri Dolenjskih Toplic 

Tel.: 07/306-5^5 
07/306-502 

RUČNIK, Šalka vas, Kočevje 
Tel.: 01/895-5^25 

Poiščimo srečo v drobnih stvareh M 

BDC 

MfjQščimofwičo.\r drobnih^stvareh ..A 

tudi v letuT2002! { 

PfIRTnCR 
d.o.o. 

1290 Grosuplje, Kolodvorska ulica 2 
tel.: 01/786-11-77 
fax: 01/789-15-87 

založništvo »poslovne tiskovine« 
glasila »časopisi »zloženke • 

nalepke »katalogi »koledarji • 
prospekti »vizitke 

Sreča ni v glavi in ne v daljavi. 

Ne v žepu ali pod palcem zaklad. 

Sreča je, če se delo dobro opravi 

in če imaš koga rad. 

(Tone Pavček) 
VULKAN1ZERSTV0 

• MONTAŽA 
• CENTRIRANJE 
• POPRAVNO PNEVMATIK 
• PRODAJA OSEBNIH, TOVORNIH, 

KMETIJSKIH IN INDUSTRIJSKIH 
PNEVMATIK 

METOD GLOBOKAR 
Cikava 38, tel.: 01/7872-298 

GSM: 041/975-284 

Ob iztekajočem se letu 
se strankam in poslovnim partnerjem 

zahvaljujemo za zaupanje; v letu, ki prihaja, 
pa želimo vsem obilo zdravja, sreče, 
osebnega zadovoljstva in poslovnih 

uspehov. 

V u l k a n i z e r s t v o G L O B O K A R 

C i k a v a 

D A R K O D U Š A s . p . 

S t r a n s k a p o t 1 / 2 

1 2 9 0 G r o s u p l j e 

Č e v l j a r s t v o i n e x p r e s 
i z d e l a v a k l j u č e v 
S TRADICIJO 

tel/fax 01/7862 585 
G S M 041/ 572 972 

Pooblaščen i serviser 
za 

• cilindričnih vložkov rta l ist« 
- varnostno okovje m vrata 
Po želji vam naročilo montiramo na dom«* 

tODHJ 

dieckmann 

-nSBIlM 
TITAN 

kamnik I 1 
POPRAVILO ŽENSKIH IZDELAVA VSEH VRST 
IN MOŠKIH ČEVLJEV - avtomobilskih ključev in kodiranih avtomobilskih ključev 

H r a n i l n i c a 

L O N d . d . K r a n j 

L O N O V Z L A T I D E C E M B E R 

TRANSAKCIJSKI RAČUNI ZA VSA PODJETJA 
ZA OPRAVLJANJE NOVEGA PLAČILNEGA PROMETA 

ODLIČNA VARČEVALNA PONUDBA 
• RENTNO VARČEVANJE /A VARNO IN NEODVISNO PRIHODNOST 

• ZIATILON DOLGOROČNO VARČEVANJE ZA ZLATNIK ZAUPANJA 
• VARČEVANJE PLUS VARČEVANJE ZA VAŠ IZBRAN NAMEN 
• ZANIMIVO DOLGOROČNO VARČEVANJE NAD 5, 7 IN 10 LET 

POTROŠNIŠKI, OBRTNIŠKI IN PODJETNIŠKI KREDITI 

TEKOČI RAČUNI (limit, EUMC, ban komat,) 

ZA VSE INFORMACIJE SE OGLASITE NA KOLODVORSKI i OZIROMA NAS POKLIČITE PO TELEFONU 78-62-925 

Poslovna enota 

M A G R O 

Grosuplje 

Kolodvorska 3 

Telefon: 01/78 62 925 

Faks: 01/78 61 719 

mu 


